
دبیر ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان قم:

نهضت همگانی امربه معروف در قم
 شکل بگیرد

دبیر ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان قم گفت: اگر می خواهیم حجم 
پرونده های ورودی به دستگاه قضایی کاهش، کم فروشی و گران فروشی مدیریت و 
اختلاس در جامعه کم شود باید نهضت همگانی امربه معروف و نهی از منکر پیاده 

شود. 
حجت الاسلام علی اصغر گرجی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه 
قم، اضافه کرد: امربه معروف و نهی از منکر اهمیت ایدئولوژیک و استراتژیک برای 

جامعه دارد.
وی با اشاره به حدیثی از امام محمدباقر )ع( گفت: ریشه حل مشکلات جامعه در 
حوزه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی، تقویت و حفظ عقاید ناب دینی است.

گرجی اظهار داشت: اگر امروز شاهد برخی آسیب ها فرهنگی و کاهش میل 
دین داری در بین برخی از نسل جوان هستیم به خاطر بی توجهی های ادواری به 

فریضه امربه معروف و نهی از منکر بوده است.
وی پیشگیری را از ویژگی های بارز توجه به امربه معروف و نهی از منکر یادکرد و 
گفت: اگر امروز برای امربه معروف و نهی از منکر هزینه نکنیم مجبوریم فردا برای 

درمان مشکلات و معضلات اجتماعی و اخلاقی چندین برابر هزینه کنیم.
وی امربه معروف را وظیفه همگانی دانست و خاطرنشان کرد: علاوه بر این بر 
مبنای آیات الهی ستاد امربه معروف و نهی از منکر نیز به عنوان یک تشکیلات 
تخصصی و پشتوانه قانونی مشغول خدمات رسانی در عرصه های مختلف برای 

توسعه معروف و کاهش منکرات است.
گرجی با اشاره به مهمترین رسالت های ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان 
قم، تاکید کرد: صدور مجوز برای تشکل های مردمی، بسترسازی همراهی جهادی 

مردم با ستاد و حمایت از آمران معروف از وظایف این ستاد است.
دبیر ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان قم گفت: قم مرکز و سرچشمه 
انقلاب است و انتظار به حقی است که قم در تمام زمینه ها الگویی برای سایر 

شهرها باشد.
وی بیان کرد: قیام امام حسین )ع( با شعار امربه معروف و نهی از منکر جان 
تازه ای به این واجب الهی بخشید و برای تحقق آن تمام خانواده خود را نیز فدا کرد.
گرجی بابیان اینکه منجی عالم بشریت نیز برای محو کردن منکرات از پهنه عالم 
ظهور خواهد کرد، ابراز داشت: در منطق دینی و قرآنی امربه معروف و نهی از منکر 

روش انبیاء و سیره افراد صالح است.

با حکم رئیس ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی و هنری مساجد کشور :

مدیر جدید ستاد کانون های فرهنگی 
هنری مساجد قم معرفی شد 

با حکم رئیس ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی و هنری مساجد کشور، 
حجت الاسلام محمد رضا حیدری به عنوان مدیر جدید کانون های فرهنگی هنری 

مساجد استان قم معرفی شد.
مراسم تکریم و معارفه مدیر جدید ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان 

با حضور جمعی از مسئولان در تالار فرهنگ و هنر برگزار شد.
در این مراسم با تقدیر از خدمات ۱۳ ساله حجت الاسلام سعید روحانی، حجت 
الاسلام محمد رضا حیدری به عنوان مدیر جدید کانون های فرهنگی هنری 
مساجد استان معرفی شد. حجت الاسلام حیدری طلبه درس خارج و دانش 

عالی  سطوح  آموخته 
و  است  عرفان  و  فلسفه 
اجرایی  سوابق  جمله  از 
می توان  وی  مدیریتی  و 
موسسات  مدیریت  به 
مختلف علمی و فرهنگی 
بین  موسسه  مدیریت  و 
المللی آوای توحید اشاره 

کرد.

مهلت ثبت نام: ۱۷ لغایت ۲۳ مرداد ماه ۱۴۰۱

روزنامه
شنبه 22 مرداد 1401  15 محرم1444 13 آگوست2022  شماره 5556  سال بیست و پنجم  3000 تومان

معاون کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

افزایش ۶۰ درصدی 
کمک های مردمی

مدیر حج و زیارت استان قم خبرداد:

ثبت نام ۴۶ هزار قمی در سامانه سماح برای پیاده روی اربعین

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: کمک های مردمی به این نهاد تا پایان 
تیرماه امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال، ۶۰ درصد افزایش داشته است.  عباس جوشقانیان درگفت وگویی افزود: 
ابتدای سال گذشته تا پایان تیرماه مردم استان قم ۵۰ میلیارد تومان به کمیته امداد کمک کردند که امسال با وجود 
مشکلات اقتصادی، این میزان به ۸۰ میلیارد تومان افزایش یافته است. وی اضافه کرد: ۱۰۰ درصد کمک های مردم که به 
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با صدور بیانیه ای صورت گرفت؛

تقدیر و تمجید جامعه مدرسین
 حوزه علمیه قم از ملت حسینی ایران

۴

۲
با هدف توانمندسازی اقشار کم برخوردار؛ 

سه هزار نیروگاه خورشیدی در قم ایجاد می شود

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور بیانیه ای از ملت 
حسینی ایران به خاطر برپایی حماسه آفرینی ها در تعظیم 
شعائر و ترویج معارف حسینی تقدیر و تمجید کرد.  جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم، جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در 

بیانیه ای به منظور تقدیر و تمجید از حماسه آفرینی های مردم 
و هیئات مذهبی در تعظیم شعائر و ترویج معارف حسینی، 
اینگونه بیان داشت:  مجالس سوگواری و هیئت های حسینی 
کانون اصلی تقویت ایمان و بصیرت هستند. این مجالس که بر 

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی:
همه جناح های سیاسی از توافق 

هسته ای احتمالی حمایت کنند
دبیرکل حزب جمهوریت ایران 
اســلامی بــه همــه جنــاح های 
سیاسی کشــور توصیه کرد که از 
توافق هسته ای احتمالی حمایت 
کنند. رســول منتجب نیا درباره 
مذاکرات اخیر هســته ای اظهار 
کرد: در هر کشوری از جمله ایران 
دیدگاه های متفــاوت و متضادی 
۲درباره مسائل مختلف وجود دارد 

رهبرمعظم انقلاب اسلامی در پاسخ به نامه»زیاد النخاله«:
دشمن غاصب رو به ضعف و مقاومت 

فلسطین روبه قوت است 

۷ ۲

آیت الله اعرافی درخطبه های نماز جمعه قم:
طالبان به عقائد جامعه شیعیان 

افغانستان احترام بگذارد
رهبــر معظــم انقلاب اســلامی 
در پاســخ به نامــه دبیرکل جنبش 
جهاد اسلامی فلسطین، مقاومت 
شجاعانه جهاد اسلامی را موجب 
ارتقــاء جایــگاه ایــن جنبــش در 
مقاومــت و خنثــی شــدن خدعه 
رژیــم صهیونیســتی و بــه خاک 
دانســتند.   آن  بینــی  ســاییدن 
حضــرت آیت الله خامنــه ای رهبر 

خطیــب جمعــه قــم در تذکــر 
بــه طالبان گفــت: ایران با شــما 
حکیمانــه و عاقلانه رفتــار کرده 
اســت و علیرغــم اشــکالاتی که 
در کار شــما است، نخواستیم که 
از ســر مقابله دربیاییم؛ الآن هم 
سیاست دســتگاه ها و مسئولان 
ایــن اســت؛ امــا از شــما انتظــار 
می رود به عقاید جامعه شیعه در  ۲

تخریب سیل
دستاورد رودخواری

با  یادداشت  این  که  شوم  یادآورم  است  لازم  آغاز  در 
همکاری مشترک آقای مهدی معتق نگاشته شده است.

سیل پدیده ای طبیعی و لازم است، اگر سیل نبود ما از بسیاری از چشم اندازهای 
زیبای زمین محروم بودیم. شکل گیری رودخانه ها و دره ها و همچنین پر شدن تالاب ها، 
حاصلخیزی خاک دشت ها از دستاوردهای طلایی سیل است. ایران از نظر اقلیمی 
کشوری است با آب و هوای قاره ای که چندین جبهه آب و هوایی در ساختار اقلیمی آن 
تاثیر دارد. از آستانه های اقلیمی در ایران بسیار گسترده و رخدادهای اقلیمی غیر قابل 
پیش بینی است. مردمانی که در فلات ایران زیست می کردند، خوب می دانستند که 
چگونه با این شرایط کنار بیایند. آنها با رعایت فاصله از رودخانه می توانستند نه تنها جان 

خود را حفظ بلکه از خسارت به اموال خود جلوگیری کنند.
نگارندگان این یادداشت به کمک جدیدترین تصاویر ماهواره ای دو نقطه از سیل اخیر در 
امتداد رودخانه نمرود واقع در مزداران را بررسی و به نتایج شگفت انگیزی دست یافتند. در 
عکس های ماهواره ای تغییر شدید کاربری در بستر و حاشیه رودخانه نشانه محل آسیب 
پذیر بوده است. متاسفانه در سال های اخیر تجاوز به حریم رودخانه ها به شدت گسترش 
یافته است. ویلا سازی، رستوران سازی، جاده سازی و انواع دخالت ها دستگاه های دولتی 
و شهرداری ها، دهانه رودخانه را تنگ کرده و باعث می شود که جریان آب رودخانه در 
زمان طغیان به سیلاب مخرب تبدیل شود. عملیات آبخیزداری سازه ای به عنوان یکی از 
مهمترین اقدامات در مسیر رودخانه ها و آبراهه ها جهت کاهش خسارت سیل در ایران اجرا 
میگردد. عکس های ماهواره ای نشان می دهد که درست در بالای امامزاده داود چندین سد 
آبخیزداری ساخته شده بود. ولی سیل اخیر نشان داد که تعدد این سازه ها هم نتوانست 
مانع جریان سیلی شود که فقط حاصل حدود ۳۰ میلی متر بارندگی بود. باید بررسی 
نمود که چه اتفاقی افتاده و متولیان امرباید کارایی و نقاط ضعف این سیستم را به صورت 
جدی مورد نقد و بررسی قرار دهند. باید به این نکته توجه نمود که آبخیزداری واقعی باید بر 
جلوگیری از فرسایش خاک ، افزایش رطوبت خاک ، بهبود پوشش گیاهی در دامنه ها با 
کنترل چرا و حفظ و احیای ساختار طبیعی زمین، ایجاد بسترهایی برای نفوذ پذیری آب 
در کل سطح یک حوضه و حتی مطالعات اقتصادی و اجتماعی برای کاهش خسارت سیل 
و غیره متمرکز شود. لذا صرف تمرکز بر کارهای سازه ای در یک آبراهه یا رودخانه جهت 
ممانعت از سیل حتی میتواند نتیجه معکوس دهد. بر اساس مشاهدات آخانی، در سیل 
۱۳۸۰ در پارک ملی گلستان با شکسته شدن دو سد آبخیزداری، سیل تشدید و درست 
بلافاصله بعد از این دو سازه که منجر به آزاد سازی حجم بالای رسوب و همچنین مصالح 
به کار رفته در آن سازه ها شده بود. این مواد رسوبی و مصالح همراه آن انرژی سیل را بالا 
برده و هسته اصلی ویرانگری سیل را شکل داده است. گزارشات متعددی از شکسته شدن 
بندهای آبخیزداری در سیل های اخیر برای نمونه در کرمان و یزد وجود دارد که بایستی با 
دقت بیشتر هر کدام مورد تجزیه و تحلیل قرار گیرد. اما مسأله اصلی که در همه سیل های 
و دستکاری در ساختار هیدرولوژی  آبریز  ایران مشترک است، فرسایش شدید حوضه 
مهمترین عوامل سیل هستند. این فرسایش ناشی از چرای بی رویه، تغییر کاربری بی رویه، 
جاده سازی های بی مورد، معدن کاوی، برداشت شن و ماسه از بستر و شیب های اطراف و 
از همه مهمتر تجاوز به حریم طبیعی رودخانه هاست. پوشش گیاهی حاشیه رودخانه ها به 
عنوان مهمترین عامل کنترل شدت جریان آب عمل می کنند. برداشت آب از رودخانه ها 
برای عملیات معدن کاری، باغدارای ها و رستوران های حاشیه رودخانه و یا ویلاها باعث 
می شود که در فصل کم باران جریان رودخانه تضعیف شده و با افزایش بستر با مورد رسوبی 
دهانه رودخانه کوچکتر شده و در زمان سیل امکان جابجایی حجم بالای آب را نداشته 
باشد. نتبجه آنکه سیل های اخیر آینه تمام نمای دخالت انسان در رژیم رودخانه است. 
متاسفانه درک درستی از زیست بوم رودخانه در ایران وجود ندارد. متولی رودخانه های ایران 
وزارت نیروست که بیشتر نگاه بهره ورانه نسبت به رودخانه دارد. در حالی که رودخانه یک 
زیست بود پویاست که مانند شریان های حیاتی، با انتقال آب به حوضه آبریز باعث پایداری 
مسیر می شود و لازم است دولت جمهوری اسلامی ایران درمکانیسم مدیریت و حکمرانی 
رودخانه ها یک باز نگری اساسی و بنیادی داشته باشد. متاسفانه دستگاه های دولتی و 
گاهی شرکت های ذینفع در شرایط بحران به ارائه راهکارهای شتابزده – مانند سد سازی 
یا آبخیزداری سازه ای– اقدام می کنند. توصیه ما به دستگاه های مسئول آن است که با 
فراخوان کلی به دانشگاه ها و مراکز پژوهشی از آنها دعوت شود تا مستقلا به بررسی هر سیل 
پرداخته وسپس بر اساس نتایج علمی اقدام به بالا بردن تاب آوری در مقابل سیل کنند. 
بدون انجام تحقیقات مناسب و مستقل، انجام راه حل های ضربتی و فوریتی نتیجه ای 

جز اتلاف بودجه و افزایش خسارت های جانی و مالی در سیل های بعدی نخواهد داشت.
* دکترای گیاه شناسی از دانشگاه لودویک آلمان

حسین آخانی*
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اعلام خبر اجرای پرقدرت پروژه فاز ۵ 
عماریاسر گفت: بالغ بر ۸۰ درصد از مجموع 2۶۰ شمع گذاری پروژه انجام شده 
و کل پروژه 3۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. عباس حلوایی زاده در 
اشاره  پروژه ها  از  بعضی  اجرای  به کندی  نسبت  مردم  گلایه  به  گفت وگویی 
کرد و اظهار داشت: در اجرای پروژه های عمرانی عوامل زیادی دخیل است 
که گاهی شهروندان از آن بی خبر هستند. وی پروسه زمان بر تملک را یکی 

کوهستان  هکتاری  هزار  پارک  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
با  تا کار  از این پروژه حمایت شود  باید  را از پروژه های مهم قم دانست و گفت: 
جدیت دنبال شود و زودتر به نتیجه برسد.  ابراهیم معتمدی در جلسه شورای 
فنی استان که در سالن جلسات دفتر امور فنی و زیربنایی استانداری قم برگزار 
شد، با اشاره به پروژه های پل امامزاده اسماعیل و پل روستای باقرآباد، اظهار کرد: 
صفرتاصد این پروژه را باید آب منطقه ای پاسخ دهد. وی با بیان اینکه منابع طبیعی 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  مطرح کرد:
پیشرفت 3۰درصدی پروژه فاز ۵ عماریاسر 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:
تکمیل پارک هزار هکتاری قم با جدیت دنبال شود 

۴۴

دیدارجمعی از پیشکسوتان رسانه قم با خانواده مرحوم دکترحسین عبداللهی؛

یادوخاطره چهره ماندگارمطبوعات ایران گرامی داشته شد
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به بهانه  روز خبرنگار؛

من خبرنگارم با رازهای نگفته!
از ذهنم درگیراین  به خانه می روم گوشه ای  هرروز که 
مساله  است که خدایا نکند چیزی از دید من جا مانده 
باشد حواسم باید به  همه جا باشد تاچیزی که می گویم یا 

می نویسم به کسی برنخورد دوست ندارم نوشته یا سخن من با عث رنجش کسی شود ولی 
علیرغم میل باطنی ام همیشه اینطور نمی شود. 

 چرا که با خودم عهد کرده ام و به مردم قول دا ده ام غیراز واقعیت چیزی نگویم وننویسم  
ولی همه اتفاق ها خوب نیست نمی شود بد را خوب جلوه داد یا خوب را بد بعضی وقت ها 
درتنهایی وقتی خیلی خسته می شوم با خودم می گویم خدایا چه کار سختی نصیب من 
کردی ولی سعی می کنم همه چیز را زود فراموش کنم چاره ای ندارم اگرخیلی از اخم وتخم 

ها را فراموش نکنم نمی توانم دوباره بنویسم . 
 بیشتر اوقات در تنهایی  خودم پس از یک روز وشب کاری سخت وطاقت فرسا در سجاده 
نمازم با خدا حرف می زنم که خدایا کمک کن رسالت من خیلی سنگین است و محیط 
پیرامونم جذاب و فریبنده خدایا کمک کن درشرایط سخت قضاوت قلم تورا ببینم  وبرای 

رضایت تو بنویسم رضایت تویعنی موفقیت حتی اگر این موفقیت را خیلی ها نپسندند .
قدیم تر ها کار ما ساده تر بود چون قدرت تحمل شنیدن انتقاد بالاتربود و مسوولین 
باکوچکترین انتقاد از کوره در نمی رفتند اما این روز ها که خبر وخبرنگار بیشترشده همه 
می خواهند فقط خبرنگاران از آن ها تعریف و تمجید کنند باشه این هم کارخوبی است باید 
انجام شود ولی رسالت من نمایندگی و وامداری مردم است من چشم وگوش مردم هستم 
آنها به این امید روزنامه ها، مجلات وسایت های خبری را  مرور می کنند تا واقعیت های 
جامعه را دریافت کنند آیا من می توانم وقتی همه مردم دارند می بینند ومی شنوند چیزی 
مخالف آنان بگویم و بنویسم اگر چنین کنم آن وقت دیگر قلم من طرفدار ندارد وبرای متاع 

ناچیزهنروشرافت خود را فروخته ام .

 برای سلامت وپاک دستی خبرنگاران رسالت دولتمردان وسیاست گذارن بسیارسنگین 
است این حرفه  مانند قضاوت است اگر به قاضی نسبت به سایر مشاغل بدرستی توجه می 
شود برای احیای حق و پرهیز از آلودگی شغل قضاوت است .سوالات اساسی خبرنگاران این 
روزها دارند که بی پاسخ مانده است چرا جایگاه حرفه خبرنگاری از نظر معیشت وحمایت 
های قانونی  ببسیار پایین تر از مشاغل مشابه  است.  آیا خبرنگاری را به عنوان یک  حرفه 
پذیرفته ایم؟ آیایک خبرنگاراز آینده شغلی خود مانند سایرمشاغل اطمینان دار؟ آیا به بهانه 
روز خبرنگار یک جلسه ویک تقدیر ویک لوح تا سال دیگرکافیست ؟ و دهها سوال مشابه 

دیگر...
با توجه به شرایط حاکم برحرفه خبرنگاری چه  ضمانتی دارد که محیط قضاوت قلم وتحلیل 

خبرآلوده به زد وبندهای غیرحرفه ای نشود .
به بهانه روز خبرنگارضمن تبریک به این قشر زحمت کش و کم ادعا  باید  با صدای بلند 
گفت درود به شرافت جامعه خبری که علیرغم مشکلات معیشتی شامل حقوق ،بیمه ، 
ناامنی شغلی ودهها موارد دیگر همچنون سربازان فرهنگی از کیان نظام مقدس اسلامی 
شرافتمندانه دفاع نموده ورسالت خود را با عشق وشرافدمندانه  دنبال می کنند وبه آینده 

امیدوارهستند . 
 قطعا این روحیه جهادی ازشهید صارمی عزیزوصد ها خبرنگارشهید دوران دفاع مقدس 
به ارث رسیده است که در شب های عملیات پا به پای رزمندگان می جنگیدند وخبرارسال 
می کردند.ازخداوند منان برای جامعه عظیم وشریف رسانه ای کشور توفیق استقامت در این 

راه اثربخش رامسئلت داریم.
  روزنامه نگار

خطیب نماز جمعه تهران:

رفع همه تحریم ها و راستی آزمایی ها
 باید در مذاکرات اتفاق بیفتد

آیت الله صدیقی در خطبه های نماز جمعه تهران، با اشاره به موضوع مذاکرات هسته ای 
گفت: امروز علاوه بر تضصمین باید راستی آزمایی شوند و در عمل رفع همه تحریم های 
برجامی و راستی آزمایی اتفاق بیفتد و بعد از آن تیم مذاکره با اقتدار به مردم بشارت می دهند 

این تحریم ها با مقاومت شما از بین رفت و گشایشی در این مسیر به وجود آمد.
آیت الله صدیقی در خطبه های ز نماز جمعه تهران به پرتاب موفقیت آمیز ماهواره خیام 
اشاره کرد و گفت: این موضوع در دنیا بزرگ تلقی شد و اخبار زیادی را در سطح بین الملل 

به خود اختصاص داد.
وی در ادامه، پیشرفت ایران در حوزه پهپادی با وجود تحریم ها را مایه مباهات و پیروزی 
خون بر شمشیر و پیروزی جبهه حق دانست و گفت: پهپاد مهاجر مجهز به هدایت لیزری و 
بمب های هدایت شده و سقوط آزاد موجب اعجاب جهان شده است و کشور ها برای خرید 

این محصول به صف ایستاده اند. 
آیت الله صدیقی در خطبه نماز جمعه تهران به مسئله مذاکرات هسته ای نیز اشاره کرد و 
گفت: ایران به تعهدات خویش عمل کرده است و عهد شکنی از طرف کشور های بی قانون 

بوده است.
خطیب نماز جمعه تهران افزود: توجه به توصیه های رهبر معظم انقلاب در مذاکرات لازم 

است و این بار علاوه بر تضمین، باید راستی آزمایی صورت گیرد. 
وی گفت: پس از رفع همه تحریم های برجامی و راستی آزمایی، تیم مذاکره کننده به مردم 

بشارت خواهند داد که تحریم ها از بین رفته و گشایش در ابعاد جدید پیش آمده است.
آیت الله صدیقی در ادامه پیروزی جبهه مقاومت در جنگ سه روزه ی غزه را نشانه ی 
حقانیت وعده خدا دانست و گفت: این پیروزی نشانه ی نصرت خدا بر کسانی است که در 

مسیر خدا جهاد می کنند. 
خطیب نماز جمعه تهران ضمن تبریک پیروزی در جنگ سه روزه به رهبر معظم انقلاب، 
جهان اسلام، مردم غزه و جبهه مقاومت گفت: در سه روز ۱۱۰ موشک و راکت به سمت 

سرزمین های اشغالی شلیک شد و آن ها مجبور به تسلیم شدند.
خطیب نماز جمعه تهران در پایان خطبه های نماز جمعه گفت: مردم همواره نشان داده 
اند علی رغم دسیسه های دشمنان، به برکت خون امام حسین همراه و پشتیبان نظام و دولت 

هستند و تا آخر هم ایستاده اند.
وی گفت: مشکلات هر قدر هم زیاد باشد قدرت خدا برتر از مشکلات است و در قرآن کریم 

" حفظ تقوا" را نسخه ای برای رفع و تسهیل مشکلات بیان می کند.
آیت الله صدیقی در خطبه اول نماز جمعه تهران نیز با اشاره به اهمیت امر به معروف و نهی 
از منکر گفت: امر به معروف و نهی از منکر جریان حیات و زندگی، مایه وحدت و دلسوزی و 

حفاظی برای حفظ احکام دین است و همه ما مأمور خدا و حفظ دین هستیم.
 

صبح روز جمعه انجام شد ؛

دیدار فرمانده کل سپاه با خانواده
 شهید همدانی 

سردار حسین سلامی با تجلیل از درخشش ملت ایران در پاسخ به هتاکی اخیر فتنه گران 
نسبت به شهید سردار حاج حسین همدانی گفت: نام و یاد شهید همدانی به ملت ایران 

قوت و قدرت می دهد. 
به گزارش ایسنا به نقل از سپاه نیوز، سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی صبح روز جمعه با حضور در منزل سردار سرافراز و پرافتخار 

سرلشکر پاسدار حسین همدانی با خانواده وی دیدار و گفتگو کرد.
سرلشکر حسین سلامی در این دیدار با تسلیت و تعزیت ایام محرم و شهادت سید 
و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین  )ع( و اصحاب و یاران با وفای ایشان، با 
اشاره به  مشاهده نصب تمثال های پر شمار سردار حسین همدانی در فضا و محیط 
شهر تهران  پس از جسارت اخیر به وی که زینت بخش پایتخت ایران اسلامی شده 
است، گفت: در پی اهانت اخیر یکی از سردمداران فتنه سال ۸۸ به ساحت شریف 
این شهید ارجمند الحمدلله فضای شهر به گونه ای معنادار متوجه این شهید عزیز  
شده است و انگار شهید همدانی دوباره شهید شده و برای وی  یک درخشش و طلوع 

جدیدی  رقم خورده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 ادامه هیاهوها، چهره رژیم آمریکا 
را منفورتر خواهد کرد

سخنگوی وزارت امور خارجه، داستان سرائی آمریکا در خصوص یک عنصر ورشکسته 
سیاسی، تروریست شناخته شده و کودتاچی علیه کشورها و دولتهای مستقل، فرار به جلو 
با هدف فرار از مسؤلیت یک جنایت بین المللی دانست و تاکید کرد: ادامه هیاهوها، چهره 

رژیم آمریکا را منفورتر خواهد کرد. 
ناصر کنعانی در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: داستان سرائی آمریکا در خصوص 
یک عنصر ورشکسته سیاسی، تروریست شناخته شده و کودتاچی علیه کشورها و دولتهای 

مستقل، فرار به جلو با هدف فرار از مسؤلیت یک جنایت بین المللی است.
وی اضافه کرد: ادامه هیاهوها، کمکی به تطهیر چهره رژیم آمریکا نخواهد کرد، بلکه آنرا نزد 

ملت ایران و جهانیان منفورتر خواهد کرد.

اخبار

با صدور بیانیه ای صورت گرفت؛

تقدیر و تمجید جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم از ملت حسینی ایران

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور بیانیه ای از ملت حسینی ایران به خاطر 
برپایی حماسه آفرینی ها در تعظیم شعائر و ترویج معارف حسینی تقدیر و تمجید کرد. 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای به 
منظور تقدیر و تمجید از حماسه آفرینی های مردم و هیئات مذهبی در تعظیم شعائر و 

ترویج معارف حسینی، اینگونه بیان داشت: 
مجالس سوگواری و هیئت های حسینی کانون اصلی تقویت ایمان و بصیرت هستند. 
این مجالس که بر محور مودت اهل بیت )علیهم السلام( و برای احیاء امر امامت و ولایت 
برگزار می گردند؛ بستری کم نظیر برای مجاهدت فی سبیل الله است. در این میان 
صحنه های بدیع حضور پررنگ و پرشکوه جوانان و نوجوانان در مجالس عزاداری نشان 
داد نسل جوان مؤمن انقلابی، استمرار دهنده و ادامه دهنده راه حسین )علیه السلام( 
است. مردم مؤمن و شریف ما در اقصی نقاط کشور با برگزاری باشکوه این مجالس دینی 
بار دیگر بر مؤلفه های قدرت و عزت خود افزودند و اعتقاد به حاکمیت اندیشه دینی ، 

التزام به امامت و بیزاری از خارج شدگان از ولایت را فریاد زدند.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ضمن تکریم و تمجید از حماسه آفرینی های مردم و 

هیئات مذهبی در تعظیم شعائر و ترویج معارف حسینی اعلام می دارد:
ملت مؤمن و انقلابی ایران با امداد و نصرت الهی و توجهات حضرت ولی الله الاعظم 
)عجل الله تعالی فرجه( با سلوک در راه حسین )علیه السلام( و بصیرت و هوشیاری 
توانسته است بخش اعظمی از توطئه های ضد دینی و هجمه های فکری ،فرهنگی، 

سیاسی و امنیتی علیه قداست و عظمت حماسه کربلا را خنثی کند.
شور و شعور حسینی ملت ما در مبارزات ضد طاغوتی، حماسه های سال های دفاع 
مقدس، و مبارزه با فتنه ها و توطئه های ضد اسلامی همیشه متبلور و نمایان بوده است 

و حقیقت »ما ملت امام حسینیم« را آشکار کرده است. .
هویت، ملیت ،قومیت و همه ابعاد زندگی ما با حسین )علیه السلام( معنا می یاید و 

دنیا ما را در تقدیس و تکریم حسین )علیه السلام( می شناسد.
و  نهایت خباثت  در حادثه کربلا، دشمنان حق و حقیقت در جنایت های خود 
ددمنشی را برای شکستن قداست و حرمت اهل بیت بروز دادند، اما نور پر فروغ حسین 
خاموش نشد و مشعل فروزان شهید کربلا برای همیشه ی تاریخ معیار شناخت حق و 
باطل شد. پیام عاشورا این است که ، شوکت و جلالت حق، خدشه ناپذیر است و آنان 
که در مقابل امام نور، عَلَم طغیان و فساد بلند کنند هلاک خواهند شد. قدسیت و 
عظمت خون حسین بر شمشیر باطل پیروز شد و این یک حقیقت تبدیل ناپذیر است.

حرمت و قداست ولایت یک قداست الهی است. امروز نیز هر جریانی بخواهد در 
مقابل پیشوا و امام جامعه بر مسیر اهل بغی حرکت کند، فرجامی جز سقوط و خذلان 
نخواهد داشت. ولایت فقیه نیز امروز امتداد راه امامت است و دشمنی با این راه، 
دشمنی با اصل دین است. شهید کربلا معیار شناخت حق از باطل است و خط نفاق و 
دروغ با مصباح الهدی رسوا می شود. ملت ما در عاشورای سال ۸۸ با نور حسین )علیه 
السلام(، نفاق و فساد را شناخت و حماسه نهم دی را آفرید. همچنین با پرچم هدایت 
حضرت سید الشهداء، فتنه تکفیر را خنثی کرد و با شعار »کلنا عباسک یا زینب« برای 
دفاع از حرم، خون شرافت و افتخار داد. حماسه عاشورا و حادثه کربلا برای همیشه 
تاریخ، معیار حقیقت است و غبار فتنه ها را می زداید . ملت فهیم ایران با ایمانی مملو 
از بصیرت و صبر، علم ولایتمداری خویش را به اهتزاز در آورده است و در راه حسین 
به مجاهدت و ایستادگی ادامه خواهد داد ان شاءالله.از خداوند متعال دوام فضل و 

رحمتش بر ملت عظیم الشأن ایران را مسألت می نماییم.
والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته  ،سید هاشم حسینی بوشهری ،رییس شورای 

عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم

رییس سازمان بازرسی کل کشور:

 با هر سوءجریانی قاطعانه برخورد می کنیم
رییس سازمان بازرسی کل کشور ضمن تاکید بر اجرای قوانین و برخورد با متخلفان 
گفت: در بازرسی ها هیچ خط قرمزی نمی شناسیم و با هر سوءجریانی قاطعانه برخورد 

می کنیم. 
»ذبیح الله خداییان« روز پنجشنبه در دیدار با کارکنان سازمان بازرسی در کرمانشاه با 
تسلیت ایام شهادت سالار شهیدان، به بیان فرازهایی از نهج البلاغه پیرامون نظارت و 
بازرسی پرداخت و افزود: بازرسان باید به عنوان عیون جامعه چشم بیدار نظام هستند و 

این چشم باید خوب ببیند و خوب منعکس کند.
وی به بیان توصیه هایی خطاب به بازرسان پرداخت و رازداری را به عنوان یکی از 

مولفه های مهم مورد اشاره قرار داد.
رئیس سازمان بازرسی با بیان اینکه در نگارش گزارشات دقت شود، تاکید کرد که 
گزارش های تهیه شده در سازمان بازرسی باید دقیق و مستند باشد و بر اساس دلایل و 
مدارک نگارش شود. خدائیان بازرسان را از پرداختن به مسایل جزیی بر حذر داشت و 
گفت: باید مسایل مهم و گلوگاه های فساد در هر استان شناسایی و بازرسی بر اساس آن 

پیش بینی شود و این روند تا مسدودسازی گلوگاه فساد ادامه یابد.
وی با اشاره به ماموریت ریاست دستگاه قضا به سازمان بازرسی پیرامون نظارت بر 
اجرای قوانین، تاکید کرد: بازرسان باید تکالیف دستگاه ها را احصا و بر اجرای این 
تکالیف قانونی نظارت کنند. خدائیان با بیان اینکه دربازرسی ها نکات مثبت و منفی 
با هم دیده شود، گفت: از کلی گویی پرهیز کرده و پیشنهادات دقیق، قابل اجرا، زمان 
دار و عملیاتی باشد. این مسئول عالی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: در راستای اجرای 
منویات مقام معظم رهبری و تاکیدات ریاست قوه قضاییه، در بازرسی ها هیچ خط 

قرمزی را نمی شناسیم و اگر سوءجریانی باشد قاطعانه برخورد می کنیم.
 

وزیر آموزش و پرورش:

مدارس در سال تحصیلی جدید حضوری است
وزیر آموزش و پرورش از برگزاری حضوری سال تحصیلی جدید خبر داد و گفت: 

اقدامات لازم در این زمینه در مدارس انجام شود.
یوسف نوری عصر پنجشنبه در جلسه شواری اداری کرمان اظهارداشت: ایرادهایی 
که در آئین نامه طرح رتبه بندی معلمان بود رفع و فرایند اجرایی طرح نظام رتبه بندی 

شروع شده است.
نوری گفت: معلمان باید از قانون رتبه بندی برای ارتقا نظام تعلیم و تربیت و ارتقا 

شغلی خود استفاده کنند و در این راستا نهایت تلاش خود را به کار گیرند.
وی با اشاره به وجود مدارس کانکسی در بم عنوان کرد: اعتبار ویژه ای برای حذف 

این مدارس تخصیص یافته است که در راستای تکمیل مدارس بم هزینه می شود.
وی با اشاره به اینکه با مدیریت جهادی اقدامات خوبی در کشور روی می دهد گفت: 
دولت در عرصه های داخلی و خارجی با صلابت است و مذاکره نیز با همین سیاست 

پیگیری می شود و یک قدم عقب نمی نشینیم.
وی گفت: این دولت مردمی است و خدمت به جامعه را الگوی خود قرار داده است.

وزیر آموزش و پرورش گفت: همین سیاست صلابت موجب شده ایران به الگویی 
برای ملت های مسلمان تبدیل شود.

وی همچنین بر برگزاری حضوری کلاس ها در سال تحصیلی جدید تاکید کرد و 
گفت: تمام امکانات برای ارتقا سطح آموزشی استفاده می شود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

مکتب شهید سلیمانی ملت های آزاده
 را بیدار کرده است

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: مکتب شهید سلیمانی و راه مقاومت ملت های 
آزاده جهان را بیدار کرده است.

محمد مهدی اسماعیلی عصر پنجشنبه با حضور در گلزار شهدای کرمان به زیارت 
مرقد شهید سلیمانی پرداخت در در جمع خبرنگاران گفت: راه شهید سلیمانی ادامه 

دارد و این مکتب موجب بیداری ملت های مسلمان و آزاده جهان شده است.
وی عنوان کرد: شهید سلیمانی امروز الگو اسطوره مسلمانان همه جهان است و خون 

این شهید پر ثمر بوده است.
اسماعیلی گفت: زیارت مرقد شهید سلیمانی امروز آرزوی بسیار از مسلمانان است و 
این نشان می دهد که مکتب شهید سلیمانی پویا و مستحکم است و مردم را در مقابل 

ظلم بیدار کرده است.
وی بر ترویج مکتب سلیمانی تاکید کرد و افزود: این مکتب باید در ابعاد مختلف مورد 
بررسی قرار گیرد و نسل های جدید با آن آشنا شوند و باید در نظر داشت که این مکتب 

بین المللی است و همه با افتخار در این مسیر حرکت می کنیم.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در پاسخ به نامه دبیرکل جنبش جهاد اسلامی 
فلسطین، مقاومت شجاعانه جهاد اسلامی را موجب ارتقاء جایگاه این جنبش 
در مقاومت و خنثی شدن خدعه رژیم صهیونیستی و به خاک ساییدن بینی 

آن دانستند. 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در پاسخ به نامه آقای 
زیاد النخاله دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین، مقاومت شجاعانه جهاد 
اسلامی را موجب ارتقاء جایگاه این جنبش در مقاومت و خنثی شدن خدعه 
رژیم صهیونیستی و به خاک ساییدن بینی آن دانستند و با تأکید بر لزوم حفظ 
یکپارچگی همه گروه های فلسطینی، خاطرنشان کردند: دشمن غاصب رو به 

ضعف، و مقاومت فلسطین رو به قوت است.
متن پاسخ رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
برادر مجاهد جناب آقای زیاد النخاله دام توفیقه

سلام علیکم،
نامه ی متین و مژده بخش جنابعالی را دریافت کردم. خداوند به شما پاداش 

نیک دهد و پیروزی نهائی ملت سربلند و مظلوم فلسطین را نزدیک فرماید.
حادثه ی اخیر، افتخارات جنبش جهاد اسلامی فلسطین را مضاعف ساخت 
و جایگاه جهاد اسلامی را در حرکت مقاومت شکوهمند ملت فلسطین ارتقاء 
بخشید. شما با مقاومت شجاعانه ی خود، سیاست خدعه آمیز رژیم غاصب را 
خنثی کردید. شما ثابت کردید که هر بخش از مجموعه ی مقاومت، به تنهائی 
هم میتواند بینی دشمن را به خاک بساید. شما با پیوند زدن مجاهدت در 

غزه با کرانه، و دیگر نیروهای مقاومت با حمایتشان از حرکت جهاد، توانستید 
یکپارچگی جهاد ملت فلسطین را به رُخ دشمن خبیث و خدعه گر بکشید. 
همه ی سعی گروههای فلسطینی در همه ی سرزمین فلسطین باید برای حفظ 
این یکپارچگی باشد. دشمن غاصب رو به ضعف است و مقاومت فلسطین رو 
به قوت است، و لا حول و لا قوة الا بالله. ما همچنان در کنار شمائیم. سلام 

علیکم و العهود بحالها..
سیّدعلی خامنه ای

۲۰ مرداد ۱۴۰۱
زیاد نخاله در نامه خود به حضور گسترده مجاهدان فلسطینی بخصوص 
جنبش جهاد اسلامی و شاخه نظامی سرایا القدس در سراسر فلسطین به 
ویژه در غزه و کرانه قهرمان غربی اشاره و خاطرنشان کرد: با حضور گردانهای 
مقاومت جهاد، هیچ روزی نمی گذرد مگر آنکه در کرانه غربی درگیری هایی با 

رژیم صهیونیستی به وقوع می پیوندد.
دبیرکل جنبش جهاد اسلامی در تشریح وضعیت غزه، به ایستادگی مقتدرانه 
این منطقه در مقابل رژیم اشغالگر اشاره کرد و درباره درگیری های سه روزه 
اخیر افزود: ما این درگیری ها را »وحدة الساحات« )اتحاد میدان ها( نامیدیم تا 
بر اتحاد ملت مان در برابر دشمنی تأکید کنیم که با تمام قدرت و توطئه هایش 

سعی بر نابودی این اتحاد دارد.
زیاد نخاله با تأکید بر اینکه در این جنگ سراسر سرزمین اشغالی فلسطین 
تحت بُرد شلیک موشک های مقاومت جهاد اسلامی قرار داشت، گفت: این 
نبرد برآوردهای رژیم صهیونیستی را مختل کرد به شکلی که آنها ظرف سه روز 

مجبور به تقاضای آتش بس و تن دادن به شروط مقاومت شدند.
دبیرکل جهاد اسلامی، نقشه دشمن را ایجاد تفرقه در میان نیروهای مقاومت 
خواند و افزود: آنها اعلام کردند که هدف از جنگ فقط جهاد اسلامی است 
اما جهاد اسلامی با مبارزه مقتدرانه و شجاعانه خود، حیرت و حمایت کلیه 
نیروهای مقاومت در منطقه و جهان را برانگیخت و از سوی ملت فلسطین و 
همه تشکیلات مقاومت و در رأس آن جنبش حماس، مورد تأیید و حمایت قرار 

گرفت.
دبیر کل جهاد اسلامی این دستاورد مقاومت را مقدمه پیروزی های بزرگ تر 
ملت فلسطین در آینده خواند و با تشکر از نقش جنبش حزب الله به رهبری 
جناب سیّد حسن نصرالله و همچنین حمایت و تأییدهای ایران در همه ابعاد 
به رهبری و هدایت رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کرد: اگر این حمایتها و 
ایستادگی مستمر و همیشگی شما نبود، این پیروزی و پیروزی های گذشته به 

دست نمی آمد.

رهبرمعظم انقلاب اسلامی در پاسخ به نامه»زیاد النخاله«:

دشمن غاصب رو به ضعف و مقاومت فلسطین روبه قوت است

رئیس جمهور با اشاره به اینکه به عنوان خدمتگزار 
شود،  حاشیه ها  گرفتار  دولت  ندادم  اجازه  مردم 
حاشیه ها  از  پرهیز  با  مردمی  دولت  داشت:  اظهار 
اشتغال،  ایجاد  زمینه  در  خود  وعده های  توانسته 
حوزه  در  عقب ماندگی ها  رفع  مسکن،  ساخت 
عدالت اجتماعی، توسعه روابط همسایگی و جذب 

سرمایه گذاری داخلی و خارجی را محقق کند. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی عصر روز پنج شنبه 
استان  به  مردمی  دولت  سفر  برنامه های  ادامه  در 
این استان  اقشار مختلف مردم  کرمان، در اجتماع 
ضمن ادای احترام به مقام والای شهدای کرمان به 
ویژه شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی گفت: رهبر 
معظم انقلاب اسلامی، شهید سلیمانی را نه یک فرد 
بلکه یک مکتب معرفی کردند که نباید فقط به عنوان 
یک فرمانده یا یک دیپلمات یا یک شخصیت برجسته 
نظامی مورد تکریم و احترام قرار بگیرد چرا که وی یک 

مکتب فکری و عملی است.
رئیس جمهور مکتب شهید سلیمانی را تداوم مکتب 
حضرت امام )ره( و رهبر معظم انقلاب اسلامی معرفی 
تردید  افزود:  و  ثارالله است  کرد که در تداوم مکتب 
نداریم خون های مطهر ۶ هزار و ۵۰۰ شهید استان 
کرمان و حاج قاسم سلیمانی، همواره در ایران اسلامی 

و در جهان اسلام، منشأ آثار و برکات خیر خواهد بود.
خون  امروز  اینکه  بر  تاکید  با  رئیسی  الله  آیت 
مطهر حاج قاسم سلیمانی چهره جاهلیت مدرن را 
نفاق کنار می زند،  از چهره  را  نقاب  و  برملا می کند 
خاطرنشان کرد: خون شهید سلیمانی آنقدر برکت 
دارد که مجاهدان بسیاری را در مسیر حق به پایمردی 

و مقاومت دعوت می کند.
آیت الله رئیسی با یادآوری دستاوردهای ۳۱ سفر 
استانی دولت مردمی، به برخی کج فهمی ها در مورد 
حضور دولت در کنار مردم و لذت در میان مردم بودن 
دولتمردان اشاره کرد و گفت: گاهی برخی ملامت 
کردند و زخم زبان زدند، اما ما میدان را ترک نکردیم، 
زیرا در میان مردم بودن را برای خود یک نعمت الهی 
می دانیم و لذت در میان مردم بودن را با هیچ لذتی 
از  یعنی  مردمی  دولت  معتقدیم  نمی کنیم.  عوض 

مردم، با مردم و در کنار مردم بودن.
دکتر رئیسی با بیان اینکه اجازه ندادیم دولت گرفتار 
حاشیه ها شود، تصریح کرد: برخی سعی کردند دولت 
را به حاشیه ها بکشانند، لکن بنده به عنوان خدمتگزار 

گرفتار  عنوان  هیچ  به  کردم  تأکید  دولتمردان  به 
حاشیه ها نشوید و تنها به متن بپردازید.

رئیس جمهور در توضیح رها نکردن متن و نپرداختن 
به حواشی توسط دولتمردان اظهار داشت: پرداختن 
از  گره گشایی  مردم،  به  خدمتگزاری  یعنی  متن  به 
در  بیکاری  نرخ  کاهش  برای  تلاش  مردم،  زندگی 
جامعه، ایجاد اشتغال، فعال سازی واحدهای تولیدی 
و  صنعت  در  رونق  ایجاد  و  نیمه تعطیل  و  تعطیل 

کشاورزی. 
ماهانه ۱2 هزار میلیارد تومان از بدهی های 

دولت قبل را پرداخت کرده ایم 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دوره خدمت دولت 
سیزهم باید با استفاده از تجربیات پیشینیان دوره ای 
از تغییر و تحول شرایط به نفع مردم باشد، تصریح کرد: 
همواره اعلام کردیم دولت مردمی تغییر و تحول را به 
نام مردم و در جهت رفع مشکلات آنان دنبال خواهد 
را  رئیسی محور اصلی تلاش های دولت  کرد. دکتر 
معطوف به کنترل رشد نقدینگی، مهار تورم و پرداخت 
بدهی های ایجاد شده در دولت های گذشته دانست و 
گفت: هر ماه به صورت متوسط ۱۲ هزار میلیارد تومان 
بدهی های دولت  قبلی را پرداخت می کنیم؛ یعنی 
فاکتور هزینه هایی را که دیگران کردند در این دولت 

پرداخت کنیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه در حال تسویه وجوهی 
هستیم که در گذشته از بانک مرکزی استقراض شده 
است، اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ توانستیم ۴۸۰ 
هزار میلیارد تومان کسری بودجه را بدون استقراض از 

بانک مرکزی و یا خلق پول تامین کنیم.
ارتباطات  برابری  افزایش چند  از  رئیسی  الله  آیت 
تجاری، اقتصادی و سیاسی با کشورهای همسایه و 
منطقه در یک سال گذشته خبر داد و خاطرنشان کرد: 
معتقدیم همچنان ظرفیت های بسیاری برای افزایش 

این ارتباطات وجود دارد.
یک میلیون و 2۵۰ هزار واحد مسکن در حال 

احداث است
دکتر رئیسی در تشریح تصمیمات و تلاش های دولت 
برای کاهش بیکاری در کشور، اظهار داشت: آمارها 
نشان می دهد از ابتدای کار دولت تا امروز، آنچه نسبت 
به رفع بیکاری و افزایش اشتغال در سال اول دولت 

وعده داده شده بود، محقق شده است.
رئیس جمهور با بیان اینکه اجرای طرح نهضت ملی 

مسکن در تمام کشور شروع شده است، خاطرنشان 
کرد: یک میلیون و ۲۵۰ هزار مسکن در ایران در حال 
ساخت و ساز است که اولین بخش آن ظرف چند ماه 
آینده به بهره برداری خواهد رسید. ساخت مسکن نیاز 
کشور، حکم قانون و وعده دولت است. در سال های 
الی ۳۰۰ هزار واحد  به طور میانگین ۲۵۰  گذشته 
مسکن ساخته شده و تقریبا سالانه ۷۰۰ هزار واحد 

عقب ماندگی داریم.
آیت الله رئیسی با اشاره به اهتمام دولت برای رفع 
عقب ماندگی ها در حوزه عدالت اجتماعی، بر اجرای 

عدالت و اصلاحات اقتصادی تاکید کرد. 
رئیس جمهور با ضروری دانستن نقش سرمایه گذاری 
برای حل مشکلات اقتصادی، تصریح کرد: گام های 
بسیاری برای بهره گیری از سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی جهت افزایش تولید برداشته شده است. در 
یک گام ۱۷ میلیارد دلار سرمایه گذاری شرکت های 
مستقر  کرمان  در  آن ها  از  بعضی   که  داخلی  بزرگ 
هستند در پروژه های مختلف انجام شده است و گام 
بعدی رقم ۱۹ میلیارد دلاری برای سرمایه گذاری در 
کشور است. کارهای بزرگی در حوزه پالایشگاهی و 
بخش  و  بانک ها  سرمایه گذاری  با  پتروپالایشگاهی 

خصوصی در حال انجام است.
دکتر رئیسی مبارزه با فساد را لازم و ضروری برشمرد 
و تصریح کرد: از روز اول آغاز به کار دولت به دنبال 
و  زد  و  خواری  رانت  فساد،  ایجاد  بسترهای  اصلاح 
بند در دستگاه های اجرایی و در نظام پولی، مالی، 

مالیاتی، صادرات، واردات و بانک های کشور بودیم.
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  جمهور  رئیس 
اسلامی،  انقلاب  ارزش های  حفظ  لزوم  بر  تاکید  با 
تصریح کرد: امید داریم که هیچ زمانی مکتب حاج 
رشادت،  مقاومت،  پیام  دارای  که  سلیمانی  قاسم 
شهامت، شجاعت و اجرای عدالت و ایستادگی است 

در کشورمان و جهان اسلام کم رنگ نشود.
دکتر رئیسی با تاکید بر اینکه امروز تمام تلاش ها باید 
در جهت ایجاد امید در میان مردم باشد، خاطرنشان 
کرد: هر کس با قلم، بیان و حرکاتش مردم را ناامید 
یا نداند، در جهت  یا نخواهد و بداند  کند، بخواهد 
راهبرد دشمن حرکت کرده است و هر کس مردم را 
کارهای  انجام  با  و  اقداماتش  حضورش،  قلبش،  با 
انقلابی اش امیدوار کند، بداند در جهت راهبرد نظام 

جمهوری اسلامی ایران حرکت کرده است.

آیت الله رئیسی در اجتماع اقشار مختلف مردم کرمان:

اجازه ندادیم دولت گرفتار حاشیه ها شود 

خطیب جمعه قم در تذکر به طالبان گفت: ایران با شما حکیمانه و عاقلانه رفتار 
کرده است و علیرغم اشکالاتی که در کار شما است، نخواستیم که از سر مقابله 
دربیاییم؛ الآن هم سیاست دستگاه ها و مسئولان این است؛ اما از شما انتظار می رود 

به عقاید جامعه شیعه در افغانستان احترام بگذارید. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه ۲۱ مردادماه ۱۴۰۱ که در 
مصلی قدس قم برگزار شد، با اشاره به روز صنایع کوچک عنوان کرد: صنایع کوچک 
و متوسط نقش مهمی در ایجاد اشتغال و رونق اقتصادی دارند که متأسفانه در 

سال های اخیر شاهد بودیم که این صنایع با مشکلاتی مواجه شدند و افت کردند.
وی ادامه داد: با توجه به شعار سالی که رهبر معظم انقلاب بیان کردند، انتظار 
می رود دستگاه های مسئول به احیا، دانش بنیان کردن و نقش صنایع کوچک به 
عنوان یک محور در اقتصاد مقاومتی توجه بیشتری کنند و در اعطای تسهیلات و 
فراهم کردن امکانات لازم برای سرمایه گذارانی که وارد این قلمرو می شوند توجه کنند 

و دستگاه های مسئولین جلوی تعطیلی آن ها را بگیرند.
امام  جمعه قم با بیان اینکه امسال با شور ایمانی، عظمت روحی و اخلاقی مردم 
ایران  ایران شاهد رونق فوق العاده ای در سوگواری سالار شهیدان )ع( در سراسر 
بودیم، افزود: در قم نیز مراسم های باشکوهی برگزاری شد و آسیب هایی که گاهی 
وجود داشت کمتر شد و توجه به اطعام مستمندان، رعایت اصول اساسی در عزاداری 
و اینکه عزاداری علاوه بر اینکه مظهر شور، شوق و حماسه است، باید جایگاه معرفت 

هم افزایی باشد در حد وسیعی توجه شد.
وی با بیان اینکه در همین مراسم ها و سوگواری ها است که باید شعائر دین تقویت و 
پایه های حجاب و ارزش های الهی استوارتر شود، ادامه داد: جامعه عزادار واقعی امام 
حسین )ع( جامعه ای است که بعد از عاشورا شاخص های اجتماعی و ارزش های آن 

تغییر کرده باشد.

آیت الله اعرافی بیان کرد: محنت ها و چالش هایی که امروز در ارزش های الهی و 
حجاب داریم، باید با عزای امام حسین )ع( حل شود؛ عزاداری واقعی آن است که 

درون ما را اصلاح و برون و جامعه را هم سرافراز و پاک  کند.
معادلات منطقه و عالم تغییر کرده است

 وی در تذکر به طالبان به خاطر برخورد با شیعیان گفت: ایران با شما حکیمانه و 
عاقلانه رفتار کرده است و علیرغم اشکالاتی که در کار شما است نخواستیم که از سر 
مقابله دربیاییم؛ الآن هم سیاست دستگاه ها و مسئولان این است؛ اما از شما انتظار 
می رود به عقاید جامعه شیعه در افغانستان احترام بگذارید. خطیب جمعه قم با اشاره 
روز مقاومت اسلامی تاکید کرد: قصه مقاومت اسلامی و جنگ ۳۳ روزه یک قصه 
عادی نیست؛ در این جنگ معادلات منطقه و عالم تغییر کرد و برای اولین بار یک گروه 
مقاوم و مبارز با تکیه بر امت اسلامی، ملت بزرگ ایران و نظام اسلامی توانست تمام 

معادلات آمریکا و صهیونیست را تغییر بدهد که نقطه عطف تاریخ بود.
وی ادامه داد: داعش برآمده از اتاق فکر آمریکا و اسرائیل بود تا چهره اسلام را 
مشوش نشان دهند و به مقاومت ضربه بزند و ایران را مورد تهدید قرار بدهد؛ اما در این 

کارزار مقاومت، سپاه قدس و سرداران ما آمدند و افتخار آفریدند و دنیا را تکان دادند.
مغزهای سست به افتخارات ملی و تاریخی دهن کجی می کنند

مدیر حوزه های علمیه اظهار کرد: امروز شاهد هستیم که نادان ها، مغزهای سست و 
دور از خدا به این افتخارات ملی، اسلامی و تاریخی دهن کجی می کنند؛ شما کوچک 

هستید. ملت ایران در تشیع حاج قاسم نشان داد که اهل مقاومت و اسلام است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه اضافه کرد: شما که به ارزش های دموکراسی 
پایبند نبودید، امروز دارید همه ارزش های اسلامی را زیر سوال می برید؛ این قابل 
قبول نیست خودتان را اصلاح کنید؛ زیرا به فضل خدا راه اسلام و انقلاب استمرار 

پیدا می کند.

آیت الله اعرافی درخطبه های نماز جمعه قم:

طالبان به عقائد جامعه شیعیان افغانستان احترام بگذارد

علی محمدی*
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تاثیر استرس بر سلامت قلب

عوامل زیادی می توانند باعث گرفتگی دست هایتان شوند. وقتی انگشتان دست سفت و 
گرفته می شوند، احساس ناراحتی می کنید و انجام کارهای روزمره برایتان سخت می شود 
و حتما این سوال مطرح می شود که چه می توانید بکنید تا دچار گرفتگی انگشتان دست 

نشوید. در برخی موارد، انجام تمرینات دست می تواند مفید باشد.
علت های سفتی و گرفتگی دست

خیلی از دلایل گرفتگی و سفتی دست ها مربوط به عوارضی هستند که بر مفاصل و بافت 
همبند در آن ها اثر می گذارند. همچنین ممکن است بعد از یک آسیب یا عمل جراحی، 

گرفتگی را تجربه کنید.
آرتریت ها

آرتریت می تواند بر هر مفصلی از بدن اثر بگذارد، از جمله مفاصل دست ها. معمول ترین 
علائم آرتریت شامل گرفتگی، درد و تورم می شود.

ما اغلب از عبارت »آرتریت« برای توضیح درد مفصل استفاده می کنیم. اما در واقع آرتریت 
انواع زیادی دارد. انواعی از آرتریت که ممکن است درباره شان شنیده باشید شامل موارد 

زیر می شود:
. اوستئوآرتریت: اوستئوآرتریت رایج ترین نوع آرتریت است که ناشی از تخریب مفصل در 
اثر بالا رفتن سن، استفاده ی زیاد از مفصل یا آسیب ایجاد می شود. مفاصلی در دست که 

معمولا دچار آرتریت می شوند:
جایی که انگشت شست و مچ به هم می رسند-نزدیک به نوک انگشتان-وسط انگشت

. آرتریت روماتوئید: آرتریت روماتوئید یک عارضه ی خودایمنی است که در آن، سیستم 
ایمنی به بافت مفاصل حمله ور می شود. آرتریت روماتوئید اغلب در مفاصل کوچک بدن 
شروع می شود که می تواند شامل مفاصل دست ها نیز بشود. معمولا هر دو دست در این 

عارضه درگیر می شوند.
بیماری  روماتوئید یک  آرتریت  مانند  نیز  آرتریت پسوریاتیک  آرتریت پسوریاتیک:   .
خودایمنی است. این بیماری باعث درد و تورم مفاصل شده و پوست ملتهب و پوسته 

می شود )پسوریازیس(. انگشتان دست و پا نیز اغلب متاثر می شوند.
انگشت ماشه ای

در عارضه ی انگشت ماشه ای، بافت اطراف تاندون ها در انگشت، بزرگ شده و باعث می شود 
کانالی که تاندون در آن قرار دارد تنگ شده و در انگشت خود احساس گرفتگی و قفل شدن 
کنید. این اتفاق می تواند حرکت انگشت مورد نظر را سخت و دردناک کند. در برخی موارد، یک 
انگشت می تواند در وضعیت خمیده باقی بماند و همین باعث می شود شما مجبور شوید از 
دست دیگرتان برای صاف کردن انگشت خمیده کمک بگیرید. قفل شدن یا گرفتگی انگشت 
بعد از یک دوره استفاده ی طولانی مدت از دست بیشتر می شود، مثلا صبح بعد از بیدار شدن از 
خواب. انگشت ماشه ای می تواند ناشی از فعالیت هایی باشد که شامل استفاده ی مکرر و سنگین 
از انگشتان می شوند. همچنین این عارضه می تواند نتیجه ی اثرات عوارض و بیماری های دیگری 
مانند آرتریت روماتوئید، دیابت یا سندرم تونل کارپال باشد. برخی از بیماری های خودایمنی 

می توانند با التهابی که ایجاد می کنند، سبب علائم انگشت ماشه ای شوند.
انقباض دوپویترن

انقباض دوپویترن در اثر ضخیم شدن بافت زیر پوست انگشتان و کف دست ایجاد 
می شود. وقتی چنین اتفاقی رخ می دهد، انگشتان شروع به خم شدن به سمت کف دست 
می کنند. انگشتان چهارم و پنجم بیشتر از بقیه در معرض این عارضه اند. معمولا این عارضه 
خفیف بوده و با سرعت کمی پیشرفت می کند، اما در موارد شدید می تواند صاف کردن 
انگشت را واقعا سخت کند. علت انقباض دوپویترن هنوز ناشناخته است اما این باور وجود 
دارد که ژنتیک در آن نقش دارد. همچنین گفته می شود ریسک فاکتورهایی مانند مصرف 

الکل و بیماری هایی مانند دیابت نیز در این عارضه دخیل اند.
آسیب ها

گرفتگی و سفتی انگشتان دست می تواند بعد از آسیب دست نیز روی بدهد. این آسیب 
می تواند در اثر عواملی مانند التهاب، زخم یا آسیب به رباط ها و تاندون ها باشد. برخی از 
علت های متداول آسیب دست شامل افتادن، ضربه خوردن یا آسیب های ورزشی می شود.

تشخیص علت سفتی دست ها

برای تشخیص علت گرفتگی انگشتان، پزشک ابتدا سوابق پزشکی تان را بررسی کرده و 
دستتان را از جهت وضعیت ظاهری و طیف حرکتی انگشتان و مچ معاینه می کند. ممکن 
است پزشک با کمک تست تصویری عکس با اشعه ایکس و ام آر آی، وضعیت بافت های 
دستتان را بررسی کند. همچنین احتمالا پزشک دستور آزمایش خون نیز می دهد. این 

تست ها می توانند علت اصلی گرفتگی انگشتان را مشخص کنند.
درمان گرفتگی انگشتان دست

روش  درمان گرفتگی انگشتان دست بستگی به چند فاکتور دارد:
. علت گرفتگی . شدت علائم و اثرشان بر زندگی روزمره . سن و وضعیت عمومی سلامت

احتمالا پزشک  با روش های محتاطانه تری مانند دارو و ورزش درمان را شروع می کند. اگر 
این روش ها موثر واقع نشدند، پزشک عمل جراحی را توصیه خواهد کرد.

درمان های طبیعی
در مورد درمان های طبیعی گرفتگی انگشتان، مطالعات محدودی صورت گرفته و شما 
باید به پزشک مراجعه کنید؛ اما روش هایی وجود دارند که می توانند به رفع گرفتگی و 

التهاب و درد دست هایتان کمک کنند:
. زردچوبه . روغن ماهی . زنجبیل . چای سبز . پنجه شیطان

)OTC( داروهای بدون نیاز به نسخه پزشک
برخی از داروهای OTC می توانند برای رفع درد و گرفتگی ناشی از التهاب به کار روند، 

مانند: . ایبوپروفن . ناپروکسن . آسپیرین . استامینوفن
داروهای تجویزی

اگر گرفتگی دست هایتان ناشی از آرتریت روماتوئید باشد پزشک می تواند دارویی برای 
کاهش علائمتان تجویز کند. مصرف این داروها طبق دستور پزشک می تواند از آسیب 

بیشتر مفاصل جلوگیری کند.
اسپلینت

اسپلینت انگشت کمک می کند یک مفصل در جای خود تثبیت شود و زمانی که مفصل 
دردناک است می توانید از آن استفاده کنید. البته استفاده ی طولانی مدت از اسپلینت 
می تواند عضلات را ضعیف کند، بنابراین وقتی آن را باز می کنید باید ورزش هایی برای 

دستتان انجام دهید.

تزریق استروئید
در صورتی که داروهای OTC موثر نباشند، تزریق استروئید می تواند التهاب را تسکین 
دهد. استروئید تزریقی می تواند گرفتگی و درد را تا چند هفته تسکین دهد؛ اما فقط به 
دفعات محدودی مجاز به استفاده از استروئید تزریقی هستید، زیرا این داروها دارای 

عوارض جانبی مانند تضعیف تاندون ها هستند.
تزریق آنزیم

تزریق آنزیمی به نام کلاژناز برای درمان انقباض دوپویترن به کار می رود. این آنزیم کمک 
می کند بافت ضخیم شده ی دست، نرم و ضعیف شود.

عمل جراحی
اگر درمان های ابتدایی و غیرتهاجمی موثر نباشند، پزشک ممکن است عمل جراحی را 

توصیه کند. نوع عمل بستگی به علت علائم دارد.
ورزش های کششی دست

حرکات ساده کششی می تواند گرفتگی انگشتان دست را کاهش دهند:
حرکت اول

کف دستتان به سمت بالا باشد و انگشتان را کاملا بکشید. انگشت شست را خم کنید و 
روی کف دستتان بکشید تا انگشت کوچک خود را لمس کنید )کف دست صاف باشد(. 
بعد از پنج ثانیه، انگشت شست را به جای اول برگردانید. به ترتیب همه انگشتان را همین 

طور لمس کنید. یادتان باشد هر بار که کشش تمام می شود به وضعیت عادی برگردید.
حرکت دوم

کف دست را روی میز بگذارید. انگشت ها را از هم باز کنید. انگشت اشاره را بدون اینکه 
خم کنید به سمت انگشت شست خود حرکت دهید. برای هر یک از انگشتان این کار را 

انجام دهید و سپس به حالت اولیه برگردانید.
حرکت سوم

دست خود را راحت روی میز یا دسته ی مبل بگذارید. انگشت ها را به آرامی مشت کنید، 
جوری که انگشت شست روی بقیه انگشت ها را بگیرد. این وضعیت را حدود ۴۵ ثانیه نگه 

دارید و سپس مشت را باز کرده و انگشت ها را تا جایی که می توانید از هم باز کنید.
حرکت چهارم

دست خود را راحت روی میز یا یک سطح صاف بگذارید. انگشت ها را به آرامی بکشید 
تا صاف شوند و کف دستتان کاملا صاف و پهن باشد. دست را ۳۰ تا ۶۰ ثانیه همینطور 

کاملا باز نگه دارید.
حرکت پنجم

یک توپ کوچک و نرم بردارید و آن را سفت در دستتان فشار دهید. چند ثانیه نگه دارید 
و سپس رها کنید. برای هر دست ۴۵ ثانیه این کار را انجام دهید. پس از انجام این کشش 

حدود ۱ تا ۲ روز به دست خود استراحت دهید.
حرکت ششم

یک توپ کوچک و نرم بردارید و آن را بین انگشتان خود نیشگون بگیرید. توپ را ۳۰ تا ۶۰ 
ثانیه در همین حالت نگه دارید و سپس رها کنید. پس از انجام این کشش نیز حدود ۱ تا ۲ 

روز به دست خود استراحت دهید.
اگر سفتی دست با علائم و شرایط زیر بود به پزشک مراجعه کنید

بعد از مصدومیت اتفاق افتاده است.
همراه با درد و تورم مداوم است.

بر دامنه ی حرکتی مچ دست یا انگشتانتان تأثیر گذاشته است.
با مراقبت در منزل بهتر نمی شود یا بدتر می شود.

به طور قابل توجهی بر توانایی شما در انجام فعالیت های روزانه تأثیر گذاشته است.
در نهایت اینکه:

درمان های زیادی برای گرفتگی دست وجود دارد که به برخی از آن ها اشاره کردیم. 
کشش دست هم می تواند انعطاف پذیری و طیف حرکتی آن را بهتر کند. یادتان باشد هر 
کسی متفاوت است و ورزشی که برای شما مناسب است ممکن است برای دیگری مناسب 

نباشد. پس همیشه با پزشک مشورت کنید.

دلایل گرفتگی انگشتان دست ها و درمان های پیشنهادی؛

مطالعات نشان می دهد؛سفتی دست ها و حرکات کششی برای رفع آن

رژیم غذایی حاوی اُمگا۳ ریسک سرطان 
سینه را کاهش می دهد

تحقیقات جدید نشان می دهد مصرف بیشتر اسیدهای چرب غیراشباع با 
کاهش خطر سرطان سینه در زنان قبل و بعد از یائسگی، به ویژه زنان پیش از 

یائسگی که چاق هستند، مرتبط است.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث لاین، زنان یائسه با افزایش خطر ابتلاء به 
سرطان سینه مواجه هستند که در صورت اضافه وزن و کلسترول بالا، فشار خون 

بالا یا هر دو افزایش می یابد.
از آنجایی که بدن به طور طبیعی اسیدهای چرب غیراشباع تولید نمی کند، 
ترکیب مواد غذایی سرشار از این اسیدها، که به عنوان اُمگا ۳ هم شناخته می شود، 

می تواند به پیشگیری از سرطان سینه کمک کند.
سرطان سینه به استثنای سرطان پوست شایع ترین نوع سرطان در زنان است و 

عمدتاً در زنان میانسال و مسن با میانگین سنی ۶۲ سال رخ می دهد.
در حالی که عوامل متعددی وجود دارد که بر خطر سرطان سینه تأثیر می گذارد، 
تحقیقاتی وجود دارد که نشان می دهد رژیم غذایی نقش کلیدی در ایجاد این 

بیماری دارد.
بر اساس نتایج مطالعه جدید، رابطه معکوس بین خطر ابتلاء به سرطان سینه 
و دریافت اسیدهای چرب غیراشباع، به ویژه در زنان یائسه که چاقی دارند، وجود 

دارد.
اسیدهای چرب امگا ۳، چربی های سالمی هستند که به خاطر فواید سلامتی 

شأن شناخته شده هستند.
در مطالعه جدید، محققان ۱۵۸۹ مورد سرطان سینه زنان و ۱۶۲۱ فرد بدون 
سرطان سینه را مورد تجزیه و تحلیل قرار دادند. آنها افراد مبتلا به سرطان سینه را 
که اسیدهای چرب امگا ۳ مصرف کرده بودند، ارزیابی کردند و داده ها را با افراد 

بدون سرطان سینه که اسیدهای چرب امگا ۳ مصرف کردند، مقایسه کردند.
محققان همچنین بررسی کردند که آیا این رابطه تحت تأثیر وضعیت یائسگی، 

وضعیت گیرنده هورمونی یا مصرف اسید لینولئیک قرار دارد یا خیر.
یافته های مطالعه نشان می دهد که مصرف بیشتر اسیدهای چرب امگا ۳ 
با کاهش خطر ابتلاء به سرطان سینه مرتبط است. این مسئله در زنان پیش از 

یائسگی و آنهایی که دارای انواع خاصی از تومورهای سینه بودند بارزتر بود.
نتایج نشان داد زنانی که اضافه وزن داشتند یا چاق بودند و مصرف اسیدهای 
چرب امگا ۳ را در رژیم غذایی شأن افزایش دادند، خطر ابتلاء به سرطان سینه 

در آنها کاهش یافت.
خطر ابتلاء به سرطان سینه با افزایش سن به خصوص پس از ۵۰ سالگی افزایش 

می یابد.
زنانی که خطرات ژنتیکی خاصی دارند، قبل از یائسگی با خطرات بالای سرطان 
سینه روبرو هستند. عوامل ژنتیکی، از جمله سابقه خانوادگی سرطان سینه، خطر 

ابتلای فرد را در طول زندگی افزایش می دهد.
رژیم غذایی متعادل و سبک زندگی سالم نقش مهمی در پیشگیری از سرطان 
دارد. این شرایط شامل ورزش منظم و تغذیه سالم، همچنین پرهیز از سیگار، 

مصرف الکل، خواب کافی و تمرین مدیریت استرس است.

متخصص طب سنتی عنوان کرد؛

راههای پیشگیری از ابتلا به کرونا
پزشک و متخصص طب سنتی ایرانی در خصوص راههای پیشگیری از کرونا و 

همچنین تغذیه موثر در تقویت سیستم ایمنی بدن توضیحاتی ارائه کرد.
الهام اختری در خصوص راههای جلوگیری از ابتلاء به کرونا گفت: پیشگیری 
مهمترین موضوع در پیشگیری از ابتلاء به کرونا است و پرهیز از حضور در جمع نیز 

دیگر موردی است که باید رعایت شود.
وی توصیه کرد اگر ضرورتی برای خروج از منزل است حتماً از ماسک مناسب 

استفاده شود و خوراکی نیز خورده نشود.
این متخصص طب سنتی ادامه داد: اگر فردی خارش گلو و حلق و همچنین 
مقداری بدن درد و تب داشت باید بپذیرد که کرونا دارد و خود را از جمع دور کند 

اینکه احساس تعهد کنید نسبت به دیگران مهم است.
وی به تغذیه دوران کرونا اشاره کرد و گفت: مصرف آب سیب طبیعی هر نیم 
ساعت و فالوده سیب با گلاب، عدم استفاده از گوشت، خوردن سوپ رقیق و 
همچنین آب بهدونه، شربت بنفشه و دمنوش بابونه و عناب نیز در بهبود بیماری 

مؤثر است.
اختری اظهار داشت: اگر طی سه روز بیماری بهبود پیدا کرد که یه سرماخوردگی 
ویروسی بوده اما اگر به روز چهارم رسید و علائم بدتر شد حتماً باید با یک متخصص 
عفونی مشورت شود. بروز کرونا در بدن افراد مختلف تظاهرات متفاوتی ایجاد 
زمینه ای  بیماری های  و چه  ایمنی  فرد چه سیستم  اینکه  براساس  و  می کند 
دارد می تواند شدتش کم یا زیاد باشد. به همین دلیل پیشگیری و رعایت موارد 
بهداشتی و پرهیز غذایی و عدم حضور در جمع و همچنین استفاده از ماسک 

حرف اول را میزند.
این متخصص طب سنتی هچنین در مورد ضعف بدنی، سستی و بیحالی و 
ریزش مو ناشی از کرونا نیز گفت: برخی از طولانی شدن ریزش مو گلایه می کنند 
که در این صورت دو کار می توان کرد یکی همان مصرف فالوده سیب است که با 

مقداری گلاب می شود میل کرد.
انجام داد درست کردن  افزود: در خصوص ریزش مو کاری که می شود  وی 
ماسک مو است. مقداری حنا را تفت داده تا جایی که رنگ حنا برگردد و سپس با 

صدر مخلوط و روغن نارگیل و کمی آب به آن اضافه و به کف سر زده شود.
به گفته اختری، استفاده هفته ای یکی دو بار از این محلول در برگرداندن توان 

ریشه مو مؤثر است.

مطالعات نشان می دهد؛
مصرف بیشتر فیبر برای سلامت بدن مفید است

تحقیقات جدید نشان می دهد که اگر رژیم غذایی شما دارای فیبر کم است، 
می توانید با افزودن فیبر بیشتر به روده خود، صرف نظر از منبع فیبر، کمک کنید.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، بسیاری از مردم فیبر را به عنوان 
ماده مغذی می شناسند. اما این ماده نقش کلیدی در ترکیب میکروبیوم روده هم 

دارد.
وقتی باکتری های روده فیبر را تجزیه می کنند، اسیدهای چرب با زنجیره کوتاه 
خاصی تولید می کنند که منبع اصلی تغذیه سلول های روده بزرگ است. تحقیقات 
همچنین نشان می دهد که اسیدهای چرب در تنظیم عملکردهای حیاتی مانند 

متابولیسم و دفاع ایمنی نقش دارند.
اما مشخص نشده است که آیا هر نوع مکمل فیبر برای باکتری های روده افراد 

خوب است یا خیر.
در مطالعه جدید، محققان سه مکمل پودر فیبر رایج را آزمایش کردند: اینولین 

)عصاره ریشه کاسنی(، دکسترین گندم، و گالاکتولیگوساکاریدها.
آنها ۲۸ بزرگسال سالم را انتخاب کردند و به هر یک، از مکمل ها برای استفاده 

یک هفته، با یک هفته استراحت بین هر محصول، دادند.
به طور کلی، این مطالعه نشان داد که هیچ مکملی در تغییر میکروبیوم روده 
مصرف کنندگان بهتر از سایرین عمل نمی کند. هر مکمل تولید بوتیرات را که یک 

اسید چرب مهم در کمک به کنترل التهاب است، افزایش می دهد.
»جفری لتورنو«، عضو تیم تحقیق از دانشگاه دوک کارواینای شمالی، گفت: 
»اگر یک شرکت کننده در مطالعه پس از استفاده از یک مکمل فیبر، بوتیرات 

بیشتری تولید کند، به دو مکمل دیگر نیز پاسخ مثبت می دهد.«
اما این مطالعه نشان داد که مکمل ها تولید بوتیرات را فقط در شرکت کنندگانی 

که به طور معمول غذاهای غنی از فیبر مصرف می کردند، افزایش داد.
متخصصان به طور کلی توصیه می کنند که زنان باید ۲۵ گرم فیبر در روز و مردان 

باید ۳۸ گرم فیبر در روز مصرف کنند.
تحقیق جدید بر اهمیت دریافت فیبر بیشتر، فارغ از منبع آن، تأکید می کند.

سلامت

با فشار خون پایین چه کنیم؟
این اختلال علل مختلفی از تغییر ناگهانی وضعیت بدن گرفته تا کم خونی، اختلالات 

سیستم عصبی خودمختار، کم آبی بدن، اختلالات غدد درون ریز و رژیم غذایی دارد.
فشار خون پایین که هایپوتانسیون نیز نامیده می شود، در افراد مختلف معنای کم و بیش 
متفاوتی دارد. فشار خون طبیعی معمولا بین ۶۰/۹۰ و ۸۰/۱۲۰میلی متر جیوه گزارش می 
شود، اما اعداد خارج از این محدوده هم بسته به شرایط فرد می  توانند مطلوب باشند و لزوما 

خروج از چهارچوب مذکور مفهوم بیماری را به همراه نخواهد داشت.
اندازه گیری فشار خون نرمال برای بدن بر اساس موارد زیر انجام می گیرد:

- سابقه پزشکی
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پیشنهاد امروز
- سن

- وضعیت کلی
اگر میزان فشار خون کمتر از ۶۰/۹۰ میلی متر جیوه باشد و علائم دیگری همچون تاری 
دید، احساس گیجی و سرگیجه، ضعف و حالت تهوع هم وجود داشته باشد، ممکن است 

پزشک تشخیص فشار خون پایین دهد.
این اختلال علل مختلفی از تغییر ناگهانی وضعیت بدن گرفته تا کم خونی، اختلالات 
سیستم عصبی خودمختار، کم آبی بدن، اختلالات غدد درون ریز و رژیم غذایی دارد. در 
این میان رعایت رژیم غذایی اصولی می تواند تاثیر زیادی بر مبارزه با فشار خون پایین داشته 

باشد.
نکاتی که در ادامه مورد بررسی قرار می گیرند، با استناد به مقالات مرکز ملی اطلاعات 

زیست فناوری آمریکا جمع آوری شده اند:
رژیم غذایی پیشنهادی

مصرف انواع خاصی از مواد غذایی می تواند به شما در بالا بردن فشار خون و رهایی از 
اختلال فشار خون پایین کمک کند. علائم خود را کنترل و به طور منظم فشار خونتان را اندازه 

گیری کنید تا متوجه شوید که چه چیزی موثر واقع شده است. سعی کنید:
- مایعات بیشتر: کم آبی حجم خون را کاهش می دهد و باعث کاهش فشار خون می 

شود. به همین علت هیدراته ماندن به خصوص هنگام تمرینات ورزشی بسیار مهم است.
- غذاهای سرشار از ویتامین B-۱2: افت سطح ویتامین B-۱۲ می تواند منجر به نوع 
خاصی از کم خونی شود که آن هم باعث کاهش فشار خون و خستگی می شود. غذاهای 
سرشار از B-۱۲ شامل تخم مرغ، غلات غنی شده، گوشت حیوانات و مخمرهای مغذی 

هستند.
- غذاهای سرشار از فولات: فولات پایین نیز می تواند کم خونی را تشدید کند. نمونه 
هایی از مواد غذایی غنی از فولات عبارت اند از مارچوبه، لوبیا، عدس، مرکبات، سبزیجات 

برگ دار، تخم مرغ و جگر.
- نمک: درست برعکس فشار خون بالا که نمک و سدیم برای این بیماران نوعی سم 
محسوب می شود، افراد مبتلا به فشار خون پایین می توانند بسیار از آن سود ببرند. غذاهای 
شور فشار خون را بالا می برند. در نتیجه توصیه می شود که این دسته از بیماران سوپ کنسرو 

شده، ماهی دودی، پنیر، ترشی و زیتون مصرف کنند.
- کافئین: قهوه و چای کافئین دار ممکن است به طور موقت فشار خون را با تحریک 

سیستم قلبی عروقی و افزایش ضربان قلب افزایش دهند.
راهکارهایی برای جلوگیری از فشار خون پایین

با ارائه دهنده مراقبت های بهداشتی یا یک متخصص تغذیه در مورد غذاهای سالم صحبت 
کنید تا بتوانید آنها را در لیست خرید خود قرار دهید. روش هایی در راستای اصلاح رفتارهای 

روزمره وجود دارند که ممکن است کمک کننده باشند.
اگر مشکوک به علائم کم خونی هستید، حتما برای بررسی نوع کم خونی و بهترین گزینه 

های درمانی به یک پزشک متخصص مراجعه کنید.
و اما تغییراتی که می توانید در رژیم غذایی خود برای کمک به افزایش فشار خون ایجاد 

کنید:
- وعده های غذایی کم حجم را به دفعات بیشتر مصرف کنید: وعده های غذایی بزرگ 
ممکن است باعث افت شدیدتر فشار خون شوند، زیرا بدن برای هضم وعده های غذایی 

بزرگ کار بیشتری انجام می دهد.
- مقدار بیشتری آب بنوشید : همانطور که گفته شد کم آبی می تواند باعث کاهش فشار 

خون شود.)مصرف الکل نیز در این مورد بسیار آسیب رسان خواهد بود(
علاوه بر تغییر رژیم غذایی، ممکن است بتوانید با ایجاد این تغییرات در شیوه زندگی خود 

نیز فشار خون افت کرده را افزایش دهید:
- اگر در هوای آزاد و در گرمای شدید ورزش می کنید، استراحت های مکرر داشته باشید و 

مطمئن شوید که به اندازه کافی به هیدراتاسیون بدن خود اهمیت می دهید.
- اجتناب از گذراندن زمان طولانی در سونا، جکوزی و اتاق بخار که همگی می توانند باعث 
کم آبی بدن شوند. همچنین لازم است وضعیت بدن خود )مانند ایستادن یا نشستن( را به 

آرامی تغییر دهید.
- از استراحت طولانی مدت در رختخواب خودداری کنید. در عین حال جوراب  های 

فشاری بپوشید که کمک می  کنند خون از پاها به سمت بالا بازگردد.



اجتماعی شنبه-22 مرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45556

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  مطرح کرد:

پیشرفت ۳0درصدی پروژه فاز ۵ عماریاسر 
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اعلام خبر اجرای پرقدرت پروژه فاز ۵ عماریاسر 
گفت: بالغ بر ۸۰ درصد از مجموع ۲۶۰ شمع گذاری پروژه انجام شده و کل پروژه ۳۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
عباس حلوایی زاده در گفت وگویی به گلایه مردم نسبت به کندی اجرای بعضی از 
پروژه ها اشاره کرد و اظهار داشت: در اجرای پروژه های عمرانی عوامل زیادی دخیل 

است که گاهی شهروندان از آن بی خبر هستند.
وی پروسه زمان بر تملک را یکی از مشکلات اجرای پروژه های عمرانی مانند فاز ۵ 
عمار یاسر دانست و افزود: مرحله نخست اجرای هر پروژه تملک عرصه موردنیاز آن 
است که بیشترین زمان را از شهرداری گرفته و گاهی عملیات اجرایی را با چالش های 

جدی روبه رو می کند.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم تعیین قیمت و رسیدن به توافق با شهروندان را در 
پروسه تملک موردتوجه قرارداد و بیان کرد: کسب رضایت شهروندان و تعیین قیمت 
کارشناسی یکی از سخت ترین مراحل بوده و باید پیشرفت کار با رضایت شهروندان 

انجام شود.
وی یکی دیگر از چالش های اجرای پروژه های عمرانی در بافت فرسوده را انتقال 
تأسیسات زیربنایی را مطرح کرد و گفت: انتقال تأسیسات زیربنایی مانند آب و برق و گاز 

در بافت فرسوده بسیار مشکل و زمان بر است.
حلوائی زاده ادامه داد:  تأسیسات برق فشارقوی، شبکه آب اصلی، انتقال فیبر نوری 
مخابرات جدا از شبکه های محلی باید انتقال پیدا کند که گاهی علاوه بر منطقه سایر 

مناطق و یا تمام شهر را دچار مشکل می کند.
وی توجه ویژه و تمرکز بر اجرای پروژه فاز ۵ عمار یاسر را یادآور شد و تأکید کرد: در 
این پروژه هنوز چند پلاک تملک نشده و کار را با مشکل روبه رو کرده است درصورتی که 
مصالح موردنیاز تهیه شده و در کارگاه وجود دارد و در صورت آزادسازی مسیر کار با 

سرعت ادامه پیدا می کند.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم تعداد شمع های اجراشده در پروژه فاز ۵ عمار یاسر 
را ۲۶۰ حلقه شمع اعلام کرد و گفت: بالغ بر ۸۰ درصد شمع گذاری پروژه انجام شده و 

کل پروژه ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
وی کل پروژه فاز ۵ عمار یاسر را تا میدان سپاه دانست و بیان کرد: مرحله نخست این 
پروژه تا خیابان بیگدلی اجرا می شود تا مردم بتوانند تردد کنند و امیدواریم با رفع موانع 

اجرایی، این پروژه را بعد از چندین سال در موعد مقرر به بهره برداری برسانیم.
حلوایی زاده برآورد اولیه این پروژه را برای تملک عددی بالغ بر ۴۰۰ میلیارد تومان 
پیش بینی کرد و یادآور شد: این پروژه نیز مانند پروژه بلوار شهیدان برقعی چندین سال 
است اجرایی نشده و هزینه هنگفتی برای شهر داشته که امیدواریم به زودی اجرایی 

شود.
وی هزینه اجرای پروژه را عددی بالغ بر ۱۵۰ میلیارد تومان برآورد کرد و ادامه داد: با 
احتساب سایر هزینه ها این پروژه به صورت کلی بالای یک هزار میلیارد تومان برای شهر 

هزینه در بر خواهد داشت.
 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

انجام اقدامات اولیه برای احداث 
پارکینگ های عمومی درپردیسان

مدیر منطقه هشت شهرداری قم از آماده سازی چند لکه از اراضی با کاربری پارکینگ 
در سطح منطقه خبر داد.

محمدحسین علی اکبری با اشاره اهمیت مباحث ترافیکی در تسهیل عبور مرور 
شهروندان و همچنین افزایش ایمنی معابر به تشریح اقدامات این منطقه در حوزه 
ترافیکی در سال جاری پرداخت و اظهار داشت: با توجه به تأکید دکتر سقائیان نژاد 
شهردار قم در خصوص احداث پارکینگ های عمومی، منطقه با هماهنگی و همکاری 
اداره کل راه و شهرسازی در حال آماده سازی چند لکه از اراضی با کاربری پارکینگ در 

سطح منطقه است.
وی برخی از اقدامات دیگر در حوزه ترافیکی را موردتوجه قرارداد و از نصب ۵۳۰ عدد 
استاپر در خیابان امام حسین)ع( و بلوار ابوطالب خبر داد و گفت: همچنین نصب 
تعداد ۴۶ عدد باتومی در ابتدای بلوار ابوطالب و اصلاح پل های ناقص این بلوار و 

بلوارهای شهروند،۲۲بهمن و خیابان های البرز و هویزه انجام شده است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم یادآور شد: انسداد ورودی ناایمن پمپ بنزین بلوار 
امام صادق)ع(، تعویض تابلوهای کاهش سرعت به تعداد ۸۰ عدد در بلوارهای امام 
علی)ع(، امامت و شهروند و همچنین نصب سرعت گیر در چندین بلوار پردیسان از 

دیگر اقدامات ترافیکی منطقه بوده است.

مدیر منطقه ۵ شهرداری قم خبرداد:

آغاز پروژه بهسازی و جدول گذاری
 بلوار آیت الله بهاءالدینی 

مدیر منطقه ۵ شهرداری قم از آغاز عملیات عمرانی جدول گذاری رفیوژ وسط بلوار 
آیت الله بهاءالدینی خبر داد و گفت: اعتبار اجرای پروژه جدول گذاری رفیوژ وسط بلوار 
بهاءالدینی را عددی بالغ بر ۷ میلیارد ریال و به طول یک هزار متر بوده و مدت اجرای آن 

دو ماه پیش بینی شده است.
زین الدین قراچورلوی در گفت وگویی با تأکید بر اجرای پروژه های عمرانی در منطقه 
پنج در کمترین زمان و بالاترین کیفیت اظهار داشت: منطقه پنج به عنوان یکی از 
مناطق مهم شهری نیاز به توجه داشته و به زودی به یکی از مناطق توسعه یافته شهر 

تبدیل خواهد شد.
وی سرعت اجرای پروژه ها را در منطقه پنج را قابل توجه خواند و افزود: تلاش می کنیم 
پروژه های عمرانی منطقه در کمترین زمان و با بالاترین کیفیت اجرا شود تا مردم 

کمترین مشکلات ترافیکی و محدودیت تردد را داشته باشند.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم از آغاز عملیات عمرانی جدول گذاری رفیوژ وسط بلوار 
آیت الله بهاءالدینی خبر داد و گفت: پروژه جدول گذاری رفیوژ وسط  بلوار آیت الله 

بهاءالدینی به طول ۱۰۰۰ متر آغازشده و امیدواریم در کمترین زمان به پایان برسد.
وی اعتبار اجرای پروژه جدول گذاری رفیوژ وسط بلوار بهاءالدینی را عددی بالغ بر 
هفت میلیارد ریال اعلام و ابراز کرد: این پروژه از هفته گذشته آغازشده و امیدواریم تا دو 

ماه به اتمام رسیده و به بهره برداری برسد.
قراچورلوی در پایان با تشکر از همکاری شهروندان در منطقه پنج خاطرنشان کرد: 
تلاش می کنیم اجرای پروژه ها کمترین محدودیت ترافیکی را برای شهروندان داشته 

باشد و از همکاری مردم کمال تشکر را داریم.

با اعتباری بالغ بر 3۵ میلیارد ریال در منطقه ۴ قم؛

خیابان شهید امامی  احداث می شود
خیابان شهید امامی با اعتباری بالغ بر ۳۵ میلیارد ریال به منظور تسهیل دسترسی در 

بلوار غدیر منطقه چهار قم احداث می شود.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم،خیابان شهید امامی در بلوار غدیر )کوی ۵۱( 

واقع شده که بیش از ۴۰۰ متر طول و ۳۰ متر عرض دارد.
در راستای احداث این خیابان، بیش از ۸۰۰ متر جدول گذاری و ۵ هزار مترمربع 
زیرسازی و آسفالت مورداستفاده قرار گرفته که برای این پروژه ۳۵ میلیارد ریال هزینه 
نیز پیش بینی شده است. گفتنی است با بهره برداری از خیابان شهید امامی، مسیر 
دسترسی به بلوار غدیر، بلوار شهید سپهبد سلیمانی و محدوده اطراف برای شهروندان 

و ساکنین تسهیل شده و بار ترافیکی بلوار غدیر کاهش چشمگیری پیدا خواهد کرد.
 

سرپرست سازمان اتوبوس رانی و تاکسیرانی شهرداری قم:

خطوط تاکسی و اتوبوس بلوار فردوسی 
به زودی راه اندازی می شود

خطوط  راه اندازی  از  قم  شهرداری  تاکسیرانی  و  اتوبوس رانی  سازمان  سرپرست 
تاکسیرانی و اتوبوس رانی در بلوار فردوسی خبر داد.

علی نیک در گفت وگویی با تأکید بر ارائه خدمات مناسب و یکپارچه حمل ونقل 
عمومی به تمام نقاط شهر اظهار داشت: با اجرای هر پروژه عمرانی و ساخت مسیرهای 
جدید، شهرداری ارائه خدمات حمل ونقل عمومی را در اولویت کاری خود قرار می دهد.

وی از راه اندازی خطوط تاکسی و اتوبوس مسیر بلوار فردوسی خبر داد و افزود: کمیته 
خطوط در حال بررسی این مسیر است و خطوطی برای اتوبوس و تاکسی در نظر گرفته 
می شود که به زودی با ۱۰ دستگاه تاکسی و ۴ دستگاه اتوبوس آغاز به کار خواهد کرد.

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س( خبرداد:

احیای منابع پروژه چهل اختران
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س( ارزش 
اراضی ۴۸ هکتاری را در حدود ۴ هزار میلیارد تومان دانست و گفت: در سفر اخیر 
ریاست جمهوری به شهر قم منابع پروژه چهل اختران احیا شد و امسال این پروژه آغاز 

می شود.
حضرت  حرم  اطراف  ساماندهی  بر  تأکید  با  گفت وگویی  در  خاکی  علیرضا 
معصومه)س( اظهار داشت: ساماندهی هسته مرکزی شهر و به خصوص پیرامون حرم 

مطهر یکی از مهم ترین برنامه های شهرداری در سال ۱۴۰۱ است.
وی اجرای پروژه بهسازی چهل اختران را یکی دیگر از پروژه های مهم شهری در 
سال ۱۴۰۱ اعلام کرد و گفت: در سفر اخیر ریاست جمهوری به شهر قم منابع پروژه 

چهل اختران احیا شد و عملیات اجرایی آغازشده است.
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س( تصریح 
کرد: اراضی ۴۸ هکتاری به عنوان یکی از منابع پشتیبانی و تأمین مالی در ساماندهی 

هسته مرکزی شهر محسوب می شود.
وی اختصاص اراضی ۴۸ هکتاری به پروژه های بهسازی و ساماندهی شهر قم را 
از ۲۰ سال گذشته موردتوجه قرارداد و بیان کرد: از ۲۰ سال گذشته که اراضی ۴۸ 
هکتاری به قم اختصاص داده شده به علت عدم انسجام مدیریت شهری نتوانسته ایم 

از این فرصت به درستی استفاده کنیم.
خاکی ارزش اراضی ۴۸ هکتاری را در حدود ۴ هزار میلیارد تومان ارزیابی کرد و 
گفت: باوجود ۴ هزار میلیارد تومان منابع مالی و بی نیازی به سایر منابع به علت عدم 
نهایی شدن توافقات و تعاملات بین دستگاهی در این خصوص اتفاقی نیفتاده است.

وی تأثیر استفاده از اراضی ۴۸ هکتاری در ساماندهی پیرامون حرم را چشم گیر 
مالی  منابع  از  استفاده  با  و  آینده  سال های  در  امیدواریم  کرد:  مطرح  و  دانست 
به دست آمده از اراضی ۴۸ هکتاری ساماندهی هسته مرکزی شهر و اطراف حرم با 

سرعت بیشتری اتفاق افتاده و شاهد توسعه این محدوده شهر نیز باشیم.
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س( در پایان 
خاطرنشان کرد: امروز ازنظر منابع مالی برای ساماندهی هسته مرکزی شهر مشکلی 
نداریم و تنها نیازمند انسجام در مدیریت و هم افزایی دستگاه ها و ارگان های استان 

هستیم.
 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

تکمیل پارک هزار هکتاری قم
 با جدیت دنبال شود

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم پارک هزار هکتاری کوهستان را از 
پروژه های مهم قم دانست و گفت: باید از این پروژه حمایت شود تا کار با جدیت دنبال 

شود و زودتر به نتیجه برسد. 
ابراهیم معتمدی در جلسه شورای فنی استان که در سالن جلسات دفتر امور فنی 
و زیربنایی استانداری قم برگزار شد، با اشاره به پروژه های پل امامزاده اسماعیل و پل 

روستای باقرآباد، اظهار کرد: صفرتاصد این پروژه را باید آب منطقه ای پاسخ دهد.
وی با بیان اینکه منابع طبیعی باید ظرف مدت یک ماه طرح آبخیزداری بالا دست 
آن را ارائه کند، مطرح کرد: آب منطقه ای و بنیاد مسکن طرح ساماندهی رودخانه با 
استفاده از خاک را آماده کنند و با مشارکت یکدیگر با حداقل هزینه آن را عملیاتی 

کنند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به اینکه با استفاده از گاردریل 
و نرده باید نسبت به ایمن سازی این پل اقدام شود، عنوان کرد: این پروژه باید ظرف 
مدت یک ماه آینده تعیین تکلیف شود و مسئولیت آن برعهده بنیاد مسکن و آب 

منطقه ای خواهد بود.
وی در خصوص گزارش بازدید از پروژه پارک هزار هکتاری کوهستان، خاطرنشان 
کرد: جلسه مجدد کمیته فنی در این راستا باید برگزار شود و شهرداری استدلال های 

خود در این خصوص را ارائه کند.
معتمدی با بیان اینکه هزینه کردن شهرداری در این منطقه و پارک هزار هکتاری 
ارزش دارد، تصریح کرد: باید حمایت لازم از این گونه اقدامات را انجام دهیم تا اجرای 

پروژه های هزار هکتاری ادامه دار باشد.
وی با اشاره به اینکه باید در راستای کیفی سازی پروژه ها اقدامات لازم انجام شود، 
یادآور شد: شهرداری هم باید به نقطه نظرهای کمیته فنی توجه داشته و آن ها را مدنظر 

قرار دهد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم در ادامه در خصوص گزارش بازدید 
از پروژه احداث مرکز جامع سلامت امام حسین)ع( و پیامبر اکرم)ص(، بیان کرد: 
تاسیسات، راه پله، آسانسور و سرویس بهداشتی از بخش هایی پراستفاده در پروژه های 

علوم پزشکی و آموزرش و پرورش است که باید با دقت بیش تری احداث شوند.
 

در سومین مرحله طرح کوچه های آسمانی:

۱۵0 تابلوی جدید کوچه های شهدا در قم 
نصب می شود

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به اجرای سومین مرحله طرح 
کوچه های آسمانی بعد از ماه صفر، تعداد تابلوهای مرحله سوم این طرح را ۱۵۰ عدد 

دانست.
به اجرای دومین مرحله طرح کوچه های  با اشاره  پیام جوادیان در گفت وگویی 
طرح  نخست  مرحله  داشت:  اظهار  شهدا  کوچه های  تابلوهای  نصب  و  آسمانی 
کوچه های آسمانی سال گذشته با چاپ و نصب ۱۴۰ تابلو مزین به نام شهدا اجرا شد 
که در دومین مرحله طرح کوچه های آسمانی تابلوها بزرگ تر و شکیل تر طراحی شده 

است و حاوی اطلاعات کامل تری از شهدا است.
وی ویژگی های تابلوهای جدید را تشریح کرد و گفت: تابلوهای جدید مزین به عکس 
شهید بوده و دارای QR کد است که اطلاعات شهید در آن ذخیره شده و شهروندان 

می توانند بااتصال به آن به سایت بنیاد شهید وارد شوند.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم یکی از ویژگی های شهر قم را مزین بودن 
بیشتر کوچه ها به نام شهدا دانست و ابراز کرد: از سالیان گذشته تابلوهای زیادی به نام 
شهدا ساخته شده اما نیاز به بازسازی و به روزرسانی دارد که به اولویت کوچه های اصلی 

و سپس کوچه های فرعی کار انجام می شود.
وی فرآیند نام گذاری کوچه ها را یادآور شد و مطرح کرد: پیشنهاد نام گذاری کوچه ها 
از شهرداری آغاز می شود و سپس بعد از تصویب در کمیته نام گذاری و شورای اسلامی 

شهر طراحی و نصب می شود.
جوادیان ادامه داد: تمام مراحل بعد از تصویب یعنی از طراحی تا نصب توسط 
سارمان زیباسازی شهرداری قم انجام می شود؛ یعنی اطلاعات و تصاویر از بنیاد 
شهید و امور ایثارگران استان گرفته شده و به روی فلز و با بالاترین کیفیت چاپ 

می شود.
وی دوام تابلوها را ۲۰ سال اعلام و تصریح کرد: جنس تابلوها به گونه ای انتخاب شده 

که در برابر آفتاب و باران و اقلیم شهر قم  به مدت ۲۰ سال ماندگاری داشته باشد.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به اجرای سومین مرحله طرح 
کوچه های آسمانی بعد از ماه صفر، تعداد تابلوهای مرحله سوم طرح کوچه های 
آسمانی را ۱۵۰ عدد دانست و خاطرنشان کرد: عکس بعضی از شهدا کیفیت خوبی 
نداشته و اطلاعات به موقع به دست ما نمی رسد که طراحی زمان بر می شود، اگر این 

دو مرحله سریع تر اتفاق بیفتد کار طراحی نیز به سرعت انجام می شود.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری :

پروژه ممیزی بازارچه های عرضه میوه و 
تره بار ریحان اجرا می شود

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم از 
اجرای طرح ممیزی بازارچه های عرضه میوه و تره بار ریحان خبر داد.

علیرضا مظفری با اشاره به اجرای پروژه ممیزی بازارچه های عرضه میوه و تره بار 
ریحان اظهار داشت: اجرای طرح ممیزی یکی از ابزارهای مهمی است که شهرداری 
با توجه و اتکا به آن می تواند وضعیت موجود را بررسی و آسیب شناسی و برای آینده 

برنامه ریزی کند.
وی مهم ترین مزیت اجرای این طرح را توزیع عادلانه برشمُرد و ابراز کرد: مصمم 
هستیم با برنامه ریزی مناسب جهت ارتقاء سطح کیفی بازارهای عرضه میوه و تره بار 
ریحان، شفاف سازی متراژ در تصرف بهره برداران و تمرکز بر عرضه محصولات در 

مناطق کمتر برخوردار اقدام کنیم.

بررسی مسائل قم/ اوقات فراغت؛

مردم قم چگونه اوقات فراغت خود را پر می کنند؟

طرح توانمندسازی اقشار کم برخوردار از طریق احداث 
3 هزار سامانه خورشیدی 5 کیلوواتی بر اساس توافقنامه 
محروم  مناطق  و  روستایی  توسعه  معاونت  جانبه   پنج 
ریاست جمهوریِ، وزارت نیرو ، سازمان بسیج سازندگی، 
کمیته امداد امام خمینی )ره(، سازمان بهزیستی در قم 

اجرا می شود. 
برق  نیروی  توزیع  شرکت  عمومی  روابط  گزارش   به 
استان قم، معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اقشار  توانمندسازی  »طرح  در نشست هم اندیشی  قم 
کم برخوردار از طریق احداث 3 هزار سامانه خورشیدی 
5 کیلوواتی« که با حضور مدیرکل دفتر توسعه مولدهای 
مقیاس کوچک ساتبا و برخی از مدیران استان برگزار شد 
ضمن حمایت از این طرح، بر ضرورت اهتمام جدی و 
همراهی تمام دستگاه های ذی ربط برای اجرایی شده آن 
تأکید کرد. محسن امیدیان اجرای این طرح را در حوزه 
توانمندسازی اقشار محروم مهم ارزیابی و تأکید کرد: با 
توجه به رشد 270 درصدی تبصره 16 در تمام بخش ها 
فصل جدیدی باز شده است که می توانیم حمایت لازم را از 

این طرح داشته باشیم.
وی خواستار تشکیل جلسه هماهنگی هفتگی بین 
دستگاه ها برای تسریع در اجرای طرح احداث سه هزار 
سامانه خورشیدی 5 کیلوواتی برای اقشار کم برخوردار 
شد و یادآور شد: صنایع استان نیز با توجه به نیازهای خود 
و ظرفیتی که در اختیار دارند می توانند در طرح استقرار 

سامانه های خورشیدی پیشگام شوند.
مدیرکل دفتر توسعه مولدهای مقیاس کوچک ساتبا نیز 

در این نشست، طرح توانمندسازی اقشار کم برخوردار 
از طریق احداث سه هزار سامانه خورشیدی را طرحی 
هوشمندانه ای دانست که می تواند کمبود برق در کشور 

را نیز جبران کند.
این طرح 6  برای  بودجه 1401  اینکه در  بیان  با  وی 
هزار میلیارد تومان امسال اختصاص داده شده است، 
یادآور شد: امیدواریم با همکاری سازمان بسیج و سایر 
سازمان هایی که در این موضوع دخیل هستند هر چه 

زودتر این طرح اجرایی شود.
جعفر محمدنژاد با بیان اینکه امروز هیچ بهانه ای برای 
استان  کرد:  خاطرنشان  نداریم،  طرح  این  تحقق  عدم 
قم به لحاظ جغرافیایی شرایط مناسبی را برای استقرار 

سامانه های خورشیدی دارا است.
مناطق  سریع تر  هرچه  شناسایی  ضرورت  بر  وی 
روستایی و معرفی به شرکت توزیع نیروی برق برای استقرار 
برخلاف  گفت:  و  کرد  تأکید  خورشیدی  سامانه های 
تصور تولید انرژی در نیروگاه های تجدید پذیر ارزان تر از 

نیروگاه های فسیلی تمام می شود.
بهره وری  و  انرژی های تجدیدپذیر  سخنگوی سازمان 
انرژی برق )ساتبا( با بیان اینکه برق جزو زیرساخت هایی 
است که جزو اهرم های قدرت ملی یک کشور محسوب 
می شود، تصریح کرد: اگر کشوری دسترسی به انرژی 

داشته باشد می تواند ادعای قدرت کند.
وی با بیان اینکه هرسال هزینه های زیادی برای تقویت 
برق در مناطق انتهای شبکه انجام می شود، ابراز داشت: 
انجام  روستایی  مناطق  در  طرح  این  اینکه  به  توجه  با 

می شود، امکان استقرار صنایع تبدیلی در این مناطق نیز 
ایجاد می شود.

توانمندسازی  تصمیم گیری  اینکه  بیان  با  محمدنژاد 
امداد  کمیته  و  بهزیستی  پوشش  تحت  خانواده های 
بی نظیر است، یادآور شد: اگر حتی 50 درصد این طرح 

محقق شود در کل دنیا بی نظیر است.
معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی 
این نشست در سخنانی اظهار داشت:  نیز در  برق قم 
میزان نیروگاه های تولید پراکنده در حال بهره برداری در 
این میزان حدود  از  سطح استان 78 مگاوات است که 
خورشیدی  پذیر  تجدید  نیروگاه های  مگاوات   13.2

هستند.
وی با اشاره به آماری از نیروگاه های خورشیدی در سطح 
استان قم خاطرنشان کرد: در حوزه مساجد و مدارس 10 
دستگاه، در حوزه دستگاه های اجرایی استان 16 دستگاه 
و  112 دستگاه نیز دارای قرارداد با ظرفیت 162 کیلووات 

در حال بهره برداری هستند.
مهندس سیدمحمد ارجمندزاده با بیان اینکه در حال 
حاضر از میزان مصرف سالانه تنها 24 میلیون کیلووات را 
از نیروگاه های خورشیدی تأمین می کنیم، اظهار داشت: 
که  این است  ما  و هدف  بسیار کوچک است  این عدد 
خورشیدی  نیروگاه های  حوزه  در  را  سهم  این  بتوانیم 

افزایش دهیم.
وی کاهش مصرف سوخت های فسیلی، صرفه جویی 
و  گلخانه ای  گازهای  انتشار  عدم  آب،  مصرف  در 
کاهش آلاینده های محلی را از جمله مزیت های توسعه 
سامانه های تولید انرژی تجدید پذیر دانست و یادآور شد: 
تاکنون در برخی از مدارس علمیه، امامزادگان و برخی از 
دستگاه های اجرایی این سامانه ها استقراریافته و در مدار 

بهره برداری قرار گرفته است.
مهندس مهدی آهنین پنجه مدیرعامل  شرکت توزیع 
نیروی برق قم نیز در این نشست با بیان اینکه در سال 
جاری استقرار 3 هزار سامانه خورشیدی 5 کیلوواتی در 
راستای طرح توانمندی سازی افراد کم برخوردار سهمیه 
که  برنامه ریزی های  مطابق  گفت:  است،  قم  استان 
انجام شده، هماهنگی هایی را با محوریت استانداری با 

کمیته امداد، بهزیستی و بسیج سازندگی داشتیم.
وی با اشاره به برخی از اقدامات صورت گرفته به منظور 
سرعت بخشی به اجرای طرح گفت: برای اینکه این طرح 

محقق شود باید ماهانه 500 سامانه را راه اندازی کنیم.
برنامه  برگزاری  ضمن  نشست  این  پایانی  بخش  در 
پرسش و پاسخ در خصوص ابهامات و سوالات در راستای 
اجرایی شدن این طرح، شرکت کنندگان به بیان نظرات 
و پیشنهادات خود جهت تسریع در اجرای موفق برنامه و 

هدف تعیین شده پرداختند.

با هدف توانمندسازی اقشار کم برخوردار؛ 

سه هزار نیروگاه خورشیدی در قم ایجاد می شود 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: مشکلات 
تفریحی فقط مربوط به قم نیست و یک مبحث کشوری است و نیاز به یک هم افزایی 

دارد؛ زیرا ظرفیت های شهرداری محدود است.
اوقات فراغت و چگونگی پر کردن آن، از مسائل مهمی است که همواره مورد توجه 
قرار گرفته است؛ اما مهم تر از پر کردن اوقات فراغت غنی سازی آن است؛ زیرا با 

ساده ترین کارها و تفریحات هم می توان اوقات فراغت را پر کرد.
اگر اوقات فراغت با برنامه ای درست و سالم پر نشود می تواند آسیب ها و انحرافات 
متعددی را برای جامعه به وجود بیاورد. بخشی از سالم سازی اوقات فراغت به عهده 
مسئولین و بخشی از آن به عهده مردم است که برای پر کردن اوقات فراغت چه 
انتخاب هایی انجام دهند؛ البته عده ای نیز معتقد هستند حاکمیت می تواند با 

برنامه ریزی ذائقه و انتخاب مردم را نیز تحت تأثیر بگذارد.
با این حال مسئله اوقات فراغت و مکان هایی که مردم به ویژه جوانان بتوانند اوقات 
خود را در آنجا سپری کنند و به تفریح بپردازند همواره مورد اعتراض و گله بخشی از 
شهروندان قمی بوده است که معتقد بودند استان قم به عنوان شهری فرهنگی و 
مذهبی که می تواند آیینه و الگویی برای سایر شهرهای کشور و حتی جهان اسلام 
باشد در این زمینه ضعیف عمل کرده و برای همه سلیقه ها برنامه ریزی صورت 
نگرفته است به همین خاطر بیشترین تفریح جوانان و خانواده های قمی به سپری 
کردن زمان های زیادی در بوستان ها و قلیان کشیدن و رفتن به قهوه خانه ها منتهی 

می شود.
در این رابطه گفت وگویی با سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم به 

عنوان یکی از متولیان این امر داشتیم:
حجت الاسلام  سید احمد طباطبایی نژاد، سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری قم، در گفت وگو با ایسنا بابیان اینکه متولی اوقات فراغت ورزش و 
جوانان است، عنوان کرد: موضوع اوقات فراغت جوانان و خانواده ها مبحثی جدی 

است که نکات مختلفی در این رابطه وجود دارد.
وی ادامه داد: مشکلات تفریحی فقط مربوط به قم نیست و یک مبحث کشوری 
است و نیاز به یک هم افزایی دارد؛ زیرا ظرفیت های شهرداری محدود است و در 

شهرهای دیگر برای آن هم افزایی می شود.
وی بیان کرد: در بحث فرهنگی و اجتماعی اوقات فراغت مجموعه های مختلفی 
مثال  برای  کند؛  کمک  شهر  به  می تواند  این ها  هم افزایی  که  می کنند  فعالیت 
سالن های ورزشی بخشی از اوقات فراغت را پر می کند اما سازمان شهرداری سهم 

محدودی دارد و زیرساخت اصلی دست شهرداری نیست.
وی با اشاره به اینکه در سال های اخیر هشت سالن ورزشی توسط شهرداری 
احداث شده است، ادامه داد: در حال حاضر سازمان شهرداری ۱۰ سالن دارد که 

چهار سالن آن سوله های بحرانی بودند که به سالن ورزشی تبدیل شدند.
کرد:  اظهار  قم  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  سرپرست 
بوستان ها سهم عمده ای در پر کردن اوقات فراغت شهروندان دارند که سازمان 
شهرداری در این زمینه رزومه موفقی دارد و از لحاظ سرانه فضای سبز توانسته رتبه 

سوم را در بین کلان شهرها کسب کند.
وی افزود: ۲۰ سال قبل وضعیت فضای سبز قم این گونه نبود و فضای سبز بسیار 
محدودی وجود داشت و بهترین فضای سبزهای استان باغ های مردمی بودند در 

حالی که امروزه بوستان علوی قم در کشور حرفی برای گفتن دارد.
حجت الاسلام طباطبایی با اشاره به اینکه کیفیت فضای سبز و میزان رضایت مردم 
از آن بحث متفاوتی است، گفت: نصب آلاچیق، نمازخانه و سرویس بهداشتی نیز 
از اقدامات انجام شده در بوستان ها است تا خانواده ها بتوانند از محیط آن به ویژه 
در آخر هفته بهره مند شوند. وی ادامه داد: ساخت تله سیژ، سورتمه، باغ پرندگان، 
فعال کردن شهربازی بوستان علوی، راه اندازی مجموعه کهکشان در بوستان الغدیر، 
مجموعه آب و تاب نیز اقداماتی بودند که در راستا پر کردن اوقات فراغت صورت 
گرفته است. سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم افزود: 
اجرای برنامه های فرهنگی مثل استیج های شادی برگزاری مسابقاتی مانند پدر 
پسری و خانواده نشاط و... از دیگر کارهایی است که در بوستان ها انجام شده و مردم 

هم استقبال خوبی از آن به عمل آوردند.
وی اضافه کرد: اجرای برنامه های متنوع در مراکز فرهنگی مانند سرای محله و 
فرهنگسرا نیز از دیگر اقدامات بوده است که مردم استقبال خوبی کردند و رشد 
صددرصدی مخاطب را داشته است؛ البته مراکز فرهنگی شهرداری نسبت به سایر 
مراکزی که در شهر وجود دارد تعداد کمی است و از جمله دلایلی که به دنبال ساخت 

مرکز جدید نبودیم این است که طرح محله مسجد محور را اجرا کردیم.
مساجد محور تفریح های محله می شود

حجت الاسلام طباطبایی با اشاره به اینکه در این طرح مسجد در همه رویدادهای 
خوبی که در محله برگزار می شود تأثیرگذار است، بیان کرد: در این طرح برنامه های 

فرهنگی به مساجد برده شده و فعالیت ها با ظرفیت و با محوریت مساجد انجام 
می شوند؛ زیرا نزدیک ترین سیستم یک محله مسجد است که می تواند از ظرفیت 

بسیج، NGO، کانون مساجد و گروه های مردمی استفاده کند.
وی با تأکید بر اینکه در طرح محله مسجد محور رویدادها فقط در مسجد برگزار 
نمی شوند بلکه مسجد محور انجام است، تصریح کرد: در این طرح به مسجد قدرت 
داده می شود و افرادی که از مسجد استفاده نمی کنند هم با مراجعه به مسجد 

می توانند از تخفیف برای سالن های ورزشی استفاده کنند.
وی بیان کرد: در این طرح ایستگاه های نشاط به داخل مساجد رفتند و بیش از 
۶۰ مسجد داری ایستگاه نشاط شدند و در آن میز پینگ پنگ، فوتبال دستی، تاتمی 

ورزشی و... وجود دارد تا اوقات فراغت جوانان پر شود.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم ادامه داد: برگزار 
مسابقاتی مانند فرزند انقلاب که قبل از کرونا با مشارکت بسیج برگزار شدند و شش 

هزار نفر نیز شرکت کردند از جمله آن ها است.
وی تأکید کرد: اگر هم افزایی بیشتر شود سازمان شهرداری انگیزه دارد و پای کار 
می آید مانند مسابقات استعدادیابی سنین پایه ای که انجام شد و شهرداری در آن 

فعال بود و درزمینهٔ های مختلف همکاری داشت.
حجت الاسلام طباطبایی اظهار کرد: اگر بگوییم که برای حل مشکلات فرهنگی 
یک بخش حاکمیتی باید فعالیت کند با مشکل مواجهه می شویم و باید نهادهایی 
مانند ارشاد و ورزش و جوانان باید پای کار بیایند؛ زیرا برگزاری، مسابقات، تئاتر 

خیابانی و... فقط به عهده شهرداری نیست.
وی گفت: بوستان ها محل اصلی حضور مردم هستند و تعداد زیادی از مردم 
می توانند در آن حضور داشته باشند و برای آن ها برنامه اجرا کرد به همین خاطر سال 

گذشته ۲۰۰ اجرای محله ای در بوستان ها برگزار شد.
وی گفت: از برنامه های دیگر اجرای طرح حریم حرم در اطراف حرم حضرت 
محدوده  این  در  است  شده  تلاش  گفت:  است،  ارم  پیاده رو  و  )س(  معصومه 
برنامه های فرهنگی متنوع مانند اجرای سرود، تئاتر خیابانی، گالری خوشنویسی 
و... برگزار شود تا افراد قبل از ورود به حرم حداقل یک برنامه را شاهد باشند تا از 

لحاظ روحی آماده شوند.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم ادامه داد: برای مثال 
تاکنون بیش از ۳۰ شب برنامه در میدان آستانه اجرا شده است اما برای اینکه این 

برنامه ها در زمان بندی مختلف تأمین شود چند سال زمان لازم است.
وی اضافه کرد: یکی دیگر از فعالیت های انجام شده اجرای سرود سلام فرمانده که 
در بوستان علوی با مشارکت و محوریت و سازمان و در میدان آستانه با همکاری حرم 

حضرت معصومه، سپاه و شهرداری بود که سبب شد در کشور نیز همه گیر شود.
آماری از سلیقه مردم برای تفریح نداریم

حجت الاسلام طباطبایی با اشاره به اینکه بیشتر فعالیتی که در رابطه با اوقات 
فراغت در استان قم صورت می گیرد کارهای سخت افزاری است، یادآور شد: شورای 
فرهنگی عمومی استان قم کلیت و میزان سرانه مکان ها را در نظر دارد و وارد جزئیات 

نمی شود.
وی ادامه داد: رصدی و آماری برای اینکه وضعیت اوقات فراغت چگونه است وجود 
ندارد و شهرداری هم آماری ندارد در حالی که داشتن آمار کمک می کند که متناسب 

باسلیقه مخاطب برنامه ریزی کنیم.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم در رابطه باقیمت 
به بخش خصوصی گفت: قیمت گذاری  اجاره  برای  ورزشی  گذاری سالن های 
سالن های ورزشی شهرداری با ورزش و جوانان است اما معمولًا شهرداری پایین تر 

از قیمت بیان شده اجاره می دهد.
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یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد؛

دلیل تعلل بانک ها برای پرداخت وام 
بدون ضامن چیست؟

 کارشناس مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه استقرار سیستم اعتبارسنجی در کشور 
به کندی پیش می رود، گفت: مجلس برای ارگان هایی که سهل انگاری می کنند جریمه در 

نظر خواهد گرفت.
از جمله دلایل تعلل و خودداری بانک ها از پرداخت وام بدون ضامن، عدم استقرار سیستم 
پرداخت وام بر مبنای اعتبارسنجی است. جالب اینجاست که سیستم اعتبارسنجی که 
تاکنون در ایران عملیاتی نشده است، در دنیا قدمت ۶۰ ساله دارد و بیش از ۳ سال است 
که آئین نامه مرتبط با آن ابلاغ شده است؛ اما موانع استقرار سیستم اعتبار سنجی در کشور 
چیست و کدامیک از دستگاه های دولتی و حاکمیتی در این موضوع به وظایف قانونی 
خود عمل نمی کنند؟ در همین ارتباط، مصطفی حبیب الله، کارشناس اقتصادی مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خبرگزاری مهر، اظهار داشت: در حال 
حاضر، گزارش های اعتبارسنجی در ایران ذیل یک نهادی به نام شرکت رتبه بندی اعتباری 
ایران که تحت نظارت بانک مرکزی اداره می شود، فعالیت می کند. وی با بیان اینکه در حال 
حاضر پایگاه داده های اطلاعاتی این شرکت دارای نقص است، گفت: متأسفانه هنوز نهادها 
و ارگان های ذی ربطی که اطلاعات اعتباری مردم را در اختیار دارند به این شرکت متصل 

نشده اند و به همین خاطر، گزارشات اعتبارسنجی در ایران با نواقص زیادی مواجه است.
اذعان بانک مرکزی به نواقص سیستم اعتبارسنجی در کشور

کلان  طرح  اینکه  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز  کارشناس 
اعتبارسنجی زیر نظر بانک مرکزی در حال اجرا است، گفت: ساز و کار دولتی بانک مرکزی 
موجب شده است تا استقرار سیستم اعتبارسنجی در کشور، به کندی به سمت اهداف خود 
حرکت کند. وی با بیان اینکه مسئولان بانک مرکزی نیز در جلسات کاری خود اذعان دارند 
که پایگاه داده های اعتباری بانک مرکزی دچار نواقص قابل توجهی است، خاطرنشان کرد: 
در تصمیمات مقامات بالادستی و سیاست های کلان جمهوری اسلامی، تأکید بسیاری بر 
اجرای اعتبارسنجی در کشور دیده می شود؛ ولی متأسفانه در عمل، اراده قوی برای اجرای 

این طرح وجود ندارد.
تنبیه مجلس برای متخلفان اعتبارسنجی

کارشناس مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به اینکه طرحی درباره اعتبارسنجی در 
مجلس در دستور کار است و به زودی در صحن علنی مجلس مورد بررسی قرار خواهد گرفت، 
گفت: در این طرح قرار است فضای اعتبارسنجی از انحصار نهاد دولتی خارج شده و به 

بخش خصوصی این امکان داده شود تا بتوانند شرکت اعتبارسنجی تأسیس کنند.
برای دستگاه هایی که در زمینه  اینکه در طرح جدید مجلس  به  با اشاره  الله  حبیب 
اعتبارسنجی همکاری لازم را با ندارند، تنبیهات قانون در نظر گرفته خواهد شد، گفت: 
از دادن اطلاعات اعتباری اشخاص به بانک مرکزی  باید در برابر نهادهایی که  مجلس 

خودداری می کنند، جریمه های سنگین قانونی وضع نماید.
برخی ارگان ها با بانک مرکزی همکاری نمی کنند

حبیب الله در ادامه با بیان اینکه بانک مرکزی به کرات گفته است که گزارش های اعتباری 
هنوز قابل اتکا و دقیق نیستند و تکمیل شدن پایگاه داده اعتباری بانک مرکزی نیازمند زمان 
است، گفت: بانک مرکزی وظیفه هماهنگی بین دستگاه ها برای تکمیل پایگاه داده اعتباری 
را بر عهده دارد و در حال حاضر برخی ارگان ها در این زمینه همکاری می کنند و برخی دیگر 
نیز همکاری لازم را ندارند. وی با بیان اینکه برخی نهادها مثل سازمان امور مالیاتی و قوه 
قضائیه موظف هستند تا به بانک مرکزی اطلاعات ارسال کنند، گفت: اما اول باید تشخیص 
داد که آیا اساساً این سازمان ها، اطلاعات مفیدی از مردم در اختیار دارند تا آن را به بانک 
مرکزی تحویل بدهند؛ به عبارت دیگر آیا داده هایی که در اختیار این دستگاه ها قرار دارد، 
دسته بندی شده، سالم و کارآمد هستند؟ وی در ادامه گفت: به طور مثال به علت فرار مالیاتی 
و فقدان پرونده های دقیق مالیاتی در سازمان امورمالیاتی، استخراج این اطلاعات و انتقال 

آن به بانک مرکزی، قطعاً با مشکل همراه خواهد بود.
ارگان های متخلف نمی دانند اعتبارسنجی چه منافعی برایشان در پی دارد

این کارشناس اعتبارسنجی با بیان اینکه بعضاً در رسانه ها مطرح شده است که کلًا 
اعتبارسنجی جایگزین وثیقه و ضامن شود، گفت: اما در هیچ کجای دنیا تمامی تسهیلات 
صرفاً با اعتبارسنجی پرداخت نمی شود و به طور کلی موضوع اعتبارسنجی برای وام های خرد 
قابل قبول است. حبیب الله با بیان اینکه خود بانک ها برای رهایی از هزینه ها و سختی های 
ارزش گذاری بر روی وثیقه ها آهسته آهسته دارند به سمت پرداخت وام از طریق اعتبارسنجی 
حرکت می کنند، گفت: همه ارگان هایی که باید به بانک مرکزی اطلاعات بدهند، به نوعی 

خودشان از اعتبارسنجی منتفع خواهند شد.
وی در ادامه تشریح کرد: به طور مثال اگر نیروی انتظامی یا سازمان امور مالیاتی اطلاعات 
مربوط به تخلفات راهنمایی و رانندگی و نیز تخلفات مالیاتی را به بانک مرکزی بدهند، طبیعتاً 
این اطلاعات در پرونده اعتباری اشخاص تأثیر خواهد داشت و همین قضیه باعث خواهد 

شد تا افراد تا حد توان مراقب باشند تا تخلفی در این زمینه مرتکب نشوند.
اهمیت اطلاعات سازمان امور مالیاتی برای اعتبارسنجی

این کارشناس اعتبارسنجی با بیان اینکه کشورهای مختلف، تجربه های متنوعی در 
بحث  خودمان  کشور  مانند  کشورها  از  تعدادی  و  دارند  مردم  از  اعتبارسنجی  خصوص 
بانک ها  در  بعضاً  الان  گفت:  می دهند،  انجام  دولتی  نهاد  یک  توسط  را  اعتبارسنجی 
متناسب با جایگاه اعتباری هر شخص تسهیلات و ضمانت نامه ها ارائه می شود. کارشناس 
مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه هرچه میزان داده های جزئی از فعالان اقتصادی 
بیشتر شود، بهتر می توان ریسک اعتباری آن ها را شناسایی کرد، گفت: به طور مثال یکی 
از داده هایی که به گزارشات اعتبارسنجی افراد بسیار کمک می کند؛ موضوع سابقه فرار 

مالیاتی شخص است.
بانک مرکزی متولی راهبری اعتبارسنجی در کشور است

این کارشناس اعتبارسنجی با بیان اینکه به منظور راهبری فعالیت های کلان اعتبارسنجی 
در کشور شورایی تحت عنوان شورای سنجش اعتبار در بانک مرکزی مستقر شده است، 
گفت: در واقع بانک مرکزی به نوعی بازوی اجرایی شورای سنجش اعتبار است و پس از 
اخذ تصمیمات لازم در شورای سنجش اعتبار، اجرای مصوبات آن توسط بانک مرکزی 
صورت می پذیرد. وی در پایان با بیان اینکه شورای سنجش اعتبار قرار است کمیت و کیفیت 
دسترسی شرکت های اعتبارسنجی به اطلاعات مردم را تعیین کند، اظهار داشت: با اجرای 
طرح اعتبارسنجی، هر ایرانی می تواند با یک کد یکتا مثل کد ملی خود، از وضعیت اعتباری 

خود آگاه شود و برای دریافت تسهیلات از آن استفاده نماید.

دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه خبرداد:

ثبت سفارش ۸ میلیارد دلاری 
برای واردات تلفن همراه

دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه با بیان اینکه اکنون حدود ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار 
دستگاه تلفن همراه روشن نشده در بازار داریم، گفت: در ابتدای سال جاری هشت میلیارد 
دلار ثبت سفارش واردات تلفن همراه داشتیم که در چهار ماه نخست امسال، چهار میلیون 

تلفن همراه وارد کشور شده است.
»امیر اسحاقی« دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه در گفت وگو با ایرنا درباره وضعیت 
واردات تلفن همراه به کشور اظهار کرد: در چهار ماه نخست سال گذشته تعداد ۶ میلیون 
دستگاه تلفن همراه به ارزش ۱.۲ میلیارد دلار وارد کشور شد. در بازه زمانی مشابه در سال 
جاری، چهار میلیون دستگاه به ارزش ۹۷۰ میلیون دلار وارد کشور شده که نشان از کاهش 
واردات دارد که در این بین حدود ۲۴۰ تا ۲۶۰ هزار دستگاه بالای ۶۰۰ دلار قیمت داشته اند.
اسحاقی درباره وضعیت دستگاه های روشن نشده در کشور، خاطرنشان کرد: اکنون 
حدود ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تلفن همراه روشن نشده در بازار داریم که  ۳۰ درصد آن ها 
گوشی های دکمه ای )فیچر فون( است. این گوشی ها حجم زیادی از بازار را در دست دارند، 

اما از نظر مالی، ارزش شان اندک است.
وی تصریح کرد: از ابتدای امسال با تغییر سیاست های تجاری و ارزی کشور، ابتدا برای 
دستگاه های تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار، منشأ ارز حاصل از صادرات خشکبار را در نظر 
گرفتند. در مرحله بعدی تالار دوم نیما برای مدت کوتاهی باز و سپس بسته شد و درنهایت از 
۲۷ اردیبهشت ارزی برای واردات تلفن همراه تخصیص داده نشد و تلفن های همراهی که 

وارد کشور می شوند از ثبت سفارش های صورت گرفته در ابتدای سال هستند.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه گفت: در ابتدای امسال حدود هشت میلیارد دلار 
ثبت سفارش واردات تلفن همراه داشتیم که به ۲ میلیارد دلار آن تخصیص ارز تعلق گرفت. از 
این مقدار ارز حدود ۵۰ درصد تأمین شد و به مرحله خرید رسید. تلفن هایی که اکنون در بازار 

وجود دارند و مصرف می شوند، متعلق به همان زمان هستند.

یک کارشناس ارشد حوزه انرژی گفت: برخی تصور می کنند جذب سرمایه 
خارجی به معنای بدهی است در حالی که اگر جذب سرمایه خارجی بدهی 
است امروز قدرت های بزرگ اقتصادی دنیا مثل چین و امریکا باید بزرگترین 

بدهکاران دنیا باشند.
سیدمهدی حسینی در گفت وگو با ایلنا، درباره احتمال به سرانجام رسیدن 
برجام و تاثیر آن بر صنعت نفت اظهار داشت: باتوجه به اینکه دولت و مجلس 
تغییر کرده و یکدست هستند، فرض بر این است که اکنون مانند دوره قبل 
نیست که نمی خواستند برجام اجرایی و یا توسط عده دیگری انجام شود. 
اما در  برجام هستند  این است که در صدد اجرایی شدن  بر  اکنون فرض 
عین حال بنده به عنوان کسی که در بسیاری از مذاکرات بین المللی حضور 
داشته ام می دانم که مذاکره چقدر سخت و پیچیده بوده و می تواند زمانبر 
باشد تا برای هر کدام از مشکلی راه حل پیدا شود. ضمن اینکه بعد از ترامپ 
کارها سخت تر شده، اکنون بیش از ۱۷۰۰ تحریم داریم که بالاترین تعداد 

تحریم در طول تاریخ است. 
استراتژی نفتی پساتحریم چیست؟

وی افزود: اکنون باید یک استراتژی و راهبرد مشخصی برای بهره برداری از 
شرایط پساتحریم برای توسعه کشور در همه زمینه ها منجمله نفت و گاز داشته 

باشیم. مثل همه کشورها که در جهت منافع ملی و رشد اقتصادی، اشتغال 
و توسعه صنایع می کنند،  عمل کنیم، زمانی در دهه های قبل کره جنوبی 
در سرویس ما قرار می گرفت، اما اکنون جایگاه این کشور در قبال ما قابل 
مقایسه نیست. البته ما مشکلات خاص خودمان از جمله جنگ و تحریم را 
داشتیم، بعد از تحریم باید ببینیم استراتژی و راهبرد کشور چیست تا بتوانیم 
به عنوان نقطه محوری و موتور محرک اقتصاد کشور از این فرصت استفاده 

کرده و رشد کنیم.
برجام راه ورود ۱۶۰ میلیارد دلار سرمایه به نفت باز می کند

این کارشناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینکه برخی اساسا با جذب سرمایه 
که به شدت هم به آن نیاز داریم، مخالفند گفت: وزیر نفت اعلام کرده ۱۶۰ 
میلیارد دلار بودجه برای طرح های کنونی نفت نیاز داریم، البته بنده معتقدم 
اگر تحریم نباشیم و طرز تامین سرمایه درست تنظیم شود خیلی بیش از این 
رقم به سرمایه نیاز است تا توسعه و رشد اقتصادی که شایسته آنیم محقق 
شود و طبیعتا اقتصاد کشور هم با تزریق درآمدهای بسیار بالای نفت و گاز 

توسعه می یابد. 
برخی تصور می کنند جذب سرمایه خارجی به معنای بدهی است

وی ادامه داد: برخی تصور می کنند جذب سرمایه خارجی به معنای بدهی 

است در حالی که اگر جذب سرمایه خارجی بدهی است امروز قدرت های 
بزرگ اقتصادی دنیا مثل چین و امریکا باید بزرگترین بدهکاران دنیا باشند، 
چون بیشترین جذب سرمایه را داشته اند، ما باید ابتدا این موضوعات را حل 
کنیم که جذب سرمایه خارجی یک اصل در اقتصاد و یکی از پارامترهای 
توسعه از نظر صندوق بین المللی پول و بانک اقتصاد جهانی میزان سرمایه 

جذب شده در اقتصاد است و بدهی نیست. 
در قراردادهای بای بک بهره شرکت های خارجی چقدر بود؟

وی بیان داشت: ما در فرصت توافق قبلی تعداد نسبتا زیادی قرارداد نفتی 
تولید  به ظرفیت  نفت  آن حدود ۸۰۰ هزار بشکه  پایه  بر  منعقد کردیم که 
اضافه شد، پارس جنوبی با قراردادهای نفتی بای بک شکل گرفت و باعث 
رشد اقتصادی کشور شد، سهمی که شرکت های خارجی به طور متوسط از 
قراردادهای بای بک بردند ۵ درصد یعنی پایین ترین رقم در دنیا است و در 
مقابل درآمدسازی که داشتیم، رقمی نیست. یعنی بخش کوچکی از سرمایه 
جذب شده را بازپرداخت و در مقابل بابت درآمدهای کلان می توانستیم به 
رشد اقتصادی برسیم، اما بعد از تحریم ناچار شدیم درب برخی چاه ها را 

ببندیم. 
کار کردن کنار شرکت های بزرگ بین المللی یک فرصت است

حسینی تاکید کرد: اکنون باید یکدلی ملی ایجاد شود تا بتوانیم توسعه را 
جلو ببریم، دوم اینکه ظرفیت های داخلی مهندسی ساخت، نصب تجهیزات 
و تاسیسات ایجاد کنیم و از همه مهم تر بتوانیم در کنار شرکت های بزرگ کار 
کرده و اعتبار بین المللی بدست بیاوریم و این اعتبار باعث می شود شرکت ها 
خودشان تامین مالی کنند، در حال حاضر حدود ۱۵ تا ۱۶ شرکت داخلی 
داریم که پتانسیل بالایی دارند اما به خاطر تحریم و منابع مالی دست شان 

بسته است که لغو تحریم می تواند مشکلات آنها را حل کند.
فاینانس؛ بهترین مدل تامین مالی در پایین دست

به اعتقاد وی؛ فاینانس بهترین مدل تامین مالی در پایین دست است، لزومی 
کار کنیم چون  پایین دست  قراردادهای شبیه آی پی سی در  از طرق  ندارد 
تکنولوژی و توان را در بخش های زیادی مثل ساخت پالایشگاه و  پتروشیمی و 
همچنین پیمانکاری و متخصص داریم، لایسنس را هم می توانیم بخریم، مهم 
تامین مالی است که وقتی تحریم نباشد ابزار تزریق مالی از بانک های جهانی 
فراهم خواهد بود، در حال حاضر بانک های داخلی هم از نظر تامین ضعیف 
هستند و هم اینکه بهره ها بالا است و کل منافع پروژه را می بلعند، ۲۰ تا ۳۰ 
درصد بهره در مقایسه با ۴ تا ۵ درصد بانک های خارجی بسیار بالا است و در 

توان شرکت های داخلی بخش پایین دست نیست. 
وارد قاعده بازی بین المللی شویم

این کارشناس ارشد حوزه انرژی خاطرنشان کرد: مهم تر از همه اینکه در 
صورت توافق در برجام این فرصت را داریم که در بخش بازارهای پتروشیمی 
و  کنیم  مشارکت  خارجی  شرکت های  با  که  بگیریم  یاد  پخش  و  پالایش  و 
استاندارهایمان را بین المللی کنیم تا منجر به رشد و توسعه اقتصادی شود، 
اما همه اینها در گرو این است که دعواها را کنار بگذاریم و بر اساس اصول 
علمی اقتصادی تفاهم کنیم و بر پایه تجربه های بین المللی که دیگران انجام 
دادند اقدام کنیم، نخواهیم دوباره خودمان چرخ را اختراع کنیم، باید وارد 

قائده بازی بین المللی شویم.

کارشناس ارشد حوزه انرژی :نفت تشنه توافق برجام است؛

 راه ورود ۱۶۰ میلیارد دلار سرمایه باز می شود؟

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خبرداد:

بهره برداری بیش از ۸۴۷ شهرک و ناحیه صنعتی 
از ۸۴۷  بیش  تجارت گفت:  و  معدن  وزیر صنعت،  معاون 
شهرک و ناحیه صنعتی در کشور به بهره برداری رسیده است 

و رشد خوبی در این زمینه داشته ایم.
علی رسولیان با حضور در برنامه گفتگوی ویژه خبری افزود: 
لذا  و  انقلاب هستند  نواحی صنعتی محصول  و  شهرک ها 
این تعداد شهرک و ناحیه که ایجاد شده همه مربوط به بعد از 

انقلاب است.
به خصوص  و  گذشته  سال  چند  در  کرد:  عنوان  رسولیان 
بعد از فرمایش مقام معظم رهبری و تأکید بر تولید داخلی و 
ممنوعیتی که در ۲۵۰۰ قلم کالا ایجاد شد، رشد خوبی را در 

شهرک ها و نواحی صنعتی داشتیم.
صنعتی  شرکت های  و  کوچک  صنایع  سازمان  مدیرعامل 
گفت: در ۸۴۷ شهرک صنعتی و ناحیه صنعتی، ۴۹ هزار و 
۵۰۰ واحد بهره بردار وجود دارد و بهره برداری از شهرک ها رشد 

خوبی را در طول یکی دو سال گذشته داشته است.
وی ادامه داد: نزدیک به یک میلیون نفر به صورت مستقیم 
مشغول به کار هستند. اینکه تقاضا برای زمین افزایش پیداکرده 
و  افزایش یافته  سرمایه گذاری  به  تمایل  ه  دارد  این  از  نشان 

وضعیت بنگاه های موجود در شهرک ها در حال رشد است.
تهران،  مانند  بزرگ  شهرهای  از  برخی  در  افزود:  رسولیان 
تبریز، شیراز و اصفهان قاعدتاً واگذاری زمین با محدودیت هایی 
مواجه است، یعنی اگر امروز هر میزان زمین در شهر تهران 
آماده واگذاری باشد متقاضی برای آن وجود دارد و فرد حاضر 

نمی شود از تهران به جای دیگر برود.
صنعتی  شرکت های  و  کوچک  صنایع  سازمان  مدیرعامل 
عنوان کرد: محدودیت های مربوط به شعاع ۱۲۰ کیلومتر، 

محیط زیست و آمایش سرزمین وجود دارد که نمی توانیم به هر 
میزانی که تقاضا برای تهران وجود داشته باشد زمین اختصاص 
دهیم. وی تصریح کرد: در سطح کشور در حال حاضر بیش از 
۲۵ هزار هکتار زمین آماده واگذاری داریم و برای این زمین ها 

آب، برق، گاز و زیرساخت های لازم در نظر گرفته شده است.
وی افزود: به هر میزان تقاضای که در شهرهای بزرگ وجود 
داشته باشد نمی توانیم زمین صنعتی عرضه کنیم؛ زیرا خارج از 
آمایش است. رسولیان بابیان اینکه تقاضای زیادی برای ایجاد 
شهرک در تهران داریم، اظهار کرد: دستگاه های خدماتی بنا 
به دلایلی از توسعه بیش ازاندازه شهرک جلوگیری می کنند. 
مناطقی که در مرزها وجود دارد، دچار محرومیت هستند. برای 
رشد مناطق محروم باید مشوق هایی بگذاریم تا بقیه هم بتوانند 

رشد مناسبی داشته باشند.

صنعتی  شرکت های  و  کوچک  صنایع  سازمان  مدیرعامل 
افزود: طرح آمایش سرزمین را با محوریت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به دستور وزیر تهیه کرده ایم. اولویت های متفاوتی را 

برای مناطق مختلف کشور قائل خواهیم شد.
اداره  اینکه  بر  مبنی  دیگری  سؤال  به  پاسخ  در  رسولیان 
شهرک های صنعتی بر عهده چه کسی است، افزود: برابر قانون 
وقتی شهرک را واگذار می کنیم، اداره شهرک بر عهده بخش 
خصوصی است، زیرا قانون به ما اجازه نمی دهد. عمده منابع 
ما از محل ارائه خدماتی است که در شهرک ها انجام می دهیم.

وی گفت: برابر قانون برنامه، قوانین مصوب و ارائه خدمات 
توسط تمام شرکت های خدماتی آب، برق، گاز و حتی درب 
واحد و درب شهرک بر عهده آن شهرک است. بخشی از مالیات 
بر ارزش افزوده که پرداخت می کنند برای اداره شهرک های 

صنعتی است.  رسولیان افزود: در یک جایی آب را تأمین کردیم 
در طول زمانی که شهرک ها را اداره می کردند میزان آب دهی 
لذا آب  چاه ها کم شد. مشکلات جدی آب در کشور داریم 
موردنیاز صنعت تأمین نمی شد. در عباس آباد مازاد آب را تأمین 
کردیم و امسال پست برق را در آنجا بهره برداری کردیم که بخش 

عمده ای از پول را ما دادیم.
وی ادامه داد: پولی که برای سرمایه گذاری می دهیم باید از 
بخش خصوصی بگیریم؛ زیرا منابعی نداریم و بدهکاری هایی 

در برخی شرکت ها داریم.
رسولیان در پاسخ به سؤالی در مورد وضعیت برق شهرک های 
شهرک  زیرساخت  به  برق  قطعی  داشت:  اظهار  صنعتی 
است.  کشور  در  برق  کمبود  از  ناشی  بلکه  ندارد،  ارتباطی 
سال گذشته این کمبود خیلی جدی بود و به شدت به صورت 
غیر برنامه ریزی شده قطعی برق داشتیم. امسال با وزارت نیرو 

برنامه ریزی کردیم تا مشکلات اضافه نشود.
وی عنوان کرد: به هر شرکتی که زمین واگذار کرده ایم تعهد 
داریم. در خیلی از جاها هزینه و تأمین آب و برق و آسفالت را 

انجام می دهیم. ما ممنوعیت هزینه کرد داریم.
صنعتی  شرکت های  و  کوچک  صنایع  سازمان  مدیرعامل 
تأکید کرد: در یک سال گذشته باوجود تورم زیاد، میزان تامین 
سال  است.  بوده  سال ۹۹  از  بیشتر  درصد  حداقل ۵۰  آب 
گذشته بیش از ۷ هزار هکتار زمین اضافه کرده ایم که ۱۴ برابر 

سال قبل بوده است.
انجام  را  داریم  که  تعهداتی  کرد:  خاطرنشان  رسولیان 
می دهیم، بیش از ۳ هزار و ۵۰۰ مگاوات پست برق مشارکت 

داشتیم.

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به افزایش معاملات صوری در دفاتر مشاور املاکی با هدف افزایش قیمت مسکن، گفت: 
تمام فرآیندهای بازار املاک از ثبت ملک، مشتری یابی، معامله و فرآیندهای مربوط به آن بهتر است از سوی اپراتورهای حوزه 

اجاره در فضای آی تی شکل بگیرد تا مانع تخلفات مشاوران املاک شود.
براساس این گزارش، این روزها اگر برای فروش آپارتمان خود به دفتر مشاوران املاکی مراجعه کنید، ملک شما نخست از 
سوی کارکنان همان دفتر در معامله ای صوری قیمت گذاری می شود و بعد فروش می رود؛ البته مبلغی که از پیشنهاد شما به 
عنوان فروشنده بالاتر است در جیب شما نخواهد رفت؛ بلکه واسطه ملکی این رقم را برای خود به عنوان حق فروش بیشتر 
برمی دارد و در عین حال قیمت آپارتمان های منطقه مورد معامله را با استفاده از این ترفند افزایش می دهند تا حق کمیسیون 

بیشتری دریافت کند.
 »فرهاد بیضایی« اخیرا درباره سامان دادن به وضعیت مشاوران املاک به ایرنا گفته بود: با برچیده شدن مشاوران املاک، 
می توان ساختار واسطه گری در این حوزه را پایان و بازار املاک را در بستر آی.تی تشکیل داد و از رشد قیمت مسکن با استفاده 

از ترفند معاملات مکرر توسط مشاوران املاک جلوگیری کرد.
این کارشناس اقتصادی امروز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره تهدیداتی که متوجه خرید و فروش در فضای 
آی.تی است، گفت: آن چیزی که اکنون در حال اتفاق افتادن است، یعنی آگهی خرید و فروش در پلتفرم های آنلاین آگهی، 

هیچ بستر قانونی و ساختار اجرایی مشخصی ندارد.
کاهش تخلفات مشاوران املاک با انتقال معاملات به اپراتورهای اجاره

وی توضیح داد: معاملات در حال حاضر در فضای آی.تی در یک سیستم خودرو و بدون کسب مجوز از حوزه و بدون نگارش 
دستورالعمل، شیوه نامه و پروتکل خاصی اجرا و عملیاتی می شود و اپلیکشن ها به صورت خودکار فضا را مدیریت می کنند.

این کارشناس اقتصادی گفت: پیشنهاد جدید فقط یک نرم افزار بازاریابی نیست، وقتی درباره اپراتورهای حوزه اجاره 
صحبت می کنیم از یک سامانه سخن می گوییم که تمام فرآیند از ثبت ملک، مشتری یابی معامله و فرآیندهای مربوط به 
آن و مشکلات احتمالی در این فرآیند تا ثبت و تبدیل به یک سند رسمی بحث می شود و برای محاکم حقوقی و برای همه 

بخش های ادارات کشور قانونی است.
به گفته بیضایی این اپراتور می تواند تلفیقی از سامانه املاک، پلتفرم های آنلاین آگهی و سامانه مربوط به کد رهگیری و 
کارت هوشمند باشد تا برای سازمان امور مالیاتی و برای مجامع حقوقی از جمله شهرداری ها اهمیت پیدا کند و در عین حال 

دسترسی به اطلاعات مربوطه از سوی سازمان ها برای اپراتورها امکان پذیر باشد.
وی تاکید کرد: احتیاجی نیست این اپراتور دولتی باشد، مثل سامانه املاک و اسکان که اکنون وارد هفتمین سال عدم 

اجرای آن می شویم. بخش خصوصی می تواند ساخت آن را بر عهده بگیرد.

معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی با اشاره به حجم بالای زائران اربعین در حوزه حمل و نقل جاده ای عمومی گفت: 
برای جابجایی زائران عتبات ۸ هزار دستگاه اتوبوس در نظر گرفته شده است.

به گزارش روز پنجشنبه ایرنا از وزارت راه و شهرسازی، شهریار افندی زاده درباره امکانات و تدابیر در نظر گرفته شده برای 
سفرهای اربعین خاطر نشان کرد: پیش بینی می شود در ایام اربعین سال جاری ۵ میلیون زائر به عتبات سفر کنند که حدود 

۹۳ درصد آن ها از طریق ناوگان حمل و نقل جاده ای جابجا می شوند.
معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی خاطر نشان کرد: بنابراین پیش بینی می شود حدود ۴ میلیون و ۶۵۰ هزار مسافر 

در بخش حمل و نقل جاده ای جابجا خواهند شد.
وی افزود: در اربعین سال ۹۸، حدود ۸۹ درصد مسافران از طریق حمل و نقل جاده ای جابجا شدند، به همین منظور 

تلاش می شود تا حمل و نقل عمومی امسال تقویت بیشتری شود.
افندی زاده گفت: با توجه به همزمانی اربعین با پیک سفرهای آخر تابستان نمی توان همه ناوگان حمل و نقل را در اختیار 

سفرهای اربعین قرار داد، اما ۸ هزار دستگاه اتوبوس برای سفرهای اربعین مد نظر گرفته می شود. 
معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی خاطر نشان کرد: ۶ هزار اتوبوس  دیگر مورد نیاز است که به دنبال تامین آن ها از 

طریق ستاد مرکزی اربعین، وزارتخانه ها، سازمان ها و نیروهای مسلح هستیم.
وی درباره شرایط سفر با خودروهای شخصی اظهار داشت: سازمان راهداری تلاش ویژه ای برای تجهیز پایانه ها و ایجاد 

پارکینگ ها برای وسایل نقلیه شخصی و عبور راحت و مناسب زائران انجام داده است.
افندی زاده درباره پایانه های پر تردد در ایام اربعین از جمله شلمچه و چزابه در خوزستان، مهران در ایلام، تمرچین در 
آذربایجان، باشماق در کردستان و خسروی در کرمانشاه گفت: پیش بینی می شود طبق روال سال های گذشته حجم زیادی 

از ترددها از مرز مهران انجام شود.
معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی درباره پیش فروش بلیت ها در ایام اربعین نیز توضیح داد: با توجه به انجام 
سفرهای اربعین از ۱۶ تا ۳۰ شهریور به شرکت راه آهن اعلام شده به هیچ عنوان پیش فروش ۱۰۰ در صدی در این ایام 

نداشته باشند تا در صورت نیاز بتوان از سایر قطارها برای مسیر تهران- اهواز- شلمچه استفاده کرد.
وی ادامه داد: در مورد بلیت اتوبوس نیز جلساتی با اصناف خواهیم داشت تا برای قیمت ها و نحوه فروش آن ها به 
هماهنگی برسیم. افندی زاده گفت: از آنجا که اتوبوس یک طرف مسیر را بدون مسافر می رود، نحوه قیمت گذاری برای 

بلیت آن متفاوت است.
معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد: برای پیش فروش بلیت ها به ویژه قطار و هواپیما در ایام اربعین، 

هماهنگی ها برای پیش فروش حضوری و اینترنتی بلیت در شهریور ماه انجام خواهد شد.

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد؛

تاثیر معاملات صوری بنگاه ها در افزایش قیمت مسکن
معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد:

تامین ۸ هزار دستگاه اتوبوس برای جابجایی زائران اربعین
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پس از کش و قوس های فراوان ؛ 

لوکادیا به پرسپولیس پیوست
سرانجام  لوکادیا«  »یورگن 
قوس های  و  کش  از  پس 
به  رسمی  صورت  به  فراوان 

پرسپولیس پیوست. 
با  گزارش،  این  براساس 
پرسپولیس  باشگاه  اعلام 
صورت  به  لوکادیا  یورگن 
سرخپوشان  به  رسمی 
حالا  پیوست.  پایتخت 
به  خرید  این  با  پرسپولیس 
انتقالات  و  نقل  برنده  تیم 
این فصل لیگ برتر فوتبال 
کشورمان تبدیل شده است.   
و  تیم  تقویت  راستای  در 
پس از مذاکرات رضا درویش 
پرسپولیس  به  یک ساله  قراردادی  امضای  با  وی   نماینده اش،  و  لوکادیا  یورگن  با 

پیوست.
پی اس وی  همچون  مطرحی  تیم های  در  حضور  سابقه  ساله  مهاجم ۲۸  این 

آیندهوون، بوخوم، برایتون و هافنهایم را دارد.
وی همچنین قهرمانی و نایب قهرمانی در سوپر لیگ هلند را در کارنامه خود دارد.

لوکادیا در آیندهوون به اوج خود رسید و آمار گلزنی جالبی هم ثبت کرد. از جمله 
رکوردهای او در این تیم می توان به اولین حضورش در لیگ برتر هلند با لباس 
آیندهوون اشاره کرد که او در دقیقه ۶۸ مقابل تیم ونلو وارد زمین شد و تنها در ۲۲ 
دقیقه سه گل زد تا بعد از ۴۰ سال اولین بازیکن تاریخ لیگ هلند شود که در نخستین 

بازی اش در این لیگ هت تریک می کند.
او در آیندهوون ۴۵ گل و ۳۴ پاس گل را در ۱۲۷ مسابقه ثبت کرد. مهاجم هلندی 
جدید پرسپولیس همچنین در اولین بازی اش برای برایتون در جام حذفی و لیگ برتر 

انگلیس گلزنی کرده بود.
به نظر می رسد با این خرید کار پرسپولیس در نقل و انتقالات به پایان رسیده باشد.   

رئیس سازمان خصوصی سازی:

 استقلال و پرسپولیس ملزم به افشای 
قراردادهایشان  هستند

و  پرسپولیس  باشگاه هایی)همچون  گفت:  خصوصی سازی  سازمان  رئیس 
استقلال( که شرکت شان در بورس ثبت شده است، ملزم به ارائه عمومی قراردادهای 

بازیکنان و مربیانشان هستند. 
باید  برتر  برای حضور در مسابقات لیگ  باشگاه ها  اینکه  به  با اشاره  قربان زاده 
قراردادهایشان را به طور عمومی اعلام کنند، گفت: ما نامه ای را نوشته و ارسال کردیم 
زیرا برای اینکه قرارداد بازیکنان و کادرفنی عادلانه باشد، لازم است که مجموع ارقام 
پرداختی، اعلام عمومی شود تا در نظام باشگاه داریِ حرفه ای نظام عادلانه رعایت 

شود.
وی در رابطه با اینکه آیا استقلال و پرسپولیس به این الزام عمل کرده اند یا خیر، 
گفت: این دو باشگاه به خاطر حضورشان در بورس وظیفه دارند این ارقام را افشا 

کنند. ۱۰درصد سهام این دو باشگاه به فروش رفته و در بورس ثبت شده است. 
رئیس سازمان خصوصی سازی در مورد شرایط تیم های صنعتی برای اعلام عمومی 
قراردادها خاطرنشان کرد: در این نامه مدیران عامل شرکت هایی که مالک اصلی 
باشگاه هستند را خطاب قرار دادیم. هفت شرکت خودشان بورسی هستند و الزام 
دارند قوانین اعلام عمومی را رعایت کنند. این وظیفه شرکت هایی است که در بورس 
هستند. این هفت شرکت هشت تیم لیگ برتری را دارند)مس دو تیم دارد(؛ طبق 
نامه خواسته شده تا باتوجه به لزوم رقابت عادلانه، آنها هم نسبت به افشای قرارداد 

کادر فنی و بازیکانشان اقدام کنند.
قربان زاده در پاسخ به این پرسش که ضمانت اجرای این قانون چیست، تصریح 
کرد: من نامه ای به رییس سازمان بورس زدم و با توجه به دستورالعمل افشا حتما 
بورس هم این موضوع را پیگیری می کند. بورس ضمانت اجرایی مشخصی برای 
شرکت بالاسری این باشگاه ها دارد. صدور مجوز برای این شرکت ها نیز به افشای 

قراردادها منوط است.
رئیس سازمان خصوصی سازی درمورد رونمایی از نماد بورسی دو باشگاه استقلال 
و پرسپولیس تاکید کرد:  مشکل همین افشای قراردادها بود و اصرار فرابورس بود که 
اینکار پس  از این موضوع انجام شود. برای اینکه شرمنده مردم نشویم، قول می دهم 
و علاوه بر این، امروز آخرین تعاملات را با شرکت بورس و فرابورس داشتیم. به زودی 
نماد این دو باشگاه بازگشایی می شود و مردم می توانند خرید کنند. هفته آینده نماد 

این دو باشگاه در فرابورس بازگشایی خواهد شد.
وی در رابطه با این شائبه که این دو باشگاه زیان ده هستند، تاکید کرد: خیر. من 
بارها تاکید کردم که در فرابورس بازارهای زیادی وجود دارد و امکان عرضه اولیه شرکت 
زیان ده وجود دارد. به عنوان مثال، باشگاه پرسپولیس سال گذشته سودده بود اما 

زیان انباشته داشتن با سوددهی بودن متفاوت است.
 

معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت تشریح کرد:

جزئیات مصوبه ستاد ملی کرونا
 برای بلیت فروشی لیگ برتر

 معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت، در ارتباط با نحوه بلیت 
فروشی دیدارهای لیگ برتر بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا، توضیحاتی ارائه داد. 
محسن فرهادی، گفت: بر اساس تصمیم ستاد ملی کرونا، بلیت فروشی ورزشگاه ها 

با ۳۰ درصد ظرفیت انجام می شود که البته تهیه بلیت نیز شرایطی دارد.
وی افزود: بر اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، برای تهیه بلیت می بایست دوز 

یادآور واکسن کرونا تزریق شده باشد و فرد، علائم بیماری نداشته باشد.
فرهادی در پاسخ به این سوال که آیا احتمال افزایش ظرفیت ورزشگاه ها وجود دارد 
یا خیر، گفت: قرار شد فدراسیون فوتبال یا وزارت ورزش، در این خصوص به رسمی 
به ستاد ملی کرونا درخواست کنند تا مورد بررسی قرار گیرد. اما، فعلًا بر اساس همان 

۳۰ درصد ظرفیت، ورزشگاه ها اجازه بلیت فروشی دارند.
مطلب  این  عنوان  با  بهداشت،  وزارت  کار  و  محیط  سلامت  مرکز  فنی  معاون 
که تعدادی از ورزشگاه ها به سامانه "ایران من" متصل هستند و سامانه من هم به 
سایت وزارت بهداشت وصل است، افزود: بلیت فروشی ورزشگاه ها از طریق سایت 
انجام می شود و از همین طریق امکان کنترل افرادی که دوز یادآور واکسن کرونا 
را تزریق نکرده اند، وجود دارد. به طوری که فرد با وارد کردن کد ملی برای خرید 
بلیت، مجاز بودن او بر اساس تزریق دوز یادآور امکان پذیر می شود. فرهادی ادامه 
داد: دوز یادآور، یعنی ۶ ماه از آخرین تزریق واکسن کرونا گذشته باشد و شامل دوز 
دوم یا سوم نمی شود. وی گفت: ورزشگاه آزادی، یکی از ورزشگاه هایی است که به 
سامانه ایران من متصل است و افراد برای تهیه بلیت دیدارهای فوتبال، باید حتماً دوز 
یادآور واکسن کرونا را تزریق کرده باشند. معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت تاکید کرد: کنترل فیزیکی تماشاگران، قدری سخت است و ما انتظار داریم 
مسئولان ورزشگاه ها نسبت به کنترل افراد برای ورود به ورزشگاه، حتماً پروتکل ها را 
رعایت کنند. وی افزود: خرید بلیت فقط در صورتی برای افراد مجاز می شود که دوز 

یادآور واکسن کرونا را تزریق کرده باشند و همچنین علائم بیماری را نداشته باشند.

آگهی فقدان سند مالکیت
برابر  محمدرضا  فرزند  زاده  مهدی  بتول  از  وکالت  با  دعاگو  حسین 
درخواست شماره ۳۲۸۸۷-۱۴۰۱/۰۳/۲۵ اعلام داشته اند که سند 
مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی ۵۲۶۵ از ۱۷۶۷ از ۱۵۷۲ از ۱۰۵۹۹ 
واقع در بخش ۱ ثبت قم در صفحه ۵۸۵ دفتر ۳۹۰ ذیل ثبت ۱۱۵۵۲۸ 
به نام محسن دعاگو ثبت و سند مالکیت ۸۵۳۲۵۰ الف ۸۵ صادر وتسلیم 
شده است سپس برابر سند قطعی شماره ۶۳۱۶۹-۸۷/۰۴/۱۶ دفتر 
۲۱ قم به بتول مهدی زاده منتقل شده است که علت سهل انگاری مفقود 
گردیده است که درحال حاضر دراین اداره درشرف صدور المثنی بنام 
ایشان میباشد.لذا مراتب طبق تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه 
قانون ثبت مراتب در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی 
مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره 
اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است 
پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۵۵۶۷(
رونوشت:به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم

------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای فتح الله عسگری با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در 
دفترخانه ۸۲ قم اعلام داشته که سند مالکیت مربوط به ششدانگ پلاک 
۲۵۴۴/۲۸ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر ۱۵۶ صفحه ۲۲۰ 
به نام وی ثبت و سند صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت 
المثنی را نموده اند.لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ 
آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف ۱۵۵۶۸(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای سید محسن هاتفی طی نامه شماره ۸۵۸۴۶۳/۱۴۰۱ مورخ 
۳۱/۰۲/۱۴۰۱ اداره اوقاف وامور خیریه شهرستان قم با ارائه یک 
برگ استشهاد شهود مصدق تقاضای سند المثنی نموده و اعلام 
داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۷۱ فرعی از ۹۴۴۰ اصلی 
بخش یک قم که در صفحه ۳۳۷ دفتر ۷۹ ذیل ۷۹۳۲ بنام حاج سید 
عبداله هاشمی کاشانی ثبت و صادر شده است سپس مع الواسطه 
طی سند ۳۶۶۲-۳۰/۱۰/۱۳۶۲ دفتر ۷ قم به محمد تقی تقئی 
انتقال قطعی شده واز طرف نامبرده طی وقف نامه شماره ۳۶۳۹۵- 
۱۰/۱۲/۱۳۶۲ دفتر ۷ قم وقف مسجد ولیعصر واقع در خیابان 
امام زاده سید علی گردیده بعلت سهل انگاری مفقود شده است 
و تقاضای سند المثنی نموده.لذا المثنی سند مالکیت در شرف 
صدور میباشد ومراتب طبق تبصره یک از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون 
ثبت به آن دفترخانه ابلاغ میشود که در دفتر مربوط ثبت و چنانچه 
بخواهد به استناد سند مالکیت اولیه یا المثنی معامله ای انجام 
دهند قبل از معامله وضعیت ملک استعلام ودر صورت نبودن مانع 
نسبت به تنظیم سند برابر مقررات اقدام شود ودر صورت ارائه سند 
مالکیت اولیه عین سند مذکور را اخذ وبه این اداره ارسال دارند./ 

)م الف۱۵۵۶۹(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
مهدی زارع شحنه–رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای سید محسن هاتفی طی نامه شماره ۱۴۰۱/۸۵۸۴۶۳ مورخ 
۳۱/۰۲/۱۴۰۱ اداره اوقاف وامور خیریه شهرستان قم با ارائه یک 
و اعلام  المثنی نموده  تقاضای سند  برگ استشهاد شهود مصدق 
داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۷۲ فرعی از ۹۴۴۰ اصلی 
بنام حاج  دفتر ۷۹ ذیل ۷۹۳۳  در صفحه ۳۴۰  که  قم  بخش یک 
سید عبداله هاشمی کاشانی ثبت و صادر شده است سپس طی 
به سید محمد کاظمی  قم  سند ۱۷۲۱۳-۱۹/۱۰/۱۳۴۰ دفتر ۶ 
جبلی انتقال قطعی شده واز طرف نامبرده طی سند وقف ۴۳۶۷- 
به  انرا  وتولیت  گردیده  مسجد  وقف  قم   ۱۶ دفتر   ۲۴/۰۱/۱۳۴۷
عباس یوسفیان ارانی فرزند علی محمد واگذار نموده بعلت سهل 

انگاری مفقود شده است و تقاضای سند المثنی نموده.لذا المثنی 
از  تبصره یک  مالکیت در شرف صدور میباشد ومراتب طبق  سند 
ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت به آن دفترخانه ابلاغ میشود که در 
دفتر مربوط ثبت و چنانچه بخواهد به استناد سند مالکیت اولیه یا 
المثنی معامله ای انجام دهند قبل از معامله وضعیت ملک استعلام 
ودر صورت نبودن مانع نسبت به تنظیم سند برابر مقررات اقدام شود 
ودر صورت ارائه سند مالکیت اولیه عین سند مذکور را اخذ وبه این 

اداره ارسال دارند./ )م الف۱۵۵۷۰(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
مهدی زارع شحنه–رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

------------------------------------------------
آگهی ابلاغ اخطاریه ماده ۱۰۱- اموال منقول پرونده 

شماره:۱39۵۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۰۴2۱/۱
بدین وسیله به وراث مرحوم مهدی نور محمدی۱-اکرم ده پرور،نام 
ملی  شماره/شناسه   ، شناسنامه:۱۱۱۴۹۳  پدر:اسمعیل،شماره 
بلوار  نشانی:قم  به   ۱۳۴۴/۰۲/۱۵ متولد:   ۰۳۸۱۰۳۰۷۳۳:
۲-محمد  و   ۹۷ پلاک   ۲ رضا)ع(-کوچه  امام  خ  پل  از  بعد  محلاتی 
شماره/شناسه   ، شناسنامه:۶۳۱  پدر:علی،شماره  نام  محمدی،  نور 
بلوار  نشانی:قم  به   ۱۳۴۳/۱۰/۱۵ متولد:   ۶۳۶۹۰۹۹۷۴۰: ملی 
محلاتی بعد از پل خ امام رضا)ع(-کوچه ۲ پلاک ۹۷  بدهکاران پرونده 
۱۳۹۵۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۰۴۲۱/۱ کلاسه بایگانی ۹۵۰۰۴۴۳ که برابر 
نامه شماره ۷۲۴۷ – ۱۴۰۱/۰۴/۱۸ طبق نظریه اتحادیه صنف تعمیرکاران 
 ۰۹۱۲۸۵۴۴۸۳۳ همراه  قم،خط  وهمراه  ثابت  تلفن  وفروشندگان 
متعلق به آقای مهدی نورمحمدی به مبلغ ۷۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی 
گردیده،لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی مذکور معترض می باشید،اعتراض 
کتبی خود را ظرف مدت پبج روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه 
فیش بانکی دستمزد کارشناسی تجدید نظر به مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ ریال 
واریز و به دفتر این اجرا تسلیم نمایید. ضمنا به اعتراضی که خارج از موعد 
یا فاقد فیش بانکی دستمزد کارشناسی تجدید نظر باشد ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.
)م الف ۱۵۵7۱(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

ایمان / رضا ملکی

۵ ساله بود که توپ پلاستیکی شد آمال آرزوهای کودکی که در ذهن 
کوچک خود بازی با توپ را بهترین تفریح وعشق به آن را با تمامی وجود 
در آسفالت خیابان وزمینهای خاکی وچمنهای پارکها جستجو می کرد.
فرزند  سه  با  قم  قدیمی  فوتبالیهای  از  بدری  حسین  پدر،سید 
برومندش که همگی فوتبالی بودند جمع چهار نفره ای را تشکیل 
میدادند که درتمامی بازیهای خاطره انگیز خیابانی وگل کوچک بر 
دوستان رقیب پیروز شده وخانواده بدری گل سر سبد منطقه امام در 

فوتبال گل کوچک نام گرفتند.
سید عرفان کوچک خیلی زود نگاهها را به خود خیره کرد ،در فوتبال 
نونهالان چهره شد وگام نخست را در ۱۲ سالگی با حضور درتیم افشید 
ودر مسابقات نوجوانان لیگ برتر فوتبال درکشور تجربه کرد.دراین 

مسابقات نگاه استعدادیاب فوتبالی استقلال تهران روی او چرخید. 
به تهران رفت ودرتیم نوجوانان استقلال تهران  شاگرد  از آن  بعد 
علی رضااکبرپور بازیکن شایسته قدیمی این تیم شد،سید عرفان با 
بدشانسی درحضور دراین تیم قوزک پایش شکست وناچارا به درمان 

پرداخت تاجای باز شده خود درتیم استقلال را به دیگری بسپارد.
مشکلات عدیده ای باعث شد تا سید عرفان نتواند درتهران به فوتبال 
اش ادامه دهد که اگر این امر اتفاق می افتاد بدون شک یکی از چهره 

های ثابت تیم ملی نوجوانان قرار میگرفت.
به قم آمد به تیم خوب پیام رفت ودرمسابقات کشوری تبریز درمسابقه 

۱۳ گل زد تا آقای گل بازیها شود.
آقای گل مسابقات نوجوانان وبزرگسالان قم

تیم ایرانجوان با زحمات پدر سید عرفان درسال ۱۴۰۰-۱۴۰۱ جلوه 
ای ویژه دانست.او در مسابقات  نوجوانان با ۲۸ گل ودر مسابقات 
همگان  تا  رسید  مسابقات  این  گلی  آقای  به  گل   ۹ با  بزرگسالان 

ظهورچهره موفقی را در مستطیل سبز برای قم متصور سازنند.
سید عرفان بوی گل میدهد ومسیری که او دنبال می کند می بایست 
با تدبیر وآگاهی پیش رو همراه باشد تاعرفان بتواند به حق مسلم اش 

که همانا ورود به تیم ملی جوانان کشور است برسد.
مسیر معنوی درکنار فوتبال

به  وعشق  معرفت  بوی  که  شده  بزرگ  ای  درخانواده  عرفان  سید 
خاندان پاک عصمت وطهارت)ع( متجلی است.

حرکت ارزشمند وی قبل از برگزاری مسابقات جوانان دراستادیوم 
تختی که با نواخته شدن بانک اذان درکنار چمن سبز قامت بست 
واطاعت پروردگار یکتا دربرآرودن نماز اول وقت به جا آورد از جمله 
درنگاه  که  است  ورزش  در  معنوی  ای  وریشه  اصولی  حرکتهای 
جستجوگر دوستداران واقعی فوتبال به این حرکت ارزشی با تقدیر از 
وی جلوه ای نیکو یافت وصدا وسیمامرکز نور نیز به آن پرداخت تا بدانیم 
که جوانان پاک خاک مقدس قم همواره درکنارورزش مسیرهای روشن 

معنوی را نیز دنبال می نمائید.
برای سید عرفان عزیز در ادامه راه فوتبالی خود آرزوی بهترینها را 

داریم.

با آینده داران فوتبال استان قم؛

سید حسین بدری؛ آقا گل تکنیکی و با استعداد

میلاد عبادی پور:

 پاداش ۱۸ میلیونی را نمی دادند سنگین تر بود
ملی پوش والیبال با انتقاد از پاداش ۱۸ میلیونی برای حضور در لیگ ملت ها 

گفت: امکانات اردویی و تمرینی تیم ملی هیچ وقت کامل نبوده است. 
میلاد عبادی پور در حاشیه تمرین عصر روزپنجشنبه تیم ملی والیبال درباره 
دادن بازوبند کاپیتانی به سید محمد موسوی گفت: آقای موسوی بزرگ تر تیم 
هستند و در سال های قبل هم وقتی آقای معروف از بازی بیرون می رفت، بازوبند 
به آقای موسوی می رسید. موسوی پیشکسوت ما هست و بیشتر از همه ما میدان 
دیده  و به نظرم شایسته کاپیتانی تیم ملی بود چون هم از نظر سنی و تجربی 

بالاتر از ما بود.
عبادی پور در ادامه درباره رقابت های قهرمانی جهان، اظهار داشت: تورنمنت 
شرایط  که  می دانند  همه  اما   سرگذاشتیم  پشت  ملت ها  لیگ  در  را  خوبی 
رقابت های قهرمانی جهان با مسابقات دیگر فرق می کند و هم از لحاظ ذهنی و 
هم جسمی باید آماده مسابقات شویم. تا اینجا همه چیز خوب پیش رفته است و 

امیدواریم مانند لیگ ملت ها در قهرمانی جهان هم خوب کار کنیم.

کاپیتان تیم ملی والیبال در واکنش به  انتقادات محمد موسوی، گفت: هیچ 
موقع از امکانات فدراسیون صحبت نکرده ایم، چون هیچ موقع امکانات کاملی 
برای شرکت  ما  نداشته ایم، هر چیزی که موسوی گفته است درست است. 
در لیگ ملت ها دو ماه خارج از کشور و دور از خانواده بودیم و همه می دانند 
با چه فشاری بازی کردیم اما آخرش به ما ۱۸ میلیون پاداش دادند و اگر این 
را نمی دادند خیلی سنگین تر بود. وی افزود: من از طرف خودم و بازیکنان 
می گویم که شخصیت ملی پوشان را اینطور نمی بینم که بعد از دو ماه دوری و 
زحمت کشیدن و نداشتن زمانی برای استراحت که تیم نه پزشک و نه ماساژور 
داشت و ناقص اعزام شد، بیایم ۱۸ میلیون پاداش بگیریم. عبادی پور خاطرنشان 
کرد: ما از ۲۰۱۳ در لیگ جهانی و در ادامه در لیگ ملت ها بازی می کنیم اما 
بازیکنان یک قران هم از پاداش فدراسیون جهانی که به تیم ها برای این مسابقات 
داده می شود، نگرفته اند. در جلسه با مسئولان فدراسیون جهانی مطرح کردیم 
و آنها فاکتور آوردند که ما این پول را به فدراسیون پرداخت کردیم و اینکه دست 

فدراسیون رسیده یا نه کاری ندارم اما این پول حق بازیکنان است. ملی پوش 
والیبال با اشاره به کمبود امکانات در اردو و تمرین، تصریح کرد: در اتاق پزشکی 
سالن تمرین یک دستگاه لیزر داریم که برای ۱۵، ۲۰ سال پیش است، الان یک 
بازیکن مصدوم شود، چه کار می توانند بکنند. ما تا پارسال برای تهیه مکملی 
که در تیم ملی استفاده می کنیم، ۵۰۰، ۶۰۰ دلار از جیب خودمان هزینه 
می کردیم و بعدش می آمدند ۳۵۰ دلار پول توجیبی به ما می  دادند که باید از 

جیب خودمان پولی روی آن می گذاشتیم و مکمل می خریدیم.
وی با بیان اینکه تا امروز درباره این مشکلات صحبت نکرده بودیم، گفت: اولین 
بار موسوی و حالا من بیان کردیم و شرایط امسال بدتر هم شده است. فقط به 
عشق مردم بازی می کنیم، چون می دانیم که چقدر بعد از بردهایمان خوشحال 
می شوند و چقدر پس از باخت هایمان ناراحت می شوند. پیام های خیلی زیبایی 
از مردم دریافت می کردیم که روحیه خوبی به ما می داد که با جنگندگی بیشتری 

در مسابقات به میدان برویم.

ایمان / رضا ملکی
ماراتن ۱۰ ماهه فوتبال جوانان قم سرانجام 
خوب  وتیم  رسید  خود  پایانی  مرحله  به 
مدیریت شایسته حاج  با  قم  پیام  ریشه  وبا 
ابراهیم خودکار از قدیمیهای شایسته فوتبال 
قم توانست  برسکوی نخست این مسابقات 

بایستد وجشن قهرمانی برپا نماید.
جنگید  قم  فوتبال  برای  جبهه  دردو  پیام 
نخست درمسابقات جوانان قهرمانی کشور 
که تا مرحله پایانی بازیها رسید اما درنهایت با باخت مقابل تیم پر امکانات ذوب آهن با شایستگی به مقام دومی این رقابتها 
درکشور رسید ودرمرحله دوم جوانان غیور این تیم با انجام بازیهای شایسته ودرخور تحسین توانستند با ۵ امتیاز اختلاف 
نسبت به رقبای سرسخت خود به مقام اولی این دوره از مسابقات دست یابند. هما،شاهین وعقاب تیمهائی بودند که تا روز 
آخر این مسابقات پابه پای پیام جنگیدند اما در روزهای پایانی با باختهای بدست آورده سکوی دومی تا چهارمی رقابتها 
را به خود اختصاص دادند تا تیم پیروز این رقابتها پیام لقب گیرد . در راه قهرمانی این تیم خوب زحمات بسیار استاد 
ابراهیم خودکار مدیر عامل این تیم،مهدی امانی نوا مدیر آکادمی وکادر فنی قربانی فرد ومهدی ملکی شایان تقدیر بود. 
برای پیام،عابدی،بداغی،آبادیان،درخشانیان،دژمخو،پورمحسن،بختیاری مهر،،حاتمی،رسولی،نوراللهی اصل،صادقیا
ن،نظری،سوری،شاهواروقی،محمدی،حسنلو،نصراللهی،بدیع،علی رجائی،حاصلی،نوراللهی،سامان احمدی،فرهمن
د،علیمردانی،روشن،باقری،نظری،مصیبی،شریفی،قنبری وحکیمی زاده بازی کردند. زحمات علی پنجه باشی مسئول 
برگزاری این مسابقات،هیئت فوتبال،کمیته داوران ،اورژانس،نیروی انتظامی وعواملی که در برگزاری هرچه باشکوهتر 

این مسابقات دخیل بودند جای یک خسته نباشید داشت.

مسئول کانون مربیان فوتبال و فوتسال قم 
با مدیرکل ورزش و جوانان استان دیدار و 

گفت وگو کرد. 
مربیان  کانون  مسئول  رضائی  مهدی 
دیدار  این  در  قم  استان  فوتسال  و  فوتبال 
گزارشی از فعالیت های کانون و برنامه های 
آتی ارائه کرد و گفت:برگزاری مراسم تجلیل 
استان  وفوتسال  فوتبال  مربیان  تقدیر  و 
برپایی  ونیز  پیشکسوت  مربیان  تکریم  و 
سمینار علمی درحوزه فوتبال با همکاری 
فوتبال،دانشگاه  محترم  هیات  وهمراهی 
ها از جملهبرنامه های در دست اقدام این 

کانون می باشد.
رضا بختیاری یکی از اعضای کانون مربیان 
فوتبال و فوتسال استان قم در رابطه با توافق 
و تعامل نمایندگی بیمه کارآفرین بطور کامل 

توضیحاتی را بیان نمود که با استقبال گرم دکترسانی خانی همراه بود.
درپایان دکتر سانی خانی  مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  نیز در این  همکاری و تعامل با مربیان ،باشگاهها و مدیران 
تیمها را از جمله کارهای مدیریت ورزش دراستان برشمردند و برنامه های کانون مربیان فوتبال باحضور جمعی از نخبگان را 

از جمله کارهای مورد تائید برشمرده و قول هرگونه همکاری و همراهی را دادند.

مسابقات قهرمانی جوانان فوتبال استان قم پایان یافت ؛

پیام با اقتدار قهرمان شد
در راستای تعامل و همکاری بیشتر صورت گرفت؛

دیدارمسئول کانون مربیان فوتبال با مدیرکل ورزش و جوانان استان قم
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عضو جامعه روحانیت مبارز:

مدافعان حرم توطئه دشمنان  را خاموش کردند
عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: آمریکا در تلاش بود با 
ایجاد درگیری در مرزهای ایران و ایجاد مشکلات امنیتی، از 
صدور انقلاب ایران که مبتنی بر استقلال است، جلوگیری 
کند اما مدافعان حرم و امنیت، با مبارزه با داعش و دیگر 
گروهک های تروریستی، این توطئه را بیرون از مرزهای کشور 

خاموش کردند.
حجت الاسلام سید رضا اکرمی، با اشاره به بیانیه مغرضانه 
میرحسین موسوی علیه مدافعان حرم و حافظان امنیت، 

گفت: بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، دشمنان همه تلاش 
خود را کردند که استقلال را از ایران بگیرند؛ از مسئله جنگ 
تحمیلی و گروهک سازی گرفته تا امروز که مسئله هسته ای 
تلاش ها  این  جمله  از  همگی  بین المللی،  تحریم های  و 
امام  کرد:  اضافه  مبارز  روحانیت  جامعه  عضو  هستند. 
راحل )ره( یک عبارتی تحت عنوان صدور انقلاب داشتند 
را  آن  و  دارند  عبارت  این  از  غلطی  استفاده  برخی ها  که 
لشکرکشی می دانند. در حالی که همان زمان حضرت امام 

)ره( فرمودند صدور انقلاب یعنی صدور فهم و فکر انقلاب که 
فکر و فهم آن در طول بیش از ۴۰ سال گذشته هیچ تغییری 
نکرده است. وی تصریح کرد: حمایت ایران از مردم فلسطین 
در برابر رژیم صهیونیستی و حمایت از مردم سوریه در برابر 
گروهک های تروریستی به دلیل مظلومیت آن هاست. ایجاد 
گروهی تحت عنوان مدافعان حرم نیز به دلیل دفاع از صدور 
انقلاب است. عضو جامعه روحانیت مبارز افزود: آمریکا در 
تلاش بود با ایجاد درگیری در مرزهای ایران و ایجاد مشکلات 

امنیتی، از صدور انقلاب ایران که مبتنی بر استقلال است، 
جلوگیری کند. اما مدافعان حرم و امنیت، با مبارزه با داعش 
از  بیرون  را  توطئه  این  تروریستی،  گروهک های  دیگر  و 
مرزهای کشور خاموش کردند. حجت الاسلام اکرمی اظهار 
داشت: بهار عربی توسط غربی ها و با ایجاد گروهک هایی 
واسطه  به  اما  شد؛  پدیدار  ما  منطقه  در  داعش  همچون 
بیداری اسلامی و آگاهی ملت های مسلمان، جهان در حال 

رها شدن از لوث این تروریست هاست.

تندروها می توانند مانع توافق شوند؟ 

فعال سیاسی اصولگرا : نمی توانند
البته به یک شرط

فعال سیاسی اصولگرا با اشاره به تحقق شروط ایران و غرب در مذاکرات احیای 
برجام گفت: باید دید آنچه آقای مورا در این جمع بندی و پیش نویس ارائه کرده 
است، چقدر مطالبات و خواسته های جمهوری اسلامی در آن لحاظ شده است.
حسین سبحانی نیا، فعال سیاسی اصولگرا در ارزیابی مذاکرات احیای برجام و 
پیش بینی نتیجه مذاکرات، گفت: بعد از مذاکرات انجام شده طی ۴ روز، تحلیل 
های متفاوتی وجود داشت. برخی از مقامات اروپایی و روسی، به پیش نویس 
مذاکرات و حل شدن ۹۵ درصد از اختلافات اشاره کردند. اما، مسولان ما بیان 

کردند که موارد اختلافی مورد بحث وجود دارد.
این نماینده اسبق مجلس گفت: آقای امیرعبداللهیان در مذاکره با نماینده 
اروپایی ها، به لغو کامل تحریم ها، راستی آزمایی و تضمین ها اشاره کردند و 
منافع جمهوری اسلامی باید در این پیش نویس لحاظ شود. از نظر مسئولان 
ما، جمع بندی هایی که در این دوره از مذاکرات انجام شده باید در ایران بررسی 
شود. پیشرفت هایی در مذاکرات وجود داشته که باید با مسئولان ذی ربط 

مشورت شود. در مجموع این نگاه ها به این دوره از مذاکرات مثبت است.
سبحانی نیا با اشاره به سنگ اندازی های مخالفان برجام در داخل کشور 
گفت: این گونه اظهار نظرها در گذشته وجود داشته و الآن نیز وجود دارد. برخی 
از اظهارات مسئولان، برای قوی تر شدن موضع تیم مذاکره کننده و پیامی است 
به طرفین مذاکرات برجام که فکر نکنند ایران مشتاق مذاکره بوده و خواسته 
هایشان را تحمیل کنند و تندروها نیز اظهاراتی را مطرح می کنند اما، باید دید 
طرفین مذاکراه حاضر به همراهی با خواسته های جمهوری اسلامی هستند یا 
خیر. اگر آنان با ایران همراهی کنند، قطعا توجهی به تندروها نمی شود و آنچه به 

مصلحت کشور بوده رخ می دهد.
شروط ایران و غرب محقق می شود؟

وی با اشاره به تحقق شروط ایران و غرب در مذاکرات احیای برجام گفت: 
باید دید آنچه آقای مورا در این جمع بندی و پیش نویس ارائه کرده است، چقدر 
مطالبات و خواسته های جمهوری اسلامی در آن لحاظ شده است. آقای مورا 
اعلام کردند که از روند مذاکرات راضی هستند و باید دید برداشت ایشان، چقدر 

در جهت در تامین خواسته های جمهوری اسلامی ایران باشد.
مختلفی  نظرات  سپاه،  مسئله  باب  در  گفت:  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
مطرح است. برخی از مسئولان ما، اعلام کردند که چنین قیدی برای برداشتن 
تحریم های سپاه وجود ندارد و برخی دیگر نیز نظر دیگری داشتند. برداشت من 
این است که برخلاف ادعای آمریکایی ها و اروپایی ها، شرایط کلی آنان به نحوی 
است که برای جلوگیری از دستیابی ایران به کارهای اساسی در حوزه هسته ای، 
پیامدهای جنگ های اوکراین و همچنین انتخابات پیش روی آمریکا که حزب 
دموکرات دست خالی است، به دنبال توافق با جمهوری اسلامی ایران هستند. 

بنابراین امکان لغو تحریم های سپاه وجود دارد.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

اصلاح طلبان باید ازهمین امروز
 به فکر انتخابات باشند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: هر آدم اصلاح طلب عاقلی باید تصمیم 
منطقی بگیرد و از همین امروز به فکر انتخابات باشد. نمی شود شش ماه مانده به 

انتخابات بگوید چه کاری انجام دهیم و چه کاری انجام ندهیم.
محمد نعیمی پور فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در پاسخ 
به این سوال که آقای عارف گفتند نمی توان به خاطر محدودیت ها کنار کشید، 
گفت: کسانی که متمایل به اصلاح طلبی هستند باید بدانند که فرش قرمز 
برای آن ها پهن نکرده اند و باید بر اساس علم به مشکلاتی که وجود دارد درباره 
آن تدبیراتی انجام دهند. به طور طبیعی مشخص است که هیچ رقیب سیاسی 
برای جریان مخالف خود راه باز نمی کند. کسانی که دنبال انتخابات از روش های 
دیگر مانند روش غیرخشونت آمیز و غیربراندازانه هستند باید بدانند صحبت های 
آقای عارف صحیح است و به طور مشخص قدرت را نمی توان گدایی یا تعارف 
کرد  ساز و کار خود را دارد.  وی در پاسخ به این سوال که آیا از صحبت های آقای 
عارف این برداشت می شود که باید به هر شکل در انتخابات شرکت کرد، گفت: 
ممکن است به این شکل باشد. تا زمانی که در انتخابات امکان انتخاب شدن 
وجود دارد  باید در آن شرکت کرد.  نعیمی پور در پاسخ به این سوال که یعنی به این 
معنا اگر در انتخابات چهره های اصلاح طلب تایید صلاحیت نشدند به طور مثال 
می توان به دنبال چهره های اصولگرای معتدل رفت یا خیر، گفت: خیر، مگر باید 
همیشه به روش سابق عمل کرد؟ باید به دنبال راه حل های تازه بود تا آن را به نتیجه 
برسانیم. اینکه هر بار در زمان انتخابات، به شیوه قدیم عمل کنیم و مانند همان 
روش قدیمی که در بیست تا سی سال گذشته بوده کار کنیم، مشخص است که 
دیگر جواب نمی دهد و جریان رقیب دست ما را می خواند. بنابراین معقول نیست 
که همان روش های قدیمی را ادامه دهیم و بخواهیم نتیجه بگیریم.  نعیمی پور در 
پاسخ به این سوال آقای عارف در بخشی از صحبت های خود گفتند که منتظر 
تصمیمات دقیقه نودی جریان اصلاحات نمی ماند برداشت شما از این صحبت ها 
چیست، گفت: هر آدم اصلاح طلب عاقلی باید تصمیم منطقی بگیرد و از همین 
امروز به فکر انتخابات باشد. نمی شود شش ماه مانده به انتخابات بگوید چه کاری 

انجام دهیم و چه کاری انجام ندهیم. 
 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

 نباید به نرمش آمریکا و غرب
 خوش بین بود

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت که نباید به 
نرمش آمریکایی ها و غربی ها خوشبین بود چون گذشته ثابت کرده که آن ها 
چطور رفتار می کنند.  فداحسین مالکی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: تیم 
مذاکره کننده نباید به نرمش غربی ها و آمریکایی ها خوشبین باشد چون ما در 
گذشته فراز و نشیب هایی داشتیم و اکنون هم حرف های طرف مقابل متناقض 
است. وزارت خارجه آمریکا و نماینده اتحادیه اروپا هر کدام یک حرفی را می زنند. 
وی افزود: از طرف دیگر آخرین موضع گیری نماینده روسیه در سازمان ملل این 
بود که بعد از صحبت با طرف غربی و طرف ایران خوش بین هستند اما این مسیر 
سختی خاص خود را دارد؛ این صحبت بدان معناست که تا اینجا چیزی تغییر 
نکرده است. البته باید منتظر متن اعلام شده از طرف آقای بورل باشیم و بعد 
مقایسه کنیم اگر تغییرات به وجود آمده یعنی غربی ها نرمش را پذیرفته اند در 
غیر این صورت آن ها به دنبال خریدن زمان هستند. این عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به سفر اخیر هیأت پارلمانی به عمان 
گفت: در این سفر حرف عمانی ها این بود که توپ در زمین ایران است. این یعنی 
آمریکایی ها در فضای بین المللی و ملاقات هایشان با کشورهای مختلف سعی 
درالقای این موضوع دارند که ایران مقصر است. ما به آن ها توضیح دادیم که 

آمریکایی ها و غربی ها در مذاکرات صادق نیستند.

کارشناس مسائل بین الملل گفت:جمهوری اسلامی ایران همواره به دنبال حفظ 
برجام بوده است و برای انتفاع اقتصادی مردم ایران به پای میز مذاکره آمده است 
و نکات خود در مورد بسته پیشنهادی اروپا را نیز ارائه کرده است لذا در حال حاضر 

این آمریکا است که باید اراده خود را نشان دهد و تصمیم نهایی خود را بگیرد.
محسن پاک آیین در گفت وگو با ایرنا در مورد مذاکرات اخیر وین گفت: همانطور 
که جوزف بورل اعلام کرد، مذاکرات وین تمام شده است و در حال حاضر نیز 
پایتخت ها باید بر اساس متون پیشنهادی تصمیم نهایی خود را بگیرند. تصمیم 
جمهوری اسلامی ایران به عنوان کشوری که هیچ گاه از برجام خارج نشده است، 
کاملا مشخص، منطقی و مبتنی بر مفاد برجام است و تیم مذاکره کننده نیز نکات 

خود را به طرف اروپایی ارائه داده است.
این کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: ما تعهد را در مقابل تعهد می پذیریم 
به این معنی که هرگاه طرف مقابل به تعهدات خود عمل کرد، جمهوری اسلامی 
ایران هم به تعهدات خود عمل خواهد کرد. طرف آمریکایی باید تعهد بدهد که 
تمام تحریم ها علیه ملت ایران را لغو کند و تضمین های لازمی را ارائه دهد تا مجددا 
مانعی برای شرکت هایی که می خواهند در ایران سرمایه گذاری کنند یا کشورهایی 

که به دنبال انجام معاملات اقتصادی با ایران هستند، ایجاد نکند.
وی تصریح کرد: اگر این اتفاق بیفتد و در آمریکا هم این اراده سیاسی ایجاد شود 
که تعهدات مندرج در برجام را انجام دهد و تحریم ها را لغو کند، ایران هم به تعهدات 
خود عمل خواهد کرد و محدودیت های هسته ای را آنگونه که در برجام است 
می پذیرد. این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به فضاسازی های رسانه ای علیه 
ایران خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران همواره به دنبال حفظ برجام بوده 
است و برای انتفاع اقتصادی مردم ایران به پای میز مذاکره آمده است و نکات خود 
در مورد بسته پیشنهادی اروپا را نیز ارائه کرده است لذا در حال حاضر این آمریکا 
است که باید اراده خود را نشان دهد و تصمیم نهایی خود را بگیرد و اگر خواهان به 
نتیجه رسیدن مذاکرات است باید به تعهدات خود عمل کرده و حسن نیت داشته 
باشد. پاک آیین همچنین در مورد راه اندازی ۵۰۰ ماشین سانتریفیوژها نسل جدید 
در صنعت هسته ای کشور گفت: اقدام جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تزریق گاز 
به صدها سانتریفیوژ ایران و به  خصوص ۵۰۰ سانتریفیوژ پیشرفته IR۶ اقدام بسیار 

هوشمندانه و در چارچوب سیاست های مستقلانه ایران است.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: اقدام ایران در راه اندازی سانتریفیوژهای 

نسل جدید دارای منطق قوی است به دلیل اینکه ما همواره در مذاکرات لغو 
تحریم ها اعلام کرده ایم که قائل به تعهد در مقابل تعهد هستیم به این معنا که اگر 
وارد مذاکرات شدیم به این دلیل بود که تحریم های ایران لغو شود و بعد ما هم در 

مقابل برخی از محدودیت های هسته ای را بپذیریم.
پاک آیین عنوان کرد: اما متاسفانه شاهد این بودیم که آمریکایی ها در دوره ترامپ 
از برجام خارج شدند و تاکنون هم هیچ اراده ای در آمریکا برای لغو تحریم های ایران 
دیده نمی شود و جز لفاظی و وعده های بی پشتوانه و ژست های فریبکارانه اقدام 

دیگری را از سوی آمریکا شاهد نبوده ایم.
وی تصریح کرد: علیرغم اینکه رویکرد مذاکره کنندگان ایران بسیار منطقی و 
مبتنی بر قانون و مفاد برجام بوده و با حوصله و صبر کافی به دنبال این بودند که 
مسیر لغو تحریم ها را با ادامه مذاکرات در وین محقق کنند و به نتیجه برسانند اما 
شاهد این هستیم که آمریکایی ها در یک اقدام مستکبرانه نه تنها اراده ای را برای 

لغو تحریم ها نشان نمی دهند بلکه چند شرکت و نهاد ایرانی را هم تحریم کردند.
سفیر اسبق ایران در جمهوری آذربایجان بیان کرد: بنابراین اقدامی که از سوی 
ایران در راه اندازی ۵۰۰ ماشین سانتریفیوژها نسل جدید در صنعت هسته ای 
کشور انجام شد، اقدام بسیار درست و انقلابی بود و نشان دهنده این بود که 
جمهوری اسلامی ایران در مقابل زیاده خواهی های آمریکا تسلیم نمی شود و پاسخ 

محکمی را به اقدامات سلطه طلبانه و یکجانبه آمریکا می دهد.
پاک آیین ادامه داد: اقدام ایران در راه اندازی سانتریفیوژهای نسل جدید اقدام 
قانونی بود که در چارچوب و در جهت اجرای قانونی راهبردی مجلس شورای 
اسلامی برای لغو تحریم ها اجرا شد و مبنای قانونی دارد و دولت باید این قانون را که 

مصوبه مجلس در مورد تایید شورای نگهبان هم هست اجرا کند.
وی خاطرنشان کرد: نکته دیگری که دلیل منطقی بودن کار ایران است این بود 
که آژانس بین المللی انرژی اتمی را از اقدام جدید ایران مطلع کردیم و این اقدام 

ایران در چارچوب حضور ایران در آژانس و احترام به موارد پادمانی است.
کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: همانطور که بارها اعلام کردیم به هیچ 
عنوان به دنبال حرکت در مسیر ساخت سلاح هسته ای نیستیم اگرچه می توانیم 
در مسیر توانمند شدن برای این اقدام باشیم اما اراده و تصمیمی در نظام برای 
ساخت و تولید بمب اتمی وجود ندارد و همه اقدامات ایران از جمله تزریق گاز 
به سانتریفیوژهای ایرانی جدید همه در مسیر صلح آمیز و برای استفاده از انرژی 
هسته ای برای مصارف صلح آمیز از جمله در حوزه های نیروگاهی، کشاورزی، 

بهداشتی و صنعتی بوده  است.
پاک آیین یادآور شد: به نظر می رسد اقدام ایران در راه اندازی سانتریفیوژهای 
نسل جدید کاملًا اقدام درستی بوده است. تا زمانی که تحریم ها از سوی آمریکا 
لغو نشود ما این حق را داریم که از توانایی های خودمان در حوزه هسته ای استفاده 
کنیم و هیچ محدودیتی را در این زمینه نپذیریم و با احترام به موارد پادمانی آژانس 

بین المللی انرژی اتمی و با مطلع کردن آنها، فعالیت های خودمان را دنبال کنیم.
وی خاطرنشان کرد: ما تسلیم فشارهای غربی نمی شویم و معتقدیم مسیر 

درستی انتخاب شده است و توان هسته ای ایران باید ادامه پیدا کند.

یک کارشناس مسائل بین الملل  مطرح شد؛

انتفاع اقتصادی، خط قرمز ایران در مذاکرات

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی به همه جناح های سیاسی کشور توصیه کرد 
که از توافق هسته ای احتمالی حمایت کنند.

رسول منتجب نیا در گفت وگو با ایسنا، درباره مذاکرات اخیر هسته ای اظهار کرد: 
در هر کشوری از جمله ایران دیدگاه های متفاوت و متضادی درباره مسائل مختلف 
وجود دارد که نه تنها این مساله طبیعی بوده، بلکه مفید هم هست، اختلاف نظرها 
یک فرصت است. تضارب آرا، موجب اتخاذ تصمیم مطلوب می شود. اساسا ممکن 
نیست در یک کشور یک دیدگاه حاکم باشد و هیچ شخصی  نظر مخالف نداشته باشد.
وی ادامه داد: با این حال اصل توجه به منافع ملی یا مصالح عمومی همواره باید 
مدنظر صاحب نظران باشد و هم درباره آن اجماع داشته باشند. منافع ملی فراتر از هر 
سلیقه، گرایش سیاسی، مذهبی و حتی فراتر از نظام سیاسی بوده و به کشور  و مردم 
تعلق دارد، بنابراین این اصل همواره در اظهارنظرها و تصمیم سازی ها باید ملاک 

باشد. البته قبل از هر تصمیم سازی باید همه دیدگاه های خود درباره آن موضوع را 
مطرح کنند و مسئولان هم خود را عقل کل ندانند  و به نقدها توجه کنند تا پس از 
تضارب آرا یک تصمیم واحد گرفته شود. رعایت این اصل درباره موضوعات مهمی مثل 

برجام ضرورت بیشتری دارد.
این فعال سیاسی با اشاره به اینکه تامین منافع طرفین، شرط اصلی شکل گیری یک 
مذاکره برد- برد است، تصریح کرد: در یک مذاکره اگر یک طرف حاضر نباشد مواضع 
اولیه خود را تغییر دهد، مذاکره برد-برد شکل نخواهد گرفت پس طرفین باید از مواضع 

اولیه خود کمی کوتاه بیایند تا مذاکره به نتیجه برسد.
منتجب نیا در ادامه با اشاره به سابقه مذاکرات هسته ای، تصریح کرد: حل بخشی از 
مشکلات اقتصادی کشور در گرو حل  وفصل مذاکرات برجام است که حداقل فایده 

آن برداشتن تحریم ها و افزایش تعاملات جهانی کشورمان است.

وی خاطرنشان کرد: در مورد برجام باید همه دیدگاه ها در داخل کشور مطرح شود 
و تضارب آرا شکل بگیرد و تیم مذاکره کننده هم یک مذاکره جدی  و مقتدرانه داشته 
باشد و پس از دستیابی به یک تصمیم واحد، همه گرایش های سیاسی از موافقان 
گرفته تا مخالفان، از منتقدین تا حتی مخالفان نظام، به آن تصمیم احترام گذاشته و 
اجماعی در داخل کشور درباره آن شکل بگیرد و از آن حمایت کنند، زیرا این تصمیم 

می تواند مشکلات مردم را کاهش دهد.
این فعال سیاسی در پایان گفت: اگر  بعد از توافق، القای شبهه شود یا حرف از 
خیانت تیم دیپلماسی کشور مطرح شود، روح بی اعتمادی رواج یافته و جامعه دچار 
یاس می شود و چه بسا به پایه و اساس توافق هم ضربه بخورد، بنابراین من از همه 
جناح ها، سلایق، گرایش های سیاسی و حتی کسانی که نظام را هم قبول ندارند، 
تقاضا می کنم نظرات خود را اعلام کنند، اما از توافق هسته ای احتمالی حمایت کنند.

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی

همه جناح های سیاسی از توافق هسته ای احتمالی حمایت کنند

یک کارشناس مسائل بین الملل، با بیان اینکه تنها یک گام تا احیای برجام باقی مانده است، اظهار کرد: حل مسائل مرتبط 
با پی ام دی احتمالا مهمترین گره باقی مانده برای احیای توافق هسته ای است.

رضا ذبیحی، در گفت وگو با خ ایسنا درباره ارزیابی اش از آخرین دور برگزار شده مذاکرات در وین گفت: پس از یک دور مذاکره 
کوتاه در دوحه و ارائه پیش نویسی جدید از سوی بورل و انجام مذاکرات جدیدی در وین که حدود پنج روز به طول انجامید، در 
حال حاضر اتحادیه اروپا پیش نویسی را روی میز گذاشته که مدعی است این پیش نویس نهایی است. اگر چه ایران این پیش 

نویس را نهایی نمی داند، اما به نظر می رسد بیشتر مسیر مرتبط با احیای برجام طی شده است.
این استاد روابط بین الملل دانشگاه افزود: سه دسته از چالش ها و اختلافات باقی مانده در این دور از مذاکرات وین مطرح 

بوده اند که برآوردها حاکی است که به جز یک مورد، در سایر موارد دیدگاه های طرفین برجام به یکدیگر نزدیک شده است.
این کارشناس مسائل بین الملل ادامه داد: ارائه تضمین های قوی تر برای عدم خروج مجدد ایالات متحده  آمریکا از برجام 
یکی از این اختلافات است که به نظر می رسد تا حد امکان این تضمین ها اخذ گردیده و رضایت نسبی ایران در این زمینه 

تامین شده است.
ذبیحی افزود: حل اختلافات میان ایران و آمریکا مبنی بر میزان رفع تحریم هایی که باید پس از احیای برجام انجام شود، 
دسته دوم چالش ها بوده است. این اختلافات عمدتا مربوط به تحریم هایی است که آمریکا با برچسب غیرهسته ای در دوره 
ی فشار حداکثری ترامپ علیه ایران اعمال کرده است. ارزیابی ها در خصوص این دسته از اختلافات نیز حاکی است که در 

این زمینه نیز دیدگاه های طرفین تا حدود زیادی به یکدیگر نزدیک شده است.
این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: دسته سوم چالش ها که احتمالا مهمترین موضوع اختلافی است و در آخرین پیش 
نویس اتحادیه اروپا حل نشده است، اختلافات مربوط به مختومه شدن ادعاهای مرتبط با پی ام دی )ابعاد احتمالی نظامی( 

در خصوص برنامه هسته ای ایران است.  
ذبیحی تصریح کرد: در آذر ماه سال ۱۳۹۴ با قطعنامه شورای حکام و به فاصله کوتاهی پس از انعقاد برجام پرونده پی ام دی 
در خصوص برنامه هسته ای ایران مختومه گردید، اما اکنون بار دیگر به دلیل فعل و انفعلاتی که پس از خروج ترامپ از برجام 

بوجود آمده است، دوباره این ادعاها مطرح گردیده است.
این پژوهشگر روابط بین الملل ادامه داد: این مباحث به ویژه مرتبط با ادعاهایی است که آژانس بین المللی انرژی اتمی در 

خصوص سه مکان شامل تورقوزآباد، مریوان و ورامین مطرح کرده است.
ذبیحی افزود: البته ایران تصریح کرده است که این موارد ناشی از ادعاهای ساختگی اسرائیل است. در واقع همزمان با 
تلاش ها برای احیای برجام و انجام مذاکرات در این زمینه، اسرائیل تلاش های مختلفی را برای تحت الشعاع قرار دادن این 

مذاکرات انجام داده است که این امر نیز یکی دیگر از اقداماتی است که انجام شده تا امکان احیای برجام را تضعیف کند.  
این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: در شرایط فعلی به نظر می رسد اتحادیه اروپا در خصوص آخرین پیش نویس 
ارائه شده، از خود سرسختی نشان دهد؛ با این وجود ایران تلاش دارد که همزمان با احیای برجام، بار دیگر پرونده پی ام دی 

علیه برنامه هسته ای کشور مختومه شود.
ذبیحی در پایان گفت: یک برنامه زمانی کوتاه مدت برای راستایی آزمایی پیش از اجرایی شدن تعهدات برجامی طرفین، به 

عنوان یک راه حل پیشنهادی مطرح است تا آخرین مشکل عمده در مسیر احیای برجام نیز برطرف شود.

دور تازه مذاکرات رفع تحریم ها پس از نزدیک به پنج ماه وقفه، از پنجشنبه سیزدهم مردادماه در پایتخت اتریش آغاز شد و سرانجام 
بعد ۵ روز مذاکره فشرده میان هیئت های مذاکره کننده حاضر در وین، مواضع کشورمان با طرف های مقابل به اشتراک گذاشته 

شد. دو طرف مجددا برای بررسی پیشنهاد های طرح شده به کشور های خود بازگشتند.
موضوعی که باعث شد تا به سراغ محمد مرندی مشاور تیم مذاکره کننده هسته ای، استاد و تحلیلگر مسائل سیاست خارجی برود 

و درباره این دور از مذاکرات بیشتر جویا شود.
خبر ها حاکی از این بود که در این دور از مذاکرات پیشرفت های خوبی صورت گرفته است. درباره این متن از توافق 

می توان صحبت کرد؟
متنی که الان وجود دارد نتیجه ماه ها مذاکره و فشار مذاکره کنندگان ایرانی با استفاده از منطق و ابزار و اهرم های فشار کشور 
است. به بیانی دیگر آخرین متنی که الان در پایتخت هاست و مورد مطالعه قرار می گیرد تفاوت های بسیاری با گذشته دارد. در این 

دور ایران توانست امتیازات بسیاری را چه در مذاکرات وین در اواخر سال گذشته و چه در دوران پس از آن بگیرد.
صحبت از امتیازات اخذ شده توسط ایران شد این امتیازات در چه زمینه هایی بوده است؟

ایران در تمام حوزه ها توانست پیشرفت های بسزایی را به دست بیاورد که البته در زمان خود حتما اعلام خواهد شد. خبرنگاران 
غربی که با من در تعامل بودند، می گفتند بسیاری از نخبگان حکومتی کشور های غربی و همچنین افراد رسانه های فارسی زبان 

مستقر در خارج کشور، از روند مذاکرات و امتیازگیری ایران ناراضی بودند.
یک مقام ارشد اتحادیه اروپا مدعی شده بود که متن توافق نهایی شده است. درست است؟

در این متن عملا طرف غربی می گوید یا ادعا می کند که بیش از این توان عقب نشینی ندارد. حالا مسئولین باید بررسی کنند و 
ببینند آیا این متن به اندازه کافی تأمین کننده منافع مردم هست یا خیر.

در هر حال، پرونده اتهامات دروغین علیه ایران در آژانس باید حل شود. پرونده اتهامات بی اساسی که شورای حکام با فشار 
حکومت های غربی به ایران مطرح می کند، باید کاملا حل بشود تا بتوان توافق هسته ای را احیا کرد. اگر این پرونده ها بسته نشود 

آمریکا با استناد بر اتهامات دروغین مجددا ایران را تحت فشار قرار می دهد و عملا نتیجه مذاکرات را از بین می برد.
برای اینکه ما بتوانیم توافقی را اجرا کنیم باید اول تکلیف این اتهامات دروغین روشن شود

باتوجه به اینکه شورای حکام یک شورای تخصصی و علمی نیست و صرفا یک شورای سیاسی است و اعضای آن نمایندگان 
کشور ها هستند و غربی ها در این شورا تسلط بالایی دارد، از همین رو برای اینکه ما بتوانیم توافقی را اجرا کنیم باید اول تکلیف این 
اتهامات دروغین را روشن کنیم. فراموش نکنیم که قبل از اجلاس قبلی شورای حکام رئیس آژانس یعنی گروسی به اسرائیل سفر 

کرد و این سند دیگری است که آژانس سیاسی عمل می کند.
ایران تجربه تلخی از گذشته دارد، زیرا آمریکایی ها در زمان اوباما از همان روز اول توافق، تخلف را شروع کردند. ترامپ توافقنامه را 
پاره کرد و بایدن سیاست ترامپ را دنبال کرد. آمریکایی ها هیچ هزینه ای برای این تخلف پرداخت نکردند و صرفا ایران هزینه داد و 
در حال حاضر ایران می خواهد مطمئن شود که دیگر آمریکا بدون پرداخت هزینه سنگین جایی برای تکرار چنین اقدامی نداشته 
باشد؛ بنابراین باید متن دقیق بررسی شود. ولی علاوه بر موضوع متن همانطور که گفتم موضوع پرونده ایران در آژانس باید حل شود 
تا دیگر توافق ایران در آینده مورد تهدید طرف مقابل قرار نگیرد، وگرنه اگر آمریکایی ها ابزاری از طریق آژانس داشته باشند در هر زمان 

که بخواهند می توانند به ما فشار بیاورند و توافق را زیر پا بگذارند.

یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد:

مهمترین گره باقی مانده تا احیای برجام چیست؟
مشاور تیم مذاکره کننده هسته ای: 

ایران در دور آخر مذاکرات، امتیازات بسیاری گرفت
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هر کس خدای سبحان را از یاد ببَرَد، 
خداوند، خودش را از یادش می بَرَد و 

دلش را کور می گردانَد .

شنبه -22 مرداد ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5556

غرر الحکم : ح 8875

لیست خشمگین ترین مردمان جهان؛ رتبه ایران چند است؟
 نتایج این گزارش که بر اساس روش نمونه  گیری در میان جمعیت بزرگسال دارای ۱۵ سال و بیشتر در ۱۲۲ 
کشور و منطقه جهان و از طریق مصاحبه های تلفنی و حضوری به دست آمده، نشان می دهد که نزدیک به نیمی 
)۴۹ درصد( از مردم لبنان در آستانه زمانی که مورد پرسش قرار گرفته اند، حجم بالای احساسات منفی ناشی 
از خشمگینی و عصبانیت را تجربه کرده  و از این نظر در صدر رتبه بندی جهانی گالوپ قرار گرفته اند.به گزارش 
یورونیوز، در این رتبه بندی پس از لبنانِ صدرنشین، چهار کشور همسایه ایران قرار دارد. ترکیه )۴۸ درصد(، 
عراق )۴۶ درصد(، ارمنستان )۴۶ درصد( و افغانستان )۴۱ درصد( به ترتیب جایگاه دوم تا پنجم خشمگین ترین 
مردم جهان را به خود اختصاص داده اند.در این بررسی ایرانی ها پس از سیرآلئون، مالی و اردن در رتبه نهم قرار 
گرفته اند. به طوری که ۳۴ درصد ایرانی های شرکت کننده در مصاحبه موسسه گالوپ عنوان کرده اند که اخیرا 
به شدت خشمگین و عصبانی شده اند. هند نیز پس از ایران در جایگاه دهم قرار گرفته است.در مقابل تنها 
۵ درصد فنلاندی ها گفته اند که اخیرا حجم بالای احساسات منفی ناشی از خشمگینی و عصبانیت را تجربه 
کرده اند. بدین ترتیب آنها پایین تر از مردم استونی )۶ درصد(، عنوان آرام ترین مردم جهان را از آن خود کرده  اند.

وزیر ارتباطات: ساخت ماهواره خیام در روسیه موضوع پنهانی نبود 
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره مسائل مطرح شده پیرامون ساخت ماهواره خیام توسط روسیه نیز 
گفت: طراحی کلان و مفهومی ماهواره خیام توسط سازمان فضایی ایران انجام شده است، اما ساختش در 
روسیه اتفاق افتاده و این موضوعی است که ما از روز اول اعلام کردیم و موضوع پنهانی نبود.عیسی زارع پور 
ادامه داد: این پروژه محرمانه بود و فشار های بسیار زیادی روی روسیه قرار داشت که این تکنولوژی را در اختیار 
ایران قرار ندهد و ما توافق کرده بودیم تا زمان پرتاب محرمانه بماند با این حال نخستین خبر توسط آژانس فضایی 
روسیه اعلام شد و در اولین خبری هم که منتشر شد اعلام کردند که ماهواره در روسیه ساخته شده است؛ اما 
نکته مهم تر این بود که ما قرارداد خرید ماهواره را به قراردادی برای انتقال تکنولوژی تبدیل کردیم و انشالله با 

توافقات صورت گرفته، ما خیام های ۲ و ۳ و ۴ را به صورت مشترک با روسیه خواهیم ساخت.
 

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
دانشگاه علوم پزشکی اعلام کرد: در ۲۴ ساعت گذشته، متاسفانه ۲ نفر بر اثر ابتلا به بیماری کرونا جان خود 
را از دست دادند.به گزارش دانشگاه علوم پزشکی اعلام کرد: در ۲۴ ساعت گذشته منتهی  به ۲۱ مرداد، ۳۷ 
نفر با علائم کرونا در مراکز درمانی پذیرش شدند.متاسفانه در این مدت ۲ نفر بر اثر ابتلاء به کرونا جان خود را از 
دست دادند.هم اکنون ۸۳ بیمار کرونا مثبت و ۹۸ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند که 
حال ۳۴ نفر وخیم است.در ۲۴ ساعت گذشته از ۱۶۰ مورد تست انجام شده، تست کرونا ۷۱ نفر مثبت اعلام 

شد.تاکنون ۱۹۱۱۹۹۹ دُز واکسن کرونا در استان تزریق شده است.

عیادت روحانی از نوبخت در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان
 رئیس جمهور سابق کشورمان از معاون و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی دولت خد عیادت کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی صبح روز پنجشنبه با حضور در یکی از بیمارستان های تهران از 
دکتر محمدباقر نوبخت که در پی بیماری قلبی تحت عمل جراحی قرار گرفته، عیادت کرد. دکتر روحانی ضمن 
گفت وگو با تیم پزشکی و کادر درمان، با پیگیری روند معالجه و بهبود دکتر نوبخت، برای وی آرزوی سلامتی کرد.
گفتنی است طبق گفته کادر درمان، دکتر نوبخت همچنان در بخش مراقبت های ویژه بستری است و ظرف 

چند روز آینده با ثبات وضعیت جسمانی، شرایط انتقال به بخش عادی و عیادت عمومی را خواهد داشت.

 کریمی قدوسی :رییس جمهور»مخبر« را کناربگذارد 
فعال سیاسی اصولگرا ضمن انتقاد از ناکارآمدی معاون اول ئیس جمهور خئاستار برکناری او شد. جواد کریمی 
قدوسی فعال سیاسی اصولگرا نوشت :رییس جمهور محترم تاکید دارم بنابر مشاهدات عمومی جناب مخبر 
از توانایی لازم برای این جایگاه برخوردارنیست؛ ایشان برای حفظ فردایش هزینه ' میکند و از قدرت مدیریت 

راهبردی تهی دست است و توانایی اقناع جامعه را ندارد. ماندن ایشان برای یک' ساعت هم ضرر است.

پیکر ابتهاج در رشت به خاک سپرده می شود 
 یلدا ابتهاج فرزند هوشنگ ابتهاج، از برگزاری مراسم خاکسپاری پدرش در ایران خبر داد. به گزارش تسنیم، 
او در صفحه شخصی خود در اینستاگرام ضمن اعلام این خبر نوشت: با هماهنگی هایی که با ایران انجام شده، 
مراسم تشییع  پدرم از کنار درخت ارغوان انجام خواهد شد و از آنجا برای خاکسپاری به شهر رشت خواهیم  رفت.

ابتهاج همچنین اضافه کرد که زمان و ساعت دقیق مراسم به زودی اعلام خواهد شد. 

 کارشناس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

 اهدا عضو۲۵ بیمار مرگ مغزی طی سال گذشته تاکنون 
کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعضای بدن ۲۵ بیمار مرگ مغزی از 

سال گذشته تاکنون در این استان با رضایت خانواده آنان اهدا شد.
به گزارش ندای قم به نقل از ایرنا ،ولی الله صمدی در گفت وگویی اظهارداشت : سال گذشته اعضای بدن ۱۷ 

بیمار و امسال نیز تاکنون هشت بیمار مرگ مغزی به بیماران نیازمند اهدا شد.
وی اظهار داشت:  از سال ۱۳۸۵ تاکنون نیز  اعضای بدن ۱۴۴ بیمار که به دلایل مختلف دچار مرگ مغزی 

شده اند، در این استان اهدا شده است.
وی گفت:  با توجه به فرهنگ سازی صورت گرفته، برگزاری سالانه جشنواره نفس و همچنین اقدامات 

رسانه ای، اهدای عضو نسبت به سال های گذشته شرایط بسیار مطلوب تری دارد.
صمدی با بیان این که استان قم در زمینه اهدای عضو در سطح کشور رتبه ۱۴ را داراست، اضافه کرد: از سال 
۸۰ تاکنون،  اهدای عضو در این استان ۷۰ برابر افزایش یافته؛ تعداد اهداء نسبت به یک میلیون نفر جمعیت ۰.۲ 

بوده که امروز به ۱۴ رسیده است.
وی ادامه داد: در سال های ۹۹، ۹۸، ۹۷، ۹۶ و ۹۵ به ترتیب ۱۴، ۱۴، ۳، ۲۰ و ۱۴ اهدای عضو در این استان 

صورت گرفته است.
وی با بیان این که در سال های ۹۴ و ۹۳ به ترتیب اعضای بدن ۱۶ و ۹ بیمار مرگ مغزی از استان قم به نیازمندان 
اهدا شد، بیان کرد: تعداد بیماران مرگ مغزی حدود چهار برابر تعداد بیماران اهداکننده عضو می باشد، ولی 

به دلیل رضایت ندادن خانواده ها، تعداد زیادی از بیماران به مرحله اهدای عضو نمی رسند و فوت می کنند.
صمدی با اشاره به این که امکان برگشت به زندگی دوباره برای بیمار مغزی وجود ندارد، گفت: متاسفانه به 
دلیل بی اطلاعی خانواده ها با وجود تعداد زیاد بیمار مرگ مغزی، این بیماران فوت می کنند و به مرحله پیوند 

اعضا نمی رسند.
وی  ادامه داد: می توان قبل از فوت بیمار مرگ مغزی، ارگان های حیاتی وی مانند قلب، کلیه، پانکراس، ریه ها 
و روده را اهدا نمود و تا ۴۸ ساعت پس از فوت نیز نسوج و بافت ها مثل پوست، قرنیه، استخوان، پاندون و عضلات 

دریچه های قلب قابلیت اهدا دارد.
وی بیان کرد: هر اهداکننده می تواند با اهدای اعضایی از جمله قلب، ریه، کبد، پانکراس، روده و کلیه، یک تا 

هشت بیمار را از مرگ نجات دهد.
وی افزود: همچنین هر اهداکننده می تواند با اهدای دریچه قلب، رگ، تاندون ها، عضلات، استخوان، نسوج 

و بافت، زندگی یک تا ۵۳ بیمار را بهبود ببخشد.
صمدی خاطرنشان کرد: از زمانی که مرگ مغزی بیماری اعلام می شود، می توان بیمار را با پیشرفته ترین 
تجهیزات پزشکی حداکثر تا ۱۲ روز نگهداری نمود، ولی در این مدت ارگان های حیاتی زیست پذیری خود را از 

دست می دهند و قابلیت فعالیت و توانایی ارگان ها ضعیف می شود.
وی در ادامه با بیان این که پیوند کلیه بیشترین نیاز بیماران در لیست انتظار است،  ادامه داد: بیش از ۱۷ هزار 
نفر در سطح کشور به دلیل نارسایی های کلیوی دیالیز می شوند و در لیست بیماران نیازمند پیوند کلیه قرار دارند.
وی با اشاره به فرق بین مرگ مغزی و کما، افزود: زمانی که بیمار به کما می رود، به دلیل اختلال در خون رسانی 
و اکسیژن رسانی به مغز، مغز دچار اختلال در عملکرد می شود و به محرک های محیطی با توجه به وسعت حادثه 

پاسخ می دهد.
صمدی اضافه کرد: در حالت کما، مغز زنده است و با ارگان های حیاتی بدن مثل قلب و ریه ارتباط موثری دارد؛ 
امکان دارد فرد به مدت طولانی در حالت کما بوده و زندگی نباتی داشته باشد که در این صورت فرد عملکرد 

ذهنی و شناختی ندارد.
وی خاطرنشان کرد: ولی در حالت مرگ مغزی، خون رسانی به مغز متوقف می شود، اکسیژن و مواد غذایی به 

مغز نمی رسد، مغز تمام کارکرد خود را از دست می دهد و دچار تخریب غیرقابل برگشت می شود.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف بیش از ۳00 هزار نخ سیگار قاچاق
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف بیش از ۳۰۰ هزار نخ سیگار قاچاق طی بازرسی از یک دستگاه 

خودروی سواری پژو خبر داد  .
سرهنگ امیر مختاری اظهارداشت: در پی اعلام خبری مبنی بر وقوع یک فقره تصادف جرحی در ابتدای 
جاده " جنت آباد"، بلافاصله ماموران گشتی فرمانده انتظامی قائم )عج( جهت بررسی صحنه به محل مورد 

نظر اعزام شدند.
وی افزود: در ادامه با حضور مأموران در صحنه تصادف، در  بازرسی از احدی از خودروها، تعداد ۳۲۸ هزار و  

۵۴۰  نخ سیگار فاقد مجوز و قاچاق کشف و متهم نیز دستگیر شد.
سرهنگ مختاری اضافه کرد: برابر اعلام کارشناسان،ارزش کل محموله ۲ میلیارد ریال عنوان شده است.

فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: در ادامه متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 
تحویل مرجع قضائی استان شد.

سرهنگ مختاری از شهروندان خواست، موارد مشکوک را از طریق شماره تماس ۱۱۰ به مرکز فوریت های 
پلیسی اعلام تا مأموران در کمترین زمان ممکن نسبت به بررسی موضوع اقدام کنند.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم تشریح کرد:

 برنامه های کمیته انتظامی ویژه تاسوعا 
و عاشورای حسینی 

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم اقدامات و فعالیت های کمیته 
انتظامی شهرداری قم ویژه تاسوعا و عاشورای حسینی را تشریح کرد.

و  اداره کل پیشگیری  اقدامات اجرائی  و  برنامه ها  احمدرضا شفیعی در تشریح 
رفع تخلفات شهری ویژه ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان در تاسوعا و عاشورای 
حسینی اظهار داشت: آماده باش و فعالیت کامل اکیپ های خودرویی، موتوری و 
پیاده در قالب کمیته های انتظامی شهرداری در جهت تأمین ایمنی و سلامت شهری 
با استفاده از توان و امکانات بخش خصوصی و امانی در سطح معابر شهری به ویژه 
پیرامون حرم مطهر، مسجد مقدس جمکران، مساجد و تکایا و نظارت مؤثر بر روز 
بازارها در جهت کنترل فعالیت های دست فروشان ازجمله برنامه ها و اقدامات اجرائی 

شهرداری در این ایام بوده است.
وی با بیان اینکه مشارکت و همکاری مؤثر با کمیته های خدمات شهری در جهت ارائه 
خدمات مطلوب به سوگواران حسینی و اطلاع رسانی و توجیه ایستگاه های صلواتی 
جهت انجام فعالیت های اصولی و جلوگیری از نصب غیرمجاز ایستگاه ها به دلیل عدم 
رعایت ضوابط و مباحث اجتماعی و ترافیکی و نظارت مؤثر بر فعالیت های ایستگاه ها 
با همکاری دستگاه های انتظامی، جلوگیری از نصب چادرهای مسافرتی در نقاط 
غیرمجاز شهری و هدایت مسافرین و زائرین به محل های اسکان مجاز در سطح شهر 
بوده است، افزود: در این خصوص تعداد ۳۵۰۰ مورد اطلاع رسانی و ۱۷۰۰۰ مورد 
جمع آوری چادر مسافرتی و ۴۵۰۰ مورد هدایت مسافر در این ایام ثبت شده است که از 

دیگر برنامه های اجرائی این اداره کل بوده است.
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم ادامه داد: با نظارت مؤثر 
اکیپ های آسیب های اجتماعی با همکاری دستگاه های قضایی و انتظامی نسبت به 
جمع آوری و انتقال متکدیان و کودکان کار، معتادین متجاهر و … به مرکز غربالگری به 

خصوص از پیرامون حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران اقدامات مؤثری انجام شد.
وی برخی مباحث ساختمانی را از موارد تخلفات شهری دانست و یادآور شد: در 
خصوص جلوگیری از تخلفات ساختمانی، طرح های ویژه نظارتی در سطح مناطق 

هشتگانه به صورت شبانه روزی اجرا شد.
شفیعی در خصوص برنامه های کمیته انتظامی در شام غریبان حسینی گفت: در 
این زمینه نسبت به آماده باش و حضور اکیپ های پیاده جهت کنترل و نظارت مؤثر 
در پیشگیری از فعالیت دست فروشان در بین هیئات مذهبی و پیرامون حرم مطهر 
اقدام شد تا فعالیت های غیرمجاز دست فروشان باعث مزاحمت و اختلال در برنامه ها و 

مراسمات مذهبی سوگواران در حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران نگردد.
 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

شناسنامه دار شدن حمل ونقل بار 
شهری در نیمه دوم سال

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: در کنار ایجاد سامانه های حمل ونقل 
بار شهری و شناسنامه دار کردن آن ها، به دنبال ایجاد سازمان حمل ونقل بار شهری 

به صورت مستقل هستیم.
مسعود طبیبی در گفت وگویی، به اهمیت ساماندهی حمل ونقل در همه حوزه ها 
اشاره کرد و اظهار داشت: برای داشتن سیستم هوشمند و کارآمد در حوزه حمل ونقل 
به  باید  درون شهری،  سفرهای  ساماندهی  و  عمومی  حمل ونقل  به  توجه  کنار  در 

حمل ونقل بار نیز توجه ویژه ای شود.
وی ایجاد سامانه های مربوط به حمل ونقل بار را مورد توجه قرار داد و افزود: شهرداری 
به صورت جدی پیگیر ایجاد سامانه های مربوطه به حمل ونقل بار شهری بوده و از سوی 

دیگر به دنبال ایجاد سازمان حمل ونقل بار شهری هستیم.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: مجوزهای لازم برای گروه های 
هدف در این خصوص گرفته شده و به دنبال شناسنامه دار کرد حمل ونقل باری شهری 

هستیم و امیدواریم در نیمه دوم سال جاری به نتیجه ای مطلوب دست پیدا کنیم.
وی آغاز به کار آزمایشی سامانه های مربوط به حمل ونقل بار شهری را موردتوجه 
مجدد قرارداد و گفت: امیدواریم در نیمه دوم سال این سامانه ها آغاز به کارکرده و روند 

شناسنامه دار شدن حمل ونقل باری به خوبی پیش برود.
طبیبی ایجاد سامانه حمل ونقل باری سریع، مناسب و ایمن را هدف نهایی شهرداری 
دانست و ابراز کرد: ما در شهر قم نمونه موفق حمل ونقل بار موفق را در مجموعه سرای 
ایرانی داریم که باید بگویم در کل کشور نمونه موفقی در این حوزه بوده و امیدواریم در 

شهر نیز این شیوه پیاده شود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

اجرای آبیاری تحت فشار دراراضی 
بوستان بزرگ معصومیه 

آبیاری  شبکه  اجرای  از  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
تحت فشار در ۴۵۰ هکتار از اراضی بوستان معصومیه و فضای سبز جاده اراک خبر 

داد.
پیام جوادیان با اشاره به تکمیل اجرای عملیات آبیاری تحت فشار بوستان معصومیه 
در محدوده شهرداری منطقه دو قم اظهار کرد: یکی از رویکردها و اهداف سازمان 
پارک ها و فضای سبز در سال های اخیر بهینه سازی مصرف آب و حداکثر بهره وری از 
منابع آب موجود بود که در این راستا اقدامات مختلفی ازجمله تهیه طرح جامع شبکه 
آب، تهیه طرح استفاده از پساب در فضای سبز جنگلی، توسعه شبکه آب خام و… 

انجام شده است.
وی با تأکید بر اینکه طی سال های قبل یکی از عرصه هایی که به روش آبیاری سنتی 
آبیاری می شده و می توانست با مدیریت و تغییر روش آبیاری بهره وری خوبی داشته 
باشد و راندمان افزایش یابد، عرصه درختکاری جاده اراک و بوستان معصومیه بوده 
است افزود: سالیان قبل تلاش شده بود که این کار انجام شود اما به دلایل مختلف 
به تأخیر افتاده بود که از حدود ۴ سال قبل به صورت مستمر مبالغی برای پروژه 

پیش بینی شده بود و به مرور اجرای عملیات عرصه در دستور کار قرار گرفت.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تصریح کرد: در ماه های 
بوستان  و  اراک  جاده  جنگلی  سبز  فضای  عرصه  از  هکتار  از ۴۵۰  بیش  گذشته 
معصومیه که با شبکه آب خام آبیاری می شود، زیر پوشش شبکه آبیاری تحت فشار قرار 

گرفته است.
وی با بیان اینکه این پروژه بیش از ۹۰ درصد پیشرفت دارد گفت: بیش از ۶۵ میلیارد 
ریال در این پروژه هزینه شده است و تلاش بر این است که بهره وری قابل قبولی در 

استفاده از منابع آب داشته باشیم.
 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم: 

مشکل پرداخت دو مرحله ای عوارض 
در آزادراه قم-گرمسار مرتفع شود

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: برخی خودروها که از مسیر 
کاشان وارد آزادراه قم-گرمسار می شوند، دو مرحله عوارض مسیر را پرداخت می کنند 

که موجب نارضایتی شده است و باید هرچه سریع تر این موضوع رفع شود.
ابراهیم معتمدی روز چهارشنبه در جلسه کمیسیون مدیریت ایمنی حمل ونقل 
راه های استان که با موضوع بررسی وضعیت ایمنی آزادراه قم-گرمسار برگزار شد، با 
بیان اینکه وضعیت و برنامه برای تمام راه های درون و بیرون استان قم مشخص است، 
افزود: مجموعه مدیریت استان هماهنگی و پیگیری های لازم در راستای ایجاد تعامل 

میان دستگاه های مختلف را انجام می دهد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با بیان این که ظرف مدت  زمان ۲ هفته 
آینده باید با برگزاری جلسه ای موضوع برق این آزادراه برطرف شود، اضافه کرد: تا 
زمانی که برق به این منطقه نرسد، مشکل آنتن دهی مخابرات و دوربین ها نیز برطرف 

نخواهد شد.
وی با اشاره به این که موقتا مشکل برق این منطقه با دیزل رفع شود، بیان کرد: 
در ماه های آینده باید جلسه دیگر برگزار شود و قرارگاه خاتم اقدامات انجام  شده در 

راستای مصوبات این جلسه را ارائه دهد.
معتمدی با تاکید بر این که احداث مجتمع های رفاهی در مسیر رفت وبرگشت این 
آزادراه بسیار موثر است، خاطرنشان کرد: این مجتمع ها به محل استراحت رانندگان 
نیز تبدیل خواهند شد و درنتیجه شاهد کاهش آمار تصادفات بر اثر خواب آلودگی 

خواهیم بود.
وی با اشاره به این که منابع قرارگاه نیز محدود است، تصریح کرد: با برگزاری جلسات 

متعدد باید با همکاری یکدیگر مشکلات آزادراه قم-گرمسار را برطرف کنیم.

مدیرکل امور امنیتی و انتظامی استانداری قم گفت که مسیرهای این استان 
برای قاچاقچیان ناامن شده است.

به گزارش ندای قم ،حسین امیری در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به اینکه 
استان قم در مسیر مواصلاتی ۱۷ استان کشور قرار دارد، اظهار کرد: این موضوع 
موجب شده است تا شاهد عبور کاروان های قاچاق کالا از استان قم به سمت 

مقاصد مختلف باشیم.
وی با بیان اینکه بخش عمده قاچاقچیان دیگر از مسیر قم عبور نمی کنند، 
مطرح کرد: علی رغم حجم بالای تردد خودروهای قاچاق کالا، شاهد کاهش 

قاچاق در استان قم و توقیف خودروهای قاچاق در استان هستیم. 
مدیرکل امور امنیتی و انتظامی استانداری قم افزود: بخش عمده قاچاق 
توسط خودروهای شوتی انجام می شود که اقدامات خوبی نیز در این راستا 

صورت گرفته است.

وی با تأکید بر اینکه خروجی های استان نیز تحت کنترل هستند، خاطرنشان 
کرد: موضوع بسیار مهم قاچاق استان قم، بحث دام است که به یک موضوع 

کشوری تبدیل شده است. 
امیری ادامه داد: عوامل ذی ربط در خروجی های قم مستقرشده و با اجرای 
طرح های مختلف و اقداماتی چون صدور مجوز و پلاک کوبی دام ها زمینه عدم 

خروج دام های غیرمجاز و قاچاق از استان را فراهم کردند.
وی از عرضه کالای قاچاق در قم یاد کرد و گفت: بازرسی های مستمر صنعت، 
معدن و تجارت از فروشگاه ها و نقاط مختلف شهر انجام شده و کالاهای قاچاق 

شناسایی و پرونده تشکیل و مطابق مقررات با آن ها برخورد شده است.
مدیرکل امور امنیتی و انتظامی استانداری قم با اشاره به اصلاح قانون قاچاق 
کالا و ارز، تصریح کرد: تشدید برخورد با قاچاقچیان موجب شده است تا شاهد 

کاهش قاچاق، رونق تولید، افزایش کیفیت و اشتغال شهروندان باشیم.

مدیرکل امور امنیتی و انتظامی استانداری قم؛

مسیرهای قم برای قاچاقچیان ناامن است

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد 
کمک های  گفت:  قم  استان  خمینی)ره(  امام 
مردمی به این نهاد تا پایان تیرماه امسال در مقایسه با 
مدت مشابه پارسال، ۶۰ درصد افزایش داشته است. 
ابتدای  افزود:  عباس جوشقانیان درگفت وگویی 
قم ۵۰  استان  مردم  تیرماه  پایان  تا  گذشته  سال 
میلیارد تومان به کمیته امداد کمک کردند که امسال 
 ۸۰ به  میزان  این  اقتصادی،  مشکلات  وجود  با 

میلیارد تومان افزایش یافته است.
مردم  کمک های  درصد   ۱۰۰ کرد:  اضافه  وی 
حساب های  شماره  یا  و  صدقات  صندوق  به  که 
اعلامی واریز می شود، به دست نیازمندان می رسد؛ 
در  مزایا  و  حقوق  تشکیلاتی،  اداری،  هزینه های 
کمیته امداد ردیف اعتباری دارد و از طرف دولت 

تامین می شود.
وی به اعزام ۳۰۰ نفر از مددجویان کمیته امداد 
به پیاده روی اربعین اشاره و بیان کرد: اگر برای هر 
مددجو ۲ میلیون تومان سرانه در نظر بگیریم، حدود 

۶۰۰ میلیون تومان برای این طرح نیاز است.
جوشقانیان با اشاره به این که بسیاری از مددجویان 
داد:  ادامه  نشده اند،  مشرف  کربلا  به  هنوز 
دانشجویان نخبه و دانش آموزان ممتاز در اولویت 
پایان  تا  و  انجام شده  اولیه  اعزام هستند، ثبت نام 

محرم اسامی به صورت قطعی مشخص می شود.
وی به اجرای طرح اطعام و احسان حسینی در ماه 
محرم و صفر اشاره و بیان کرد: در اطعام حسینی، 
برای حدود سه هزار بیمار زمین گیر، صعب العلاج و 
خاص که نمی توانند در مراسم عزاداری شرکت کنند 

در قالب بسته های معیشتی و یا غذای پخته شده 
اطعام می شوند.

وی با بیان این که در احسان حسینی هیات های 
مذهبی با جمع آوری کمک های مردمی مشکلات 
مددجو را مرتفع می کنند، افزود: همشهریان برای 
مشارکت در این طرح ها می توانند کمک های خود را 
به شماره کارت ۶۰۳۷۹۹۷۹۵۰۱۶۶۰۱۸ مختص 
طرح اطعام و احسان حسینی و یا با شماره گیری 
ستاره ۸۸۷۷ ستاره ۰۲۵ ستاره ۱ مربع در این کار 

خیر مشارکت کنند.
خانواده  و ۴۸۹  هزار  حدود ۲۲  حاضر  حال  در 
نفر تحت حمایت مستمر  شامل ۳۹ هزار و ۸۸۸ 
کمیته  امداد قم هستند که از این تعداد، ۲۰ هزار و 

۵۲۵ خانواده مستمری بگیر می باشند.

معاون کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

افزایش ۶0 درصدی کمک های مردمی

  سرپرست معاونت بازرسی و نظارت سازمان صنعت، 
معدن و تجارت  استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا 
هشتم مردادماه جاری، حدود ۲۶ هزار مورد بازرسی از 
واحدهای اقتصادی فعال در بازار استان صورت گرفت 
که منجر به تشکیل سه هزار و ۶۱۴ پرونده تخلف به 

ارزش تقریبی ۱۲۹ میلیارد تومان شد.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری 
قم ،سیاوش فولادی وندا درگفت وگویی اظهارداشت :از 
ابتدای سال ۱۴۰۱ روند نظارت بر فعالیت واحدهای 
اقتصادی در قم تشدید شده است و بازرسان سازمان 
صنعت، معدن و تجارت بر اساس وظیفه قانونی خود 

به صورت مستمر وضعیت بازار استان را پایش می کنند.
از  گرفته  صورت  پایش های  جریان  در  افزود:  وی 
تخلف  استان، هرگونه  بازار  در  کالاها  وضعیت عرضه 
قیمت،  درج  عدم  کم فروشی،   گران فروشی،  همچون 
فروش محصول بی کیفیت، قاچاق و سایر مورد مورد 
توجه بازرسان قرار گرفته  و برای آن پرونده  لازم جهت 
وی  شده است.  تشکیل  قانونی،  مراجع  در  رسیدگی 
ادامه داد: از دیگر اقدام های صورت گرفته در این رابطه، 
برگزاری رزمایش های برنامه ریزی  شده طی سال جاری 
برای گسترش سطح نظارت ها در استان قم بوده است 
که در جریان آن چگونگی فعالیت تعداد قابل توجهی 

از واحدهای اقتصادی استان، توسط بازرسان سازمان 
صنعت،  معدن و تجارت رصد شد. سرپرست معاونت 
بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
گفت: نظارت بر نحوه فعالیت واحدهای نانوایی استان 
این  بازرسان  توسط  گرفته  صورت  اقدام های  دیگر  از 
ارتباط ۶ هزار و ۴۱۵ مورد  سازمان بود که در همین 
بازرسی انجام و در جریان آن یک هزار و ۲۰۶ مورد پرونده 
تخلف به ارزش ۳۵ میلیارد و ۳۲۵ میلیون ریال تشکیل 
شد. به طور کلی حدود ۹۰۰ نانوایی در سطح شهر و 
مناطق مختلف استان قم فعال است و نانوایان در این 
استان انواع نان های مورد علاقه مردم را تولید می کنند. 

سرپرست معاونت بازرسی سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

بازار قم امسال با ۲۶ هزار مورد بازرسی رصد شد

دیدارجمعی از پیشکسوتان رسانه قم با خانواده مرحوم دکترحسین عبداللهی؛

یادوخاطره چهره ماندگارمطبوعات ایران
 گرامی داشته شد

 ایمان / گزارش/ عباس اصفهانیان

 به مناسبت روز خبرنگار جمعی از پیشکسوتان و اهالی فرهنگ رسانه و مطبوعات قم 
با خانواده مرحوم دکتر حسین عبداللهی چهره ماندگار مطبوعات ایران دیدار کردند.

شجاعت و جسارت دو خصوصیت بارزمرحوم عبداللهی بود
استاد مرتضی داستانی پیشکسوت رسانه در این دیدار که در منزل مرحوم 
و حرفه ای  اخلاقی  به خصوصیات  اشاره  با  در سخنانی  برگزار شد  عبداللهی 
برجسته مرحوم دکتر عبداللهی،شجاعت و جسارت را از جمله این خصوصیات 
ذکر کرد و افزود همین خصوصیت باعث پیشرفت و موفقیت آن مرحوم درعرصه  

رسانه شده بود .
وی افزود :همچنین ویژگی قانع نبودن به موفقیت که یکی دیگر ازخصوصیات 
ایشان بود و شاهد بودیم که به همین دلیل،همکار فقید رسانه ای ما در طی 
سال های فعالیت حرفه  ای مدارج ترقی تحصیلی و شغلی را به سرعت پیمود و به 

الگویی برای اهل رسانه در استان و کشور بدل شد.
بیان زوایای پنهان شخصیت دکترعبداللهی

در این دیدارهمچنین استاد حسن اسداللهی یکی دیگر از پیشکسوتان رسانه 
درسخنان کوتاهی با تجلیل از مرحوم دکتر عبداللهی و همسر ایشان از صداقت و 
شهامت به عنوان دو ویژگی مثبت ایشان نام برد و از جوانان عرصه ی رسانه  خواست 

این ویژگی اخلاق حرفه ای را الگوی خود قرار دهند.
همچنین استاد رضا ملکی خبرنگار پیشکسوت ورزش استان قم در سخنانی به 
ورزش دوستی مرحوم عبداللهی و راه اندازی تیم فوتبال روزنامه ایمان پرداخت.

وی همچنین از مهرورزی ها یتیم نوازی و کمک به محرومین به عنوان سجایای 
اخلاقی دکتر عبداللهی یاد کرد که تا قبل از فوت ایشان پنهان مانده بود و کمتر 

کسی از آن خبر داشت.

قلب ایشان همواره برای قم می تپید 
در این دیدار استاد جعفر عابدی خبرنگار پیشکسوت نیز به ذکر خاطراتی از 
مرحوم دکتر عبداللهی پرداخت و سرکار خانم طاهری همسر مرحوم در سخنان 
کوتاهی با تقدیر و تشکر از اهالی فرهنگ و رسانه قم در تجلیل از دکتر عبداللهی 
بیان کرد که اختلاف سلایق هیچگاه باعث نشد که در ارتباط دوستانه مرحوم 
عبداللهی با همکاران رسانه ای  اش خللی وارد شود و ایشان با همه ی همکاران خود 
روابط دوستانه داشت.وی همچنین به اهتمام جدی مرحوم عبداللهی در دوران 
فعالیت خود برای رفع مشکلات شهر قم اشاره کرد و گفت قلب ایشان همواره برای 
قم می تپید و مستمرا در رسانه به دنبال رفع مشکلات استان بود همچنین در این 
جلسه دکتر عبدالله باقری در سخنانی به نقش مهم همسرمرحوم دکتر عبداللهی 
در موفقیت های شغلی و تحصیلی آن مرحوم اشاره کرد و گفت بدون شک اگر این 
حمایت ها وجود نداشت دکتر عبداللهی قادر نبود در حرفه  سنگین و حساس رسانه 

به موفقیت برسد.
در پایان این دیدار تابلوفرشی از چهره ی استاد عبداللهی توسط پیشکسوتان به 
همسر ایشان اهدا و عکسی به یادگار ثبت شد سپس حاضرین ضمن اجتماع در 
کنار مزار آن مرحوم و قرائت فاتحه یاد و نام این همکار فقید رسانه ای خود را گرامی 

داشتند.
حسن  و  داستانی  مرتضی  اساتید  بر  علاوه  دیدار  این  :در  است  گفتنی 
حسامی نژاد،عبدالله  خادم،امیر  ملکی،رسول  رضا  اسدالهی،آقایان 
باقری،کاظم جعفری،عباس اصفهانیان،جعفرعابدی ،سعید عبداللهی،روح الله 
کرمانی،مجتبی علیشاهی،ابوالحسن میرهادی و علیرضا یعقوبی و نیز فخرالدینی 
و رئیس هیئت مدیره و همتی نژاد مدیرعامل خانه مطبوعات قم و همچنین دکتر 
محمدرضا اسماعیلی نماینده اسبق مردم شریف قم در مجلس شورای اسلامی 

حضور داشتند.


